
بذرپاش اعلام کرد

تلاش برای آزادسازی واردات واگن های مسافری

خریــدار  وزیر راه و شهرســازی گفــت: برای 
واردات واگن های مسافری، مغایرت قانونی وجود 
دارد و درخواست ما از ســران این بوده که مجوز 
واردات واگن های مســافری هم داده شــود که 

بتوانیم توسعه ناوگان ریلی داشته باشیم.
 مهرداد بذرپاش در حاشــیه هفتمین نمایشگاه 
بین المللــی حمل ونقــل، لجســتیک و صنایع 
وابســته در جمع خبرنگاران، با بیان اینکه یکی از 
هدف های ما توسعه ناوگان اســت، گفت: تلاش 
ما این است که برای توســعه ناوگان ریلی تا جای 
ممکــن از ظرفیت داخلی اســتفاده کنیم، اما در 
صورت تکمیل ظرفیت داخلی، از واردات استفاده 

می کنیم.  
وی ادامــه داد: البتــه بــرای واردات واگن های 
مسافری، مغایرت قانونی وجود دارد و درخواست 
ما از  ســران این بوده که مجوز واردات واگن های 
مسافری هم داده شــود که بتوانیم توسعه ناوگان 
ریلی داشــته باشــیم. همچنین یــک تصمیم 
راهبردی گرفتیم که بخش بــار در حوزه ریلی را 

به شرکت های صاحب بار بسپاریم.  
وزیــر راه و شهرســازی بــا بیان اینکــه صنعت 
حمل ونقل یکی از اصلی ترین و شاید اصلی ترین 
زیرســاخت توســعه اقتصــادی در بخش های 
گوناگون کشور است، افزود: کشــوری می تواند 
از توسعه اقتصادی به صورت رســا حرف بزند که 
صنعت حمل ونقل پیشرفته ای داشــته باشد. از 
این رو در یک ســال گذشــته یکی از اصلی ترین 
پروژه های ما ایران راه بوده است؛ با این تعریف که 
ایران، یک راه برای عبور کالاهــای منطقه و یک 

راه حل برای کم شدن هزینه تولید است.  
بذرپــاش ادامــه داد: ایــن نقشــه در وزارت راه 
پیش روی ما قــرار دارد و همه پروژه هــا را با آن 

می ســنجیم، این کلان پــروژه از ســوی رییس 
جمهور هم مــورد پیگیری قــرار دارد. مهم ترین 
پروژه های ریلی کشــور در این جلسات پیگیری 
می شــود که می توان به خط آهن چابهار زاهدان، 
شلمچه بصره، رشت-آســتارا، شهرکرد اصفهان 

و... اشاره کرد.

راه آهن رشت - کاسپین دهه فجر 
عملیاتی می شود

وی در ادامه خاطرنشــان کــرد: امیدواریم دهه 
فجر بتوانیم پروژه رشت - کاســپین را عملیاتی 
کنیم و اتصال دریا به دریا را شــاهد باشیم. با این 
اقدام خطوط ریلی توســعه یافته و بنادر امیرآباد 
و بندر کاسپین در کنار بندر سابق انزلی عملًا یک 

اقتصاد دریای متفاوت تری را خواهیم داشت.
وزیــر راه و شهرســازی ادامــه داد: همچنیــن 
راســتای  در  قــراردادی  ترکمنســتان  بــا 
خواهرخواندگی داشتیم، بندر باکو نیز یک نقطه 
راهبردی برای ماســت. در کنار ایــن توافقات، 
عملیات اجرایــی کریــدور ارس و آق بند به جلفا 
را آغاز کردیم برای اینکه بــه منطقه جلفا و خاک 
نخجوانی در ارمنســتان برســیم. ظرف یک ماه 
آینده نیــز در دیــدار رئیس جمهــوری ایران و 
آذربایجان، پروژه آستارا آستارا را به بهره برداری 
می رســانیم.  بذرپاش از تکمیل خط آهن اقلید-

یزد تا پایان ســال خبر داد و گفت: ایــن یکی از 
پروژه های مهم است که منابعی را به آن اختصاص 
داده ایم. این پــروژه به حــوزه جایه جایی بار در 
منطقه یزد کمک زیادی خواهد کرد و از گره های 
ترافیکی کم می کند. پروژه ۱۷۰ کیلومتری میانه 
به اردبیل هم در ماه های پایانی قرار دارد که البته 

به دلیل سرما با کندی مواجه است.

تفاهم نامه های مشترک بین ایران و روسیه 
وی درباره تفاهم های مشترک بین ایران و روسیه 
گفت: در سفری که به روسیه داشتیم، پروژه های 
در دستور کار ایران و روسیه بررسی شد. ابهاماتی 
در برخی از بندهای قرارداد توافق رشت - آستارا 
وجود داشــت که درحضور رئیس جمهور روسیه 
مورد کار کارشناســی قرار گرفــت و جمع بندی 

شد. 
محورهای دیگر تعرفه های ترجیحی، حمل ونقل 
مشترک کشتیرانی، توافقات حمل ونقل هوایی، 
مســیر تردد کالا از شــمال به جنوب از روسیه به 
بندرعباس بود؛ رئیس راه و ترابری روسیه نیز در 
این سفر گفت در یک سال گذشــته میزان زمان 
ارسال کالا از روســیه به بندرعباس کاهش پیدا 
کرده که البته کافی نیســت و بایــد افزایش پیدا 

کند.  
به گفته وزیر راه و شهرســازی،   رئیس ســازمان 
هواپیمایی به تازگی توافقاتی را با کشورهای دیگر 
امضا کردند، از جمله با کشور عربستان و به زودی 
و با آغاز عملیات حــج عمره، ســفرهای ایران و 

عربستان هم آغاز خواهد شد.  
بذرپاش درباره قطارهای سریع الســیر بیان کرد: 
راه آهن سریع الســیر تهران - اصفهان ۱۰ درصد 
پیشــرفت داشــت اما به دلیل پرداخت نشــدن 
فاینانس متوقف شــده بود که دوباره با همکاری 
بانک مرکــزی فعال شــده و عملیــات اجرایی 
آن شروع شــده اســت. شــرکت های مختلفی 
می توانند در این زمینه فعالیت کنند و البته یکی 
از اصلی ترین شــرکت های همکار ما در این پروژه 
چینی اســت. به صورت کلی ما به دسترســی به 
تکنولوژی قطار پرسرعت اصرار داریم، زیرا سطح 

دسترسی ما به حمل ونقل را افزایش می دهد.

  تکرار اختلال در سامانه سوخت از نفوذپذیری است یا اهمال کاری؟

ورت پاسخگویی شفاف وزارت نفت  ضر
حقوق کارگـران در سال ۱۴۰۳ چقدر است؟

سهم کارگر از زندگی
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 جرایم مسکنی بانک ها بازنگری می شود؟
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تیغ مالیات بر گلوی حقوق بگیران
سعید اشتیاقی دولت درباره افزایش ســقف مالیات برای سال آینده مدعی 
است که فشــار چندانی به حقوق بگیران، تولیدکنندگان و فعالان کسب وکار 
وارد نمی شــود این در حالی است که متن بودجه ســال آینده حکایت از چیز 

دیگری دارد!
پیشنهاد دولت به مجلس برای افزایش ســقف ۵۰ درصدی میزان درآمدهای 
مالیاتی در بودجه سال آینده آن طور که قرار است، سقف این درآمدها از ۷۴۸ 
هزار میلیارد تومان ســال جاری با رشــد ۳۷۰ هزار میلیارد تومانی به ۱۱۲۲ 
هزار میلیارد تومان برساند، درحالی اســت که چنانچه نمایندگان ملت بدون 
بررسی و موشکافی دقیق در امر مالیات ستانی، دولت را در این بخش همراهی 
کنند، بی تردید اقتصاد کشــور، کســب وکارها و عامه مردم با مشــکل جدی 
روبه رو می شوند چراکه همین حالا بخش تولید و بنگاه های اقتصادی به دلیل 
افزایش هزینه ها و وجود رکود مســتمر، توان مالیات پردازی را به زور دارند و 
حقوق بگیران نیز شرایط معیشتی مناسبی ندارند. البته دولت درباره افزایش 
سقف مالیات برای ســال آینده مدعی است که فشار چندانی به حقوق بگیران، 
تولیدکنندگان و فعالان کسب وکار وارد نمی شــود این در حالی است که متن 

بودجه سال آینده حکایت از چیز دیگری دارد!

یادداشت

تولید

یــک تولیدکننــده آزادســازی واردات لــوازم 
خانگی را به ضــرر تولید داخل دانســت و گفت: 
تولیدکنندگان صنعت ما تازه قدرتمند شــده اند 
و با آزادســازی واردات همــه تلاش ها و زحماتِ 
چند ســاله ایــن فعــالان و تولیدکننــدگان و 

پیشرفت های حاصل شده از بین می رود.
 به نظر می رسد آزادســازی واردات لوازم خانگی 
آمــاده نه تنهــا برای کشــور مثمرثمر نیســت 
بلکه کاملا برخــلاف سیاســت های حمایتی و 
شعارهای دولت در حمایت از تولید و تولیدکننده 
داخلی اســت، نکته ای کــه حدادیــان یکی از 
تولیدکنندگان محصولات لوازم خانگی نیز به آن 
اشاره می کند و می گوید: یک وقت هست واردات 
کالایی مانند خودرو مورد بحث و مناقشه است؛ 
کالایی که مــردم به آن نیاز دارند و کشــور نیز با 
کمبود این محصول مواجه است اما بحث واردات 
محصولی مانند لوازم خانگی که به وفور در کشور 
تولید می شود و این تولیدات از کیفیت بالایی هم 

برخوردار هستند، دیگر نیازی به واردات ندارد.
محمدحســین حدادیــان بــا تاکید بــر اینکه 
تولیدکنندگان لوازم خانگی داخلی از لحاظ کمی 
و کیفی توانسته اند بازار کشور را به خوبی تامین 
کنند و هیچ کمی و کاســتی از این جهت نداریم، 
اضافه کــرد: در حال حاضر برخی شــرکت های 
داخلی ، محصولاتی تولیــد کرده اند که از لحاظ 

کیفیت با کالاهای اروپایی قابل قیاس هســتند، 
شــاهد این ماجرا نیــز افزایش صــادرات لوازم 
خانگی ایرانی طی چند ســال گذشته است، چرا 
که اگر یک محصول کیفیت خوبی نداشته باشد 
و مورد اســتقبال مصرف کنندگان خارجی قرار 

نگیرد، طبعا صادراتی نیز نخواهد داشت.
وی با ذکــر این نکته که هرگاه مــردم به کیفیت 
پایین لوازم خانگی اعتراض کردند و خواســتار 
واردات لــوازم خانگی خارجی شــدند، آن وقت 
مســئولان به فکر واردات بیفتنــد، ادامه داد: به 
نظر مــن تولیدکنندگان ما به خوبــی از فرصت 
ممنوعیت واردات اســتفاده کردنــد و کیفیت 
تولیدات داخل را تا جایــی پیش بردند که اکنون 

مردم از لوازم خانگی ایرانی رضایت دارند.
این تولیدکننده با طرح این پرســش  که چرا باید 
پولمان را بدهیم تا کارتــن از چین وارد کنیم؟ یا 
مواد پتروشــیمی که خودمان تولید می کنیم، از 
خارج وارد کنیم؟ افزود: میــزان بیکاری صنعت 
ما در یک ســال اخیر کاهش بسیار خوبی داشته، 
چرا با واردات می خواهیم دوباره به مشکلات پنج 
ســال پیش و بیکاری شــاغلان در صنعت لوازم 

خانگی بازگردیم؟
وی تاکید کرد: اگر قرار است صنعت لوازم خانگی 
مسیر درســت خود را پیش رود، مسئولان باید 
چند ســال دیگر نیز دندان روی جگــر بگذارند 

تا توان شــرکت های داخلی که روز به روز بالاتر 
می رود را ببیننــد، تولیدکننــدگان صنعت ما 
تازه قدرتمند شــده اند و با آزادســازی واردات 
همه تلاش ها و زحماتِ چند ســاله این فعالان و 
تولیدکنندگان و پیشــرفت های حاصل شده از 

بین می رود.
حدادیان در ادامه به ذهنیت منفی مردم نســبت 
به کیفیــت کالای داخلی اشــاره کــرد و گفت: 
هرچند ذهنیت ایرانیان نســبت به اســتفاده از 
لوازم خانگی داخلی طی چند ســال اخیر بسیار 
مثبت بــوده و رضایت نســبی آنها فراهم شــده 
اما مردم ما بایــد بدانند اگر واردات آزاد شــود، 
بیشــتر شــرکت های خارجی و برندهای مطرح 
محصولاتشان را در یک کشــور دیگر تولید و بعد 
وارد بازار ایــران می کنند، برای مثــال یک برند 
آلمانی، محصول خود را در چیــن تولید و بعد به 

ایران ارسال خواهد کرد.
ایــن کارآفرین با اشــاره به اینکه با آزادســازی 
واردات، شق القمر نمی شــود و همین کالایی که 
در چین تولید می شــود به ایران می آید، تصریح 
کرد: همان ماشــین آلات، قالب ها و امکاناتی که 
شــرکت های لوازم خانگی چینی دارند، بیشتر 
تولیدکنندگان داخلی نیز از همان ها اســتفاده 
می کننــد و همانطور که گفتــم انصافا مردم هم 

رضایت خوبی از تولیدات داخل پیدا کرده اند.

 نگرانی تولیدکنندگان از آزادسازی واردات لوازم خانگی
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رییسی:
استقلال اقتصادی کشور نیازمند مدیریت 

کارآمد و تحول خواه است
رییس جمهــور جبــران عقب ماندگی هــا در رشــد اقتصــادی و 
ســرمایه گذاری و همچنین برداشــتن گام های بلند برای اســتقلال 
اقتصادی کشــور را نیازمند مدیریت کارآمد و تحول خــواه به ویژه در 

وزارت اقتصاد دانست.
 حجت الاسلام سید ابراهیم رئیســی در ادامه فرآیند نظارت ستادی بر 
دستگاه های اجرایی کشور به وزارت امور اقتصادی و دارایی رفت و پس 
از شنیدن گزارش وزیر و مدیران ارشد این وزارتخانه از اقدامات صورت 
گرفته در ۲ سال گذشــته، توصیه ها و نکات مهمی برای بهبود و ارتقای 

عملکرد این وزارتخانه مطرح کرد.
رئیس جمهور با تأکید بر ضرورت نگاه تحولی مدیــران این وزارتخانه 
همراه بازنگری در برخی از روندهای موجود و برداشــتن گام های رو به 
جلو و جهشی جهت ساماندهی نظام مالی و فراهم کردن سرمایه برای 
کشــور، تصریح کرد: از جمله مأموریت ها و وظایــف اصلی وزارت امور 
اقتصادی و دارایی اســتفاده از اختیارات قانونی برای »تجمیع سرمایه 
در کشــور« از محل مالیات، بیمه و بازار ســرمایه تا بانک ها، گمرکات، 

مولدسازی و خصوصی سازی است.
رئیسی رشــد اقتصادی را در گرو »افزایش بهره وری و سرمایه گذاری« 
عنوان کرد و بــا تأکید بر نقش این وزارتخانه در ایــن زمینه افزود: همه 

برنامه ها و تصمیم گیری ها باید معطوف به رونق تولید در کشور باشد.
رئیس جمهــور »ایجاد مشــوق های مالیاتی بــرای تولیدکنندگان«، 
»استفاده از درآمدهای خصوصی سازی برای تقویت تولید« و »تبدیل 
ســرمایه های منجمد و متوقف به ســرمایه پویا و مولــد« را از جمله 
زمینه های موجود در این وزارتخانه برای کمک به رونق تولید و رشــد 
اقتصادی در کشور دانســت و گفت: در زمینه جذب سرمایه گذاری نیز 
این وزارتخانه با تســهیل تجارت و بهره گیری از ظرفیت های بیمه ای 
برای تضمین ســرمایه و پوشــش ریســک ســرمایه گذار و همچنین 
»ایجاد جذابیت در بازار ســرمایه برای جذب سرمایه های سرگردان« 
مردم می تواند در زمینه تأمین ســرمایه گذاری به عنوان دیگر پایه ها و 

محورهای مهم رشد اقتصادی نقش آفرین باشد.
رئیســی جبران عقب ماندگی ها در رشد اقتصادی و ســرمایه گذاری 
و همچنین برداشــتن گام های بلند برای اســتقلال اقتصادی کشــور 
را نیازمنــد »مدیریت کارآمــد و تحول خواه« به ویــژه در وزارت امور 
اقتصادی و دارایی کشور دانســت و اظهار داشت: این وزارتخانه موظف 
است با بهره گیری از همه قوانین حمایتی در عرصه تولید از جمله قانون 
رفع موانع تولید، قانون تســهیل صدور مجوزهای کسب و کار و قانون 
استفاده از توان تولیدی و خدماتی کشــور، همه تلاش خود را در جهت 
رونق اقتصادی و مقاوم سازی اقتصاد کشور در برابر تکانه های خارجی 

به کار گیرد.
رئیس جمهور با تأکید بر اینکه »بنگاه داری بانک ها با سیاست های کلی 
نظام و دولت سازگاری ندارد«، تصریح کرد: »هدایت سرمایه بانک ها به 
سمت تولید« و »توانمندسازی بخش خصوصی« از جمله اقدامات مهم 
در ساماندهی نظام مالی کشور اســت که وزارت امور اقتصادی و دارایی 

می تواند در این زمینه به طور جدی و مؤثر نقش آفرین باشد.

رئیس جمهور در ادامه »تلاش برای افزایش ســرمایه گذاری داخلی و 
خارجی« و »افزایش بهــره وری« را دو انتظار و خواســته اصلی خود از 
مدیران این وزارتخانه عنوان کرد و افزود: تمــام تلاش های دولت باید 
در جهت رفع مشــکلات و دغدغه های مردم برنامه ریزی و اجرا شود، به 
نحوی که رونق بازار مبتنی بر آمار مثبت اقتصادی برای جامعه ملموس 

و محسوس باشد.
رئیسی »ایجاد ســامانه جامع اطلاعات اقتصاد ایران« و »همگام سازی 
بنگاه ها و شــرکت های دولتی و غیردولتی با سیاســت های اقتصادی 
کشــور« را از جملــه اقدامات خــوب و مؤثر وزارت اقتصــاد در جهت 
سالم ســازی نظام اقتصادی و نیز افزایش بهره وری دانست و بر ضرورت 
اهتمام بیشــتر این وزارتخانه برای تحقق کامل اهــداف دولت در این 

چارچوب تأکید کرد.
»برنامه ریزی بــرای کاهش مالیات تولید با هــدف حمایت حداکثری 
از تولیدکنندگان«، »توجــه ویژه به اجرای عدالت بــا نظارت دقیق بر 
داده های سامانه مودیان مالیاتی«، »ضرورت تسریع در تکمیل سامانه 
جامع تجارت با هدف جلوگیری از تخلفات و ریشه کن کردن بسترهای 
فساد«، »ارایه گزارش شــفاف و دقیق به مردم و دستگاه های نظارتی 
درباره اقدامات دولت در اجرای اصل ۴۴«، »لزوم همگام ساختن همه 
دستگاه ها در اجرای قانون مولدسازی با تجلیل از مدیران موفق در این 
زمینه و اصلاح برداشــت های نادرســت و غلط درباره این مقررات«، 
»تسهیل فرآیند پذیرش شرکت ها در بازار ســرمایه«، »توجه ویژه به 
عنصر زمــان در تصمیم گیری ها و اقدامات برای جــا نماندن از رقبای 
منطقه ای« و »تبیین اقدامات امیدآفرین وزارت امور اقتصادی و دارایی 
برای مردم، فعالان و کنشــگران اقتصادی« از جملــه توصیه ها و نکات 
مهم مطرح شــده از ســوی رئیس جمهور در جمع مدیران ارشد این 
وزارتخانه بود.رئیسی »فسادســتیزی« را محوری ترین رویکرد دولت 
مردمی دانســت و با بیان اینکه در این دولت حتی یک مورد فســاد هم 
زیاد اســت و نباید رخ دهد، نظارت دقیق بر عملکردها و ایجاد انضباط 
مالی در نظام پولی و بانکی کشــور را از ضرورت های مبارزه با فساد در 
دولت مردمی برشمرد و با تأکید بر اهمیت حفظ نیروی انسانی با تجربه 
و کارآمد در دســتگاه های اجرایی کشــور، اظهار داشت: حفظ نیروی 

انسانی در گرو حفظ نظارت ها بر عملکردهاست.
پیش از ســخنان رئیس جمهور، ســید احســان خاندوزی وزیر امور 
اقتصــادی و دارایی ضمــن ارائه گزارشــی از اقدامــات و عملکرد این 
وزارتخانه طی دو سال و نیم گذشــته، »تامین مالی دولت«، »تسهیل 
تولید و کســب و کارها« و »انضباط مالی، شــفافیت و تنظیم گری در 
حوزه مالی«، را ســه محور اصلی فعالیت ها و اقدامــات وزارت اقتصاد 
عنوان کرد و افــزود: در بخش تأمین مالی بیش از دو ســوم درآمدهای 
بودجه عمومــی دولت در لایحــه بودجه ســال آینــده از طریق زیر 
مجموعه های وزارت اقتصاد تأمین شــده در سند تحول دولت مردمی 
هم ۱۸۰ پروژه در وزارت اقتصاد تعریف شــده است و در بخش تسهیل 
تولید و کســب و کارها نیز برگزاری مستمر جلســات هیأت مقررات 
زدایی و شــورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی در سراسر کشور در 

دستور کار است.
»ایجاد حساب واحد خزانه، ایجاد و پرداخت به ذینفع نهایی به صورت 
اعتباری در خزانه داری کل کشور«، »اصلاح نظام مالیاتی«، »تسهیل 
و تســریع فرآیندهای گمرکی«، »رکوردشکنی در ســاماندهی اموال 
تملیکی«، »نقش مؤثر در اجرای قانون مولدسازی و خصوصی سازی«، 
»نقش دهــی به مردم در مدیریــت اقتصاد« و »اصلاح ســاختار مالی 
بانک های دولتی« از دیگر اقدامات وزارت امــور اقتصادی و دارایی بود 

که خاندوزی در گزارش خود به آنها اشاره کرد.

تریبون

زهرا علیدادی  سخنگوی شورای نگهبان 
گفت: شــورای نگهبان در موضوع شفافیت 
پیشگام بوده اســت و هیچ چیز پنهانی در 
مــورد بررســی مصوبات مجلس شــورای 

اسلامی ندارد.
 هــادی طحان نظیــف عضو حقوقــدان و 
سخنگوی شــورای نگهبان همزمان با روز 
پژوهش میهمان نشســت دوره ای دبیران 
و اعضای اتحادیــه انجمن های اســلامی 
دانشجویان مستقل سراســر کشور بود که 
این نشســت در دانشــگاه خوارزمی تهران 

برگزار شد.
وی ابتدا فرارســیدن ســالروز شــهادت 
حضرت فاطمــه زهــرا )س( را تســلیت 
گفت و اظهار داشت: امسال ســال پر کار و 
پر مشــغله ای برای شــورای نگهبان است. 
اکنون مشغول بررسی برنامه هفتم توسعه 
هســتیم. مصوبات دیگری همچون لایحه 
»عفــاف و حجاب« هم در مرحله بررســی 
قــرار دارد.ســخنگوی شــورای نگهبان 
خاطرنشــان کرد: در روز ۱۱ اســفند سال 
جاری نیــز انتخابــات دوازدهمیــن دوره 
مجلس شــورای اسلامی و ششــمین دوره 
مجلس خبرگان رهبری برگزار می شود که 
هر دو انتخابات مهم هســتند. در این رابطه 
از ابتدای ســال و حتی از ســال گذشــته، 
جلســاتی با دســتگاه های مختلف برگزار 
کرده و آسیب شناســی هایی صورت گرفته 

تا انتخابات به خوبی برگزار شود.

شورای نگهبان مرجع نهایی بررسی 
صلاحیت هاست

این عضــو حقوقــدان شــورای نگهبان به 
موضوع اصــلاح قانون انتخابــات مجلس 
شورای اسلامی که در ســال جاری صورت 
گرفت نیز اشــاره کرد و بیان داشــت: این 
موضوع از سال های گذشــته و به خصوص 
پس از ابلاغ سیاســت های کلی انتخابات از 
سوی رهبر معظم انقلاب مورد مطالبه بود تا 
اینکه در ماه های گذشته به سرانجام رسید 
و اکنون فرآیندهــای انتخابات طبق قانون 

جدید در حال اجراست.
وی در خصوص برخــی از ویژگی های این 
قانون گفت کــه زمان بندی ها و مهلت های 
رسیدگی توســعه پیدا کرده و مرحله پیش 

ثبت نام هم برای نخستین بار اجرا شد.
طحان نظیف با بیــان اینکه اکنون انتخابات 
در ایستگاه بررســی صلاحیت ها قرار دارد، 
یادآور شد: قانون ســه مرحله برای بررسی 
صلاحیت هــا پیش بینی کــرده که مرحله 
نخست بررســی صلاحیت ها در هیأت های 
اجرایی اســت. این هیأت هــا ارتباطی به 
شــورای نگهبان ندارند. اعضای آن ۱۱ نفر 
از شــخصیت های حقوقــی و معتمــدان 
محلی هستند و هیأت ها در فرمانداری ها و 

حوزه های انتخابیه تشکیل می شود.
وی افزود: مرحله دوم بررســی صلاحیت ها 
در هیأت هــای نظــارت اســتانی انجــام 
می گیرد. اعضای این هیأت ها توسط هیأت 
مرکزی نظارت بر انتخابات تعیین می شوند 

و مرتبط با شورای نگهبان هستند.
سخنگوی شــورای نگهبان تاکید کرد: هر 
داوطلبی که نســبت به نتایــج هیأت های 
اجرایی شــکایت داشــت بــه هیأت های 
نظارت اعلام کرد و هر داوطلبی هم به نتایج 
هیأت های نظارت شــکایت داشته باشد به 
شورای نگهبان رجوع خواهد کرد. بنابراین 
شــورای نگهبان نظر نهایی را در خصوص 

صلاحیت ها اعلام خواهد کرد.

»پیش ثبت نام« پیامدهای 
ردصلاحیت ها را کاهش داد

بخش دوم نشســت ســخنگوی شــورای 
نگهبان با دانشجویان پرسش و پاسخ بود که 
وی ابتدا به ســوالی در مورد »اصلاح قانون 
انتخابــات« گفت: اصلاح قانــون انتخابات 
اکنون تبدیل به قانون شــده و مبنای عمل 
اســت. تاکنون هر آنچه از فرآیند انتخابات 
اجرایی شده، بر اســاس قانون جدید بوده 
اســت. دولت بنای عمل کردن به این قانون 
را دارد و امیدواریــم که این قانــون تا پایان 

فرآیند انتخابات به طور کامل اجرا شود.
وی دربــاره این ادعا که قانــون انتخابات به 
یکباره اصلاح شــد هم گفت: اصلاح قانون 
انتخابات دفعتــاً اتفاق نیافتاد و از ســال ها 
پیش این موضوع مطرح بود. سیاســت های 
کلــی انتخابات در ســال ۱۳۹۵ از ســوی 
رهبر معظم انقلاب ابلاغ شــد و همه اذعان 
داشتند که قانون موجود انتخابات مجلس 
که مربوط به ســال ۱۳۷۸ بــود و البته در 
ســال های اخیر نیز تغییــرات اندکی کرده 

بود، نیازمند اصلاح جــدی و رفع نقصان و 
کمبودهاست.طحان نظیف افزود: بنابراین 
از مجلس گذشــته، این بحث مطرح شــد، 
اما در یک سال گذشته بیشــتر بدان توجه 
گردید تا بــه انتخابــات دوازدهمین دوره 
مجلس شورای اسلامی برسد؛ چراکه همه 
کسانی که دســت اندرکار انتخابات بودند، 
انتظار داشــتند این موضوع به ســرانجام 

برسد و فرآیندهای انتخابات روان شود.
سخنگوی شــورای نگهبان در همین رابطه 
به یکــی از ویژگی های قانــون جدید یعنی 
پیش بینی مرحله »پیش ثبت نام« اشــاره 
و اظهار کرد: در گذشــته افــرادی ثبت نام 
می کردند که برخــوردار از شــرایط اولیه 
نبودند و در نتیجه بــا هزینه ها و پیامدهای 
ردصلاحیت مواجه می شدند. به طور مثال 
فردی مدرک آموزشی داشت اما آن مدرک 
مورد تأیید نهادهای مرجع همچون وزارت 
علوم نبود. یا اینکــه فردی ثبت نام کرده بود 
که در موعد مقرر از ســمت و جایگاهی که 
داشــته انصراف نداده بود. با اجرای مرحله 
پیــش ثبت نــام از هزینه هــا و پیامدهای 

ردصلاحیت برای افراد کاسته شد.
وی درباره احکام تخلفات در حوزه تبلیغات 
و فضای مجــازی نیز گفت: بســیاری از ما 
می پرســیدند که چرا به تخلفات در حوزه 
تبلیغات فضای مجازی رسیدگی نمی شود 
و پاسخ ما این بود که قانون انتخابات مربوط 
به ۲۵ سال قبل اســت و آنچنان احکامی در 
این رابطه نداریــم. در قانون جدید احکامی 

برای این موضوع درنظر گرفته شده است.
طحان نظیف به این ســوال که آیا همه آن 
چیزهایــی که در سیاســت های کلی آمده 
انتخابات آمده در قانــون جدید مدنظر قرار 
گرفته اســت؟ هم پاســخ داد و گفت: آنچه 
در سیاســت های کلی انتخابــات آمده به 
طور کامل در اصــلاح قانون انتخابات لحاظ 
نشده است؛ اصلاح قانون انتخابات را گامی 
رو به جلو می دانیم، اما تمامی سیاست ها را 

پوشش نداده است.
وی افــزود: یکــی از موضوعاتــی کــه در 
سیاســت های کلی انتخابات مطرح شده، 
نقش مســئولانه و قانونمند احزاب اســت. 
البته مجلس با طــرح انتخابات تناســبی 
تاحدودی پیش رفت اما به نتیجه نرســید. 
هیــأت عالــی نظارت بــر حســن اجرای 
سیاست های کلی نظام ایراداتی داشت، اما 
مجلس ترجیح داد برای اینکه قانون جدید 
به انتخابات پیش رو برســد، آن ماده حذف 
شــود. ما ابتدا ابهاماتی در رابطه با برگزاری 
انتخابات تناســبی در تهران داشــتیم اما 
پس از رفت و برگشت هایی که بین شورای 
نگهبــان و مجلس صورت گرفــت به تأیید 
رسید.ســخنگوی شــورای نگهبان گفت: 
خیلی از موضوعات در سیاســت های کلی 
آمده اما هنوز تبدیل به قانون نشــده است؛ 
موضوع برگزاری انتخابات به شیوه تناسبی 
در برخی حوزه های انتخابیه ممکن اســت 
در آینده در قالب طــرح جداگانه ای مطرح 

و بررسی شود.

ضرورت ایجاد آگاهی بخشی درباره 
»انتخابات«

ســخنگوی شــورای نگهبان گفــت: همه 
باید تــلاش کنیم تــا در حــوزه انتخابات 
آگاهی بخشــی به وجــود آیــد. انتخابات 
مجلس بــه معنــای تعیین سرنوشــت و 
موجب تبدیل دغدغه ها بــه قانون و تعیین 
چارچوب هــا و برنامه ها برای چهار ســال 
آینده کشــور خواهد شــد. باید به این باور 
رسید که بالاخره دولت ها و مجالس، آینده 

کشور را رقم خواهند زد.
وی در ادامه با اشــاره به راهبردهای اعلامی 
رهبر معظم انقلاب در خصــوص انتخابات 
اظهار کرد: اگر ســلامت، امنیت و رقابت در 
انتخابات تأمین شود و شکل بگیرد، بخشی 
از موضوع مشــارکت نیز صــورت خواهد 
گرفت. البته تأمین مشارکت متأثر از عوامل 
مختلفی است. طبق نظرسنجی های صورت 
گرفتــه موضوعات اقتصادی و معیشــتی، 
وعده هایــی کــه مســئولان می دهنــد و 
نمی تواننــد آن را عملــی کننــد و فضای 

رسانه ای بر مشارکت اثرگذار هستند.

همه راه ها به تفسیر اصول قانون 
اساسی ختم نمی شود

طحان نظیف درباره تفســیر اصل ۲۷ قانون 
اساســی هم که مورد ســوال این دانشجو 
بود، اظهار کرد: تفسیر اصول قانون اساسی 
نیازمند درخواست است که در این خصوص 
مقرراتی وجود دارد و باید برخی از مقامات 
صاحب صلاحیت همچون ســران قوا که در 
قانون آمده این درخواســت را ارائه کنند. از 
ابتدای انقلاب تاکنون درخواســتی قانونی 
در خصوص اصــل ۲۷ به شــورای نگهبان 

ارسال نشده است.
سخنگوی شــورای نگهبان افزود: آن جایی 
که لازم باشــد باید تفســیر اصــول قانون 
اساسی انجام بگیرد کما اینکه تاکنون بیش 
از صد تفسیر توســط شورای نگهبان درباره 
اصول مختلف ارائه شده است، اما همه راه ها 

به تفسیر ختم نمی شود.
وی افــزود: اکنون هم دولــت لایحه ای در 
مورد برگــزاری تجمعات بــه مجلس ارائه 
کرده و هم مجلــس طرحی در این خصوص 
در دستور کار دارد. به نظر می رسد هر کدام 
از این ها تبدیل به قانون شــوند، می توانند 

موضوع تجمعات را سامان ببخشند.

شورای نگهبان پای بند به قانون است
ســوال یکی دیگــر از دانشــجویان درباره 
مصوبات بــود و اینکه آیا شــورای نگهبان 
دربــاره مصوبــات مصلحت ســنجی و کار 
کارشناسی انجام می دهد که طحان نظیف 
گفت: کار شــورای نگهبان مصلحت سنجی 
نیست. بررسی مصوبات طبق موازین شرع 
و اصول قانون اساسی انجام می گیرد. ما در 
شــورای نگهبان پای بند به قانون هستیم. 
مصلحت سنجی توســط مجمع تشخیص 
مصلحــت نظــام صــورت می گیــرد و در 

صلاحیت آن نهاد است.
وی افزود: در مورد کار کارشناســی هم باید 
گفت که اگر منظور این اســت که بررســی 
مصوبــات طبــق صلاحیت هــا و وظایف 
شــورای نگهبان چگونه انجام می گیرد باید 
گفت کــه تمامی مصوبات در پژوهشــکده 
شــورای نگهبان و مجمع مشــورتی فقهی 
شورای نگهبان که بازوان مشورتی شورای 
نگهبان هســتند مورد بررســی کامل قرار 
خواهد گرفت و بــا تمامی افــراد گفتگو و 
تمامــی جوانب در نظر گرفته می شــود. ما 
در شــورای نگهبان مصوبه ای را در دستور 
کار قرار نمی دهیم مگر اینکــه پیش از آن 
در پژوهشکده و مجمع فقهی مورد بررسی 

قرار گرفته باشند.
ســخنگوی شــورای نگهبان گفت: اما اگر 
منظور این است که شــورای نگهبان عنوان 
کند که این مصوبه خوب اســت یا بد است 
یا اینکه از چه ضرورتی برخوردار است، این 
موضوع در صلاحیت این نهاد نیســت و این 
نوع کارشناسی در مجلس شورای اسلامی 

صورت می گیرد.

برگزاری 3۶ جلسه برای بررسی 
برنامه هفتم تاکنون

طحان نظیف در ادامه خبــر داد که تاکنون 
در صحن شــورای نگهبان ۳۶ جلسه برای 
بررســی برنامه هفتــم برگزار شــده و این 

جلسات همچنان ادامه دارد.
وی در مــورد مصوبات بحــث برانگیز این 
برنامه همچون افزایش ســن بازنشستگی 
نیز گفت: این موضوع چــون جزو مصوبات 
نهایی برنامه هفتم توســعه بود، هنوز مورد 
رســیدگی شــورای نگهبان قــرار نگرفته 
اســت. به محض اینکــه این موضــوع در 
صحن شورای نگهبان بررســی و درباره آن 

اظهارنظر شود، اطلاع رسانی خواهیم کرد.

داوطلبان از چه کسانی نباید 
کمک بگیرند؟

»شفافیت منابع مالی داوطلبان انتخابات« 
موضــوع دیگــری بود کــه مورد ســوال 
دانشجویان قرار گرفت و سخنگوی شورای 
نگهبان اظهار داشت: قانون شفافیت منابع 
مالی فقط برای انتخابات مجلس شــورای 
اســلامی اســت. این قانــون در بهمن ماه 
ســال ۱۳۹۸ و چند روز پیــش از برگزاری 
انتخابات مجلس یازدهم به تصویب رسید و 
فرصت اجرا پیدا نکرد. لذا انتخابات مجلس 
دوازدهم، اولین انتخاباتــی خواهد بود که 

این قانون در آن اجرایی خواهد شد.
این عضو حقوقدان شــورای نگهبان گفت: 
از ابتدای ســال در مصاحبه ها و در جلساتی 
که با دســتگاه های درگیر با امر انتخابات از 
جمله وزارت کشــور داشتیم، متذکر شدیم 
که این قانون، قانون جاری کشــور اســت و 
باید مبنای عمل قرار گیــرد. زمان هم برای 
تمهید مقدمات فراهم اســت و مانند دوره 
قبل نیست.وی ســپس درباره جزئیات این 
قانــون انتخاباتی اظهار داشــت: این قانون 
موضوعــات مختلفــی را پیش بینی کرده 
و در ثبت نــام اخیر نماینــدگان هم مبنای 
عمل بــود. به طور مثــال داوطلبــان باید 
شماره حســابی به عنوان حساب انتخاباتی 
به ســامانه اعلام می کردنــد؛ در واقع تمام 
هزینه کردهــای انتخاباتــی از طریق این 
حســاب انجام خواهد شــد. این حســاب 
برای ما مبنــا خواهد بود و اصــل هم بر این 
است که این حســاب انتخاباتی است، مگر 
اینکه خلاف آن ثابت شــود. لذا افراد یا باید 
افتتاح حســاب می کردند یــا اینکه یکی از 
حساب هایی را که داشــتند به این موضوع 
اختصــاص می دادنــد. بانک هــم گواهی 

می داد که حساب انتخاباتی است.
سخنگوی شــورای نگهبان افزود: در مورد 
ســقف هزینه کردها نیز در قانــون معیارها 
و مشخصاتی ذکر شــده است. بر اساس سه 
عامل جمعیت، وســعت جغرافیایی و تعداد 
کرسی که هر حوزه انتخابیه در مجلس دارد، 
وزارت کشور برای هر حوزه انتخابیه عددی 
را مشخص می کند. وزارت کشور باید سقف 
هزینه کردها را تعیین و هیأت عالی نظارت 

بر انتخابات تأیید کند.
وی در خصــوص کمک هایــی هــم کــه 
داوطلبــان انتخابات مجلــس می توانند از 
افراد مختلف دریافت کننــد، گفت: در این 
قانون آمده که از چه کســی می توان کمک 
دریافت کرد و از چه کســی نمی توان کمک 
دریافــت کــرد. از محکومــان اقتصادی و 
شخصیت های حقوقی )هلدینگ، کارخانه، 
شــرکت و…( نمی توان کمــک دریافت 
کرد. تنها از اشــخاص حقیقی می توان پول 
دریافت کرد که آن اشــخاص هم باید حتماً 
ایرانی باشــند. دریافت کمــک مالی از این 

افراد تبعات دارد که تبعات آن خیلی روشن 
است.ســخنگوی شــورای نگهبان افزود: 
دریافت کمک مالی از افراد، سقف دارد؛ یک 
فرد تنها می تواند ۲۰ درصد هزینه های یک 
کاندیداها را تأمیــن کند و نمی تواند تمامی 
هزینه های کاندیداها را تأمین کند؛ چراکه 
اگــر آن کاندیدا بــه مجلــس راه پیدا کند 
وامدار آن فردی خواهــد بود که هزینه های 

تبلیغاتی وی را پرداخت کرده است.
طحان نظیــف اضافــه کــرد: ایــن قانون، 
ضمانت هــای اجرایــی ســنگینی هــم 
پیش بینی کرده اســت؛ به طــور مثال اگر 
داوطلبی مراعات نکند و تخلف کند، قانون 
یــک تــا دو دوره محرومیــت از حضور در 
انتخابــات مجلس پیش بینی کرده اســت. 
ضمن اینکه قانون بــرای افراد غیر داوطلب 
که مرتکب تخلف بشــوند هم مجازات هایی 

در نظر گرفته است.

داوطلبان وعده های خارج از اختیارات 
قانونی ندهند

ســخنگوی شــورای نگهبان در پاســخ به 
ســوالی دربــاره وعده هــای انتخاباتی نیز 
به ماده ۸۲ قانــون انتخابات اشــاره کرد و 
گفت: طبق تبصــره ۲ این مــاده از قانون، 
دادن وعده های خــارج از اختیارات قانونی 
نمایندگــی توســط نامزدها جرم اســت و 
مرتکبان به مجازات درجه شــش موضوع 
ماده ۱۹ قانون مجازات اسلامی به استثنای 
حبس و محرومیــت از داوطلبی در دو دوره 

نمایندگی مجلس محکوم می شوند.
وی گفــت: اگــر یــک نامــزد انتخاباتی 
وعده هایــی می دهــد کــه از آن جایــگاه 
برنمی آید، باید او را مــورد تردید قرار دارد 
و این ســوال در ذهــن به وجود آیــد که به 
دنبال چه چیزی است؟ نمایندگی مجلس، 
مســئولیت اجرایی نیســت.طحان نظیف 
افزود: امیدواریم در ایــن دوره از انتخابات، 
شاهد بروز تخلفات نباشــیم. از همین رو از 
داوطلبان کاندیداتــوری انتخابات مجلس 
شورای اســلامی خواســت تا قانون جدید 
انتخابات را مطالعه و بــه خصوص ماده ۸۲ 

آن را مورد دقت قرار دهند.

هیچ چیز پنهانی درباره بررسی 
مصوبات نداریم

سخنگوی شــورای نگهبان درباره شفافیت 
در شورای نگهبان نیز گفت: شورای نگهبان 
در موضوع شــفافیت پیشــگام بوده است و 
هیچ چیز پنهانی در مورد بررســی مصوبات 
مجلس شــورای اســلامی اعــم از طرح و 
لایحه، پاسخ به اســتعلامات دیوان عدالت 
اداری و ارائه نظرات تفسیری در مورد اصول 

قانون اساسی وجود ندارد.
وی در همیــن رابطــه به »ســامانه جامع 
نظرات شورای نگهبان« اشاره کرد و گفت: 
در این ســامانه تمامی نظرات شورا درباره 
مصوبات اعم از طرح ها و لوایح آمده و حتی 
نامه هــای اســتمهال )مهلت خواهی( نیز 
قرار داده شده است. مشــروح مذاکرات نیز 
تا آنجایی که پیاده سازی شــده در سامانه 
بارگذاری شــده است. در ســال های اخیر 
گزارش های استدلال های شورای نگهبان 
درباره مصوبات به صورت دسته بندی شده 
هم آمده است. سامانه جامع نظرات شورای 
نگهبان یک گنجینه علمی اســت که مورد 
اســتقبال جامعه علمــی و دانشــگاهی و 

مجلس شورای اسلامی قرار گرفته است.
طحان نظیف درباره شــفافیت در انتخابات 
و بررســی صلاحیت ها هم گفــت: در این 
حوزه دلایل ردصلاحیت ها بــه افراد گفته 
می شــود؛ چراکه هم تکلیف قانونی اســت 
و هم حق فرد اســت که بداند به چه دلیلی 
رد شــده و یا اینکه صلاحیتش احراز نشده 
اســت. ضمن اینکه باید بــه آن فرد فرصت 
داد، صحبت هایش را شــنید، مستندات و 

دلایلش را هم دید و بررسی کرد.
وی اما درباره انتشــار عمومــی عنوان کرد: 
انتشار عمومی دلایل ردصلاحیت های نیاز 
به مجوز قانونی دارد. قانون چنین اجازه ای 
به ما نداده است. شــما هم از ما نخواهید که 
بر خلاف قانون عمل کنیم. اگر قانون اجازه 
بدهد ایــن کار را انجام خواهیــم داد. البته 
در این رابطــه محدودیت هایی در خصوص 

حریم خصوصی افراد مطرح است.
طحان نظیف البته این نکته را عنوان کرد که 
طبق قانون جدید انتخابات اگر کسی حرف 
غلط، نادرست و خلاف واقعی را به نهادهای 
اجرایی، نظارتی و دست اندرکار انتخابات از 
جمله شورای نگهبان نسبت بدهد، آن نهاد 

می تواند از حق خود دفاع کند.

سخنگوی هیات رئیسه مجلس گفت که دولت اصلاحیه 
لایحه بودجه ۱۴۰۳ را به مجلس ارســال کرده اســت.

ســید نظام الدین موســوی اظهار کــرد: دولت لایحه 

اصلاحیه بودجــه ۱۴۰۳ را تقدیم مجلــس کرد؛ براین 
اساس جلسه کمیســیون تلفیق لایحه بودجه تشکیل 
می شود.کمیســیون تلفیق درباره کلیات لایحه بودجه 

رای گیری کرده و گزارش آن را به هیات رئیسه ارائه می 
کند. مجلس نیز در جلسه چهارشــنبه به بررسی لایحه 
اصلاحی بودجه می پردازد.  ســخنگوی هیات رئیســه 

مجلس گفت: در صورتی که نمایندگان مجلس با کلیات 
لایحه اصلاحیــه بودجــه موافقت کننــد، لایحه برای 

بررسی جزییات به کمیسیون تلفیق ارجاع می شود.

مجلس

موسوی خبر داد؛ اصلاحیه لایحه بودجه ۱۴۰۳ تقدیم مجلس شد



حقوق کارگران در سال ۱۴۰۳ چقدر است؟

سهم کارگر از زندگی

اقتصاد
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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تیغ مالیات بر گلوی حقوق بگیران
سعید اشتیاقی دولت درباره افزایش ســقف مالیات برای سال آینده 
مدعی است که فشار چندانی به حقوق بگیران، تولیدکنندگان و فعالان 
کسب وکار وارد نمی شود این در حالی است که متن بودجه سال آینده 

حکایت از چیز دیگری دارد!
پیشــنهاد دولت به مجلس بــرای افزایش ســقف ۵۰ درصدی میزان 
درآمدهای مالیاتی در بودجه ســال آینده آن طور که قرار است، سقف 
این درآمدها از ۷۴۸ هزار میلیارد تومان ســال جاری با رشد ۳۷۰ هزار 
میلیارد تومانی به ۱۱۲۲ هزار میلیارد تومان برســاند، درحالی اســت 
که چنانچه نمایندگان ملت بدون بررســی و موشــکافی دقیق در امر 
مالیات ســتانی، دولت را در این بخش همراهی کنند، بی تردید اقتصاد 
کشــور، کســب وکارها و عامه مردم با مشــکل جدی روبه رو می شوند 
چراکه همین حالا بخش تولید و بنگاه هــای اقتصادی به دلیل افزایش 
هزینه ها و وجود رکود مســتمر، توان مالیات پــردازی را به زور دارند و 
حقوق بگیران نیز شرایط معیشتی مناســبی ندارند. البته دولت درباره 
افزایش سقف مالیات برای سال آینده مدعی است که فشار چندانی به 
حقوق بگیران، تولیدکنندگان و فعالان کســب وکار وارد نمی شود این 

در حالی است که متن بودجه سال آینده حکایت از چیز دیگری دارد!
براســاس پیش بینی لایحه بودجه ۱۴۰۳ کل کشــور، ســقف معافیت 
مالیاتی حقوق و دســتمزد در ســال آینده، ماهانه تا ۱۰ میلیون تومان 
تعیین شــده اســت. همچنین نرخ مالیات بر مجموع درآمد اشــخاص 
حقیقی نسبت به مازاد ۱۲۰ میلیون تومان در سال تا مبلغ ۱۶۸ میلیون 
تومان، معادل ۱۰ درصد خواهد بود و نسبت به مازاد ۱۶۸ میلیون تومان 
در ســال تا مبلغ ۲۷۶ میلیون تومان با مأخذ ۱۵ درصد مالیات دریافت 
می شود. همچنین نســبت به مازاد ۲۷۶ میلیون تومان در سال تا مبلغ 
۴۰۸ میلیون تومان بــا مأخذ ۲۰ درصد مالیات بر درآمد گرفته شــده و 
نیز نســبت به مازاد ۴۰۸ میلیون تومان در ســال به بالا حداکثر با مأخذ 
۳۰ درصد مالیات از افراد گرفته می شود. با این اوصاف کاملا روشن است 
که دولت قصد دارد بخش عمده منابع بودجــه را از جیب مردمی تامین 
کند که با نرخ تورم ۴۵ درصدی و افت شــدید ارزش پــول ملی، روزگار 
می گذرانند.در حال حاضر رقم دریافتــی حقوق بیش از ۷۰ درصد مردم 
حدود ۱۰ تا ۱۲ میلیون تومان در ماه است که این رقم کفاف زندگی ۱۰ 
روز آنها را هم نمی دهد. در چنین شــرایطی گویا دولــت برای این افراد 
نیز دندان تیز کرده اســت زیرا معافیت مالیاتی حقوق بگیران را برحسب 
درآمد تا ۱۰ میلیون تومان در ماه در نظر گرفته و بیش از این رقم درآمد، 

افراد باید به صورت پلکانی سهم مالیات خود را به دولت بپردازند.
هرچند هیچ کســی منکر دریافت مالیات از ســوی دولت نیست و هر 
فردی که فعالیت اقتصــادی دارد یا حقوقی دریافــت می کند باید به 
نسبت سهم مالیات خود را به دولت بپردازد؛ چراکه درآمدهای مالیاتی، 
بخش عمده هزینه های اداره امور کشور را در طول سال پوشش می دهد 
اما نکته قابل توجه این است که رعایت عدالت در مالیات ستانی نیز باید 
مورد توجه قرار گیرد تا هم حقوق بگیران و هم فعالان اقتصادی، تجار و 
مشاغل خرد و کسب وکارها انگیزه لازم را برای ادامه کار و حیات داشته 
باشند.در ظاهر دولت بنا را بر این گذاشته است که در بودجه سال آینده 
درآمدهای پایدار چون گرفتن مالیات از مــردم را به دلیل فاصله گیری 
بودجه ســنواتی از درآمدهای نفتی جایگزیــن آن در بودجه کند، زیرا 
درآمدهــای حاصل از صادرات نفــت در بودجه ســال ۱۴۰۳ کمتر از 

مصوب بودجه سال ۱۴۰۲ در نظر گرفته شده است.
از ســوی دیگر دولت طی ۲ ســال اخیر در شناســایی مودیان جدید، 
اقداماتی را انجام داده اســت. به عنوان نمونه الزام صاحبان کارتخوان ها 
به اتصال در ســازمان امور مالیاتی برای پرداخت مالیات از طریق انجام 
تراکنش های بانکی رویکرد درســتی بود که با چنین اقدامی صاحبان 
بیش از ۱۰ میلیون کارتخوان، مشــتری ثابت پرداخت مالیات به دولت 
از طریق انجــام فعالیت های اقتصادی شــدند. علاوه بــر این موضوع 
شفاف سازی در شناسایی دقیق فعالان اقتصادی و جلوگیری از توزیع 
منابع درآمدی برخــی از آنها که با زیرکی درآمدهــای خود را به جای 
اینکه در حساب های تجاری واریز و ســهم مالیاتی آن را بپردازند برای 
فرار از پرداخت مالیــات به دیگر حســاب های غیرتجاری می ریختند 
نیز اقدام مناسب دیگری اســت که مد نظر دولت برای شناسایی کسب 
درآمد مالیاتی جدید اســت.حال به نظر می رســد دولت به جای اینکه 
گلوی مردم و فعالان اقتصــادی را با افزایش میزان مالیات ســتانی در 
سال آینده بفشارد، بهتر اســت به دنبال شناســایی مودیان جدیدی 
برود که درآمدهای قابل توجهی دارند اما مالیــات نمی پردازند و یا در 
بخش هایی که از پرداخــت مالیات معاف هســتند، تجدیدنظر کند تا 
عدالت مالیاتی در کشــور اجرا شــود. به هر حال هر چند کسب درآمد 
دولت برای انجام امور کشور از محل بودجه مالیاتی اجتناب ناپذیر است 
ولی شیوه مالیات ســتانی هم نباید به گونه ای باشــد که فشار مالیاتی 
مضاعف بر گرده قشر کارگر و تولیدکننده وارد شود.از طرفی باید گفت 
که وقتی دولت افزایش ۵۰ درصدی درآمدهــای مالیاتی را در بودجه 
سال آینده در نظر می گیرد باید به این موضوع مهم هم توجه کند که آیا 
۵۰ درصد بر تولید ناخالص داخلی افزوده شده است که بتواند درآمدی 
در قالب مالیات از محل رشــد بخــش تولید کســب کند.علاوه بر این 
موضوع در بودجه ســال آینده یک درصد بر مالیات ارزش افزوده اضافه 
شده اســت یعنی این رقم از ۹ درصد فعلی به ۱۰ درصد می رسد که این 
اقدام نیز ســطح درآمدزایی قابل توجهی را بــرای دولت ایجاد می کند 
کسب درآمدی که پرداخت آن با خریدهای مردم انجام می شود و منبع 

درآمد ثابتی برای دولت در سال آینده و سال های بعد خواهد بود.

هدف گذاری تجارت ۳.۵ میلیارد دلاری با عمان 
در سال آینده

وزیر صمت با اشــاره به پیگیری برقراری تجــارت ترجیحی بین ایران 
و عمان گفت: هدف گذاری ما بــرای تجارت با عمــان در گام اول ۳.۵ 
میلیارد در سال اســت.عباس علی آبادی، وزیر صنعت، معدن و تجارت 
گفت: از اهداف وزارت صمت تســهیل تجارت برای بازرگانان اســت و 
یکی از این راهکارها کاهش تعرفه های تجاری است. تعرفه های تجارت 
ترجیحی کمی از تجارت آزاد بالاتر و محدودتر هســتند اما اثربخشی 
مناســبی بر میزان تجارت دارند.علی آبادی افزود: با توجه به عضویت 
عمان در شورای همکاری خلیج فارس ما می توانیم تفاهم نامه تجارت 
ترجیحی داشته باشــیم و فهرستی از کالاها شــامل نرخ های پایین تر 
باشد. این مســاله می تواند منفعت بازرگانان را افزایش داده و در نهایت 

منجر به افزایش میزان تجارت دو کشور شود.

وی گفت: هدف تجارت با عمان برای قدم اول ۳.۵ میلیارد دلار در سال است، 
اما بررسی ها نشان می دهد به سادگی می توانیم این رقم را به ۵ میلیارد دلار 
برسانیم. برآوردهای ما نشان می دهد برای سال آینده این رقم دست یافتنی 
خواهد بود. از بازرگانان و تجار کشــور می خواهیم از ظرفیت کشورهایی 
مثل عمان، با توجه به روابط خوب دیپلماتیک، استفاده کنند تا به توسعه 

تجارت و در نهایت بهبود وضعیت اشتغال و معیشت مردم منجر شود.

یادداشت

بازار

فاطمه امیر احمــدی  میــزان افزایش 
دســتمزد کارگران بر اســاس یک ســری 
شــاخص ها مانند نرخ تورم و سبد معیشت 
تعیین می شــود بنابراین نمی تــوان تنها 
به افزایــش ۱۸ درصدی کــه دولت برای 

کارمندان در نظر گرفته است اکتفا کرد.
نرخ تورم در ســال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ به 
بالای ۴۵ درصد رســیده اســت. بــه این 
ترتیب اگــر بخواهیم قــدرت خرید حقوق 
پرداختی کارکنان شاغل و بازنشستگان را 
نسبت به ســال ۱۴۰۰ حفظ کنیم باید در 
این دو سال بیش از ۹۰ درصد به حقوق این 
قشــر که دارای درآمدهای ثابت پایینی در 
شرایط تورمی فعلی هستند، اضافه می شد؛ 
این تأکیدی اســت که یکی از تحلیل گران 
اقتصادی نســبت به حقوق کارکنان دولت 
دارد. این رقــم قطعاً برای اقشــار با درآمد 
پایین تر و حداقــل   بگیران جامعــه بالاتر 

است.

یک گپ بزرگ
یکی از کارشناســان حــوزه کار هم عنوان 
می کند، در تخمین نــرخ تورم بیش از ۳۰۰ 
آیتم درگیر اســت که کارگران و کارمندان 
شاید در طول عمرشــان با ۳۰ تا ۴۰ قلم از 
آنها دست به گریبان هستند. طبیعی است 
وقتی کارگر یا کارمند، گوشــت گوســاله 
کیلویــی ۷۰۰ هزار تومان و مــرغ کیلویی 
۱۰۰ هــزار تومــان می خرد یــا تخم مرغ 
هر عدد بیش از ۵ هزار تومــان، دغدغه فرد 
بیشتر از این است که بداند هزینه سفرهای 
خارجی چقدر اســت؟ یا باشگاه بدن سازی 
چقدر هزینه دارد؟ پس تورم ملموســی که 
افراد جامعــه درک می کنند به مراتب بالاتر 

از آمار رسمی اعلامی است.
همچنین وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
با وجود تأکیدی که درباره نحوه محاســبه 
دســتمزد کارگران دارد مبنی بــر میزان 
حقوق بــا توجه به ســبد معیشــت و نرخ 
تورم، افزایش دســتمزد را بــه توافق بین 

کارفرمایان و کارگران واگذار کرده است.
شرایط فعلی حقوق و دستمزد سبب شده تا 
نیروهای جوان، امور خدماتی مانند فعالیت 
در تاکســی های آنلاین، پیک موتوری و… 
را به فعالیت در واحدهــای صنعتی ترجیح 
دهند و علاوه بر اینکه برخــی کارگاه های 
کوچک چــون در چنین شــرایطی قدرت 
رقابت ندارند با تعدیل نیرو آنها را به ســمت 
چنین بازارهایی ســوق می دهنــد. به این 
ترتیب نیروی انســانی ماهر بــه راحتی در 
حرفه ای مشغول می شــود که تخصص وی 
به کار نمی آید. صنعتگران و کارفرمایان در 
حال حرکت به سوی واردات تجهیزات نرم 
افزاری و سخت افزاری بوده تا با اتوماسیون 
کردن واحدهای تولیدی، ربات ها کار انسان 
را انجام دهند. اتومات شدن تولید در شرایط 

فعلی کشور همچون شمشیر دولبه است.
در لایحــه بودجــه ۱۴۰۳ افزایش حقوق 
کارکنان دولت حداقــل ۱۸ درصد در نظر 
گرفته شــده که بنا به گفته عضو کمیسیون 
تلفیق، نمایندگان تــلاش دارند این عدد را 

حداقل به ۲۰ درصد برسانند.
حال پرسش این اســت که حداقل افزایش 
دســتمزد کارگران برای سال ۱۴۰۳ چقدر 
خواهد بود؟ عنوان می شود دولت بنا ندارد 
این عدد بیشــتر از حقوق کارکنان دولتی 

باشد.

تفاوت فرمول افزایش حقوق 
کارمندان و کارگران

هادی ابوی، نماینده کارگران در شــورای 
عالــی کار درباره افزایش حقــوق کارگران 
در ســال ۱۴۰۳ به مهــر گفــت: افزایش 
دســتمزد کارمندان با کارگــران متفاوت 
اســت. دولت برای کارکنان خود بر اساس 
اشــل و واحدهای اندازه گیری که سازمان 
امور اداری و اســتخدامی کشــور ارائه داده 
عدد ۱۸ درصد را در نظــر گرفته؛ البته این 
افزایش در کنار مزایایی اســت که این قشر 
دارند اما این نمی توانــد خیلی ملاک عمل 
برای تعیین دســتمزد کارگران باشــد.وی 
افزود: تعیین حقوق کارگران متأثر از بحث 
و بررسی مسائل در شــورای عالی کار بوده، 
در نتیجه درصد افزایش متفاوت است.وی 
ادامه داد: میزان افزایش دستمزد کارگران 
بر اساس یک سری شــاخص ها مانند نرخ 
تورم است علاوه بر اینکه باید سبد معیشت 

خانوار کارگری هم مدنظر باشد.
این عضو شــورای عالــی کار دربــاره عدد 
احتمالــی افزایش حقوق کارگــران اظهار 
کرد: این عدد قابل پیش بینی نیســت؛ اما 
به طور جدی دنبال این هســتیم متناسب 
با وضعیت خانوار کارگری تعیین شــود. هر 
چند طی این ســال ها فاصله زیادی افتاده 
و نتوانســته ایم این گپ را پــر کنیم. تلاش 

می کنیم اتفاق های خوبی رقم بخورد.

رسیدگی به حقوق بازنشستگان
 و کارگران

ابوی دربــاره متناســب ســازی حقوق و 
عملیاتی شــدن آن بــرای اقشــار حداقل 
بگیــر، گفت: ایــن موضوع دربــاره حقوق 
بازنشستگان و اعضای صندوق بازنشستگی 
مطرح است. بحث متناسب سازی دستمزد 
بازنشســتگان هم مؤلفه های مختلف دارد. 
به عنوان مثــال، فــردی در دوره ای با ۳ تا 
۵ برابر حداقل مزد همان ســال، بازنشسته 
شده اســت این عدد و رقم طی سنواتی که 
بازنشســتگی می گرفتــه خیلــی افزایش 
نیافته ولــی ســایر حداقل بگیــران یا کم 
بگیرها بالا آمده )افزایش حقوق داشــته( و 

به او رسیده اند.
وی اضافه کرد: اصل متناســب سازی برای 
بازنشسته ها اســت که اگر کســی ۳ برابر 
حداقل دســتمزد در زمان بازنشســتگی 

داشــته )به دلیل ســاعت کار، نوع فعالیت 
و…( امســال هم باید حقــوق وی ۳ برابر 

دستمزد قانونی حداقل بگیران باشد.
این فعال حــوزه کارگری عنــوان کرد: در 
حوزه حقوق کارگران هم بــه هر حال باید 
برای پر کردن فاصله بین دریافتی کارگران 
و هزینه معیشــت آنها که گپ بزرگی است 

تدابیری اندیشیده شود.

نسخه ای که کارفرمای بزرگ 
نمی پذیرد

برخی کشــورها افزایش چندبــاره حقوق 
در یک ســال را با توجه به نرخ تورم تجربه 
کرده اند از جمله ترکیه و فرانســه. چرا این 
موضوع در ایران انجام نمی شــود؟ این عضو 
شــورای عالی کار در پاســخ به این پرسش 
گفت: ساختار کشــورها با یکدیگر متفاوت 
اســت. در نتیجه ما نمی توانیم نسخه ای که 
یک کشــور یا کشــورهای دیگر می پیچند 

همان را اجرا کنیم.
وی اظهار کرد: دلایل مختلــف وجود دارد 
و یکی از علت ها این اســت که بخشــی از 
کارگران شــاغل ایران زیرمجموعه دولت 
هســتند )کارگران بخش دولتی( و دولت 
یکی از کارفرمایان بزرگ در کشور است. هر 
تصمیمی که گرفته شــود در بودجه و سایر 

برنامه های مالی دولت تأثیرگذار است.
ابوی با بیــان اینکه در مجمــوع باید گفت 
حقــوق کارگــران کم اســت، ادامــه داد: 
برداشتی از مســائل قانونی است که عنوان 
می شود در ســال یک بار بیشتر نمی توانیم 
حقوق دستمزد را افزایش دهیم اما حرف ما 
این است که می توانیم در چندین نوبت این 

کار را انجام داد.

در نیمه دوم منتظر افزایش
 حقوق باشیم؟

عضو شــورای عالــی کار دربــاره احتمال 
افزایــش دســتمزد کارگــران در چند ماه 
مانده به پایان ســال، اظهار کــرد: تقریباً ۳ 
ماه تا پایان ســال مانده و تا کنون مذاکرات 

نتیجه ای نداشته است.
وی با تاکید بر اقدام عملی در تأمین معیشت 
خانوار کارگــران تصریح کــرد: هر چقدر 
درصد حقوق افزایش پیدا کند در سطح رفاه 
و معیشت کارگر تأثیر ندارد. ما باید بتوانیم 
قیمت اقلام مصرفی خانوار کارگر را کاهش 

دهیم و نرخ مواد غذایی را برای آنها ارزان تر 
کنیم این به معنی دادن کوپن و… نیست.

وی افزود: همچنین برای کاهش فشار مالی 
باید بتوانیم دسترســی خانوار کارگری را به 
مســکن راحت تر کنیم. قرارگاه مسکن که 
در حوزه کارگری در حال پیگیری اســت تا 
به زودی تشکیل شــود مربوط به این مساله 
است.این عضو شــورای عالی کار در پایان 
گفت: میزان مزد کارگران باید متناســب با 
نرخ تورم باشــد تا افراد بتوانند عزتمندانه 

زندگی کنند.

سهم ۵0 درصدی تورم 
در سفره کارگران

در ادامه ســمیه گلپور، رئیس کانون عالی 
انجمن های صنفی کارگــران ایران به مهر 
گفت: مطابق با مــاده ۴۱ قانون کار، حداقل 
مزد باید با نرخ تورم تناسب داشته باشد که 

در سال ۱۴۰۲ این مساله محقق نشد.
وی افــزود: حتی بــا وجــود پیگیری های 
مجدانه کانــون عالــی انجمن های صنفی 
کارگران ایــران مبنی بر اینکــه نرخ تورم 
افزایشی است و در برخی استان ها این عدد 
به ۵۰ درصد رســیده و کانون، درخواست 
برگزاری شــورای عالــی کار جهت ترمیم 
دســتمزد کارگران را داشــت عملًا محقق 

نشد و نسبت به آن معترض هستیم.
وی اظهار کرد: در بودجــه ۱۴۰۳ قطعاً اگر 
میزان افزایش حقوق کارمندان ۲۰ درصد 
هم باشــد باز به نصف رشــد نــرخ تورم در 
سال ۱۴۰۲ نمی رســد.رئیس کانون عالی 
انجمن های صنفی کارگران ایران با اشــاره 
به بیانات رهبــری عنوان کرد: بــا توجه به 
اینکه بیانات رهبر معظم انقلاب هم از سوی 
مســؤولان مبنی بر مهار تورم محقق نشده 
در حال حاضر یکــی از مطالبــات کانون، 

مطالبات رهبر معظم انقلاب است.
این فعال حــوزه کار و کارگــری ادامه داد: 
رهبری در سیاست های کلانی که دارد این 
را عنــوان کرد که با توجه به سیاســت های 
مزد در کشور قدرت خرید مردم باید حفظ 
شود. این موضوع در سال ۱۴۰۱ ابلاغ شد. 
متأســفانه این قدرت خرید نــه فقط برای 
مردم حفظ نشــده بلکه هر روز سفره مردم 
کوچک تر شــده اســت. بنابراین با توجه به 
این مســاله ما به دنبال مطالبــه رهبری در 

خصوص معیشت کارگران هستیم.

یک قانون روی زمین مانده
گلپور تاکید کرد: مــاده ۴۱ قانون کار روی 
زمین مانده و حتی اگر دســتمزد امســال 
کارگران ۱۰۰ درصد افزایــش پیدا کند باز 

هم کفاف زندگی مردم را نخواهد داد.
رئیــس کانون عالــی انجمن هــای صنفی 
کارگران ایران با اشاره به آمار منتشر شده از 
سوی نهادهای بالادستی، گفت: تحقیقاتی 
که در وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی، 
مرکز آمار ایران، مرکز پژوهش های مجلس 
شورای اســلامی و… دارند هیچ جا نیامده 
افزایش حقــوق مطابق با نرخ تــورم بوده 

است.
وی یادآور شد: بر اساس مطالعات حتی این 
سخن که افزایش دستمزد منجر به افزایش 
نرخ تورم می شــود، نســبت عکس دارد و 
افزایش دستمزد کارگران نه فقط نرخ تورم 
را افزایش نمی دهد بلکه نســبت معکوس 
هم دارد زیرا فقط ۱۰ درصد از هزینه تولید 

مربوط به دستمزد کارگر است.
گلپور با بیــان اینکه در شــرایط تحریمی 
کشــور، دولــت و مجلس خــود را موظف 
می دانند برای اینکه کارگاه ها، کارخانه ها و 
تولیدی ها ورشکست نشوند نگاه حمایت گر 
داشته باشد و مســاعدت می کنند، تصریح 
کرد: در بودجه ۱۴۰۳ بودجــه آنها دو برابر 
شده اســت که تولید متوقف نشود. عنصر 
انســانی که ســرمایه اصلی این تولیدی ها 
است نه فقط مســاعدتی به آنها نشده بلکه 
حق قانونی که در مــاده ۴۱ قانون کار آمده 
که باید دستمزد کارگر متناسب با نرخ تورم 

باشد، محقق نشده است.

رقبای سخت کوش
گلپور در ادامه ســخنان خود به چالش های 
دیگر حوزه کارگری در کشــور اشــاره کرد 
و گفت: رقبای قشــر کارگر ایرانــی، اتباع 
خارجی هستند که بنا بر شرایط خاصی که 
دارند با دستمزد پایین تر و بدون بیمه جای 

آنها را پر می کنند.
وی افزود: نبود شــغل امروز قشــر کارگر را 
تهدید می کند زیرا بخشــی از بازار کار برای 

مهاجران شده است.
رئیــس کانون عالــی انجمن هــای صنفی 
کارگــران ایران اظهــار کــرد: دولت قول 
داده بود که ســالی یــک میلیون شــغل 
ایجاد می کند درخواســت ما این است که 
شفاف عنوان شــود این یک میلیون دقیقاً 
برای چه کد ملی هایی و در جــا و برای چه 
حرفه ای بوده اســت. اگر فردی هفته ای دو 
ساعت بدون بیمه و شــرایط مناسب رفاه و 
معیشت تعریف شــده برای یک انسان، کار 
می کند به معنی ایجاد شــغل نیست. ایجاد 
شغل یعنی حداقل دستمزد به اضافه بیمه، 
امنیت شغلی مناســب و.....وی اضافه کرد: 
همچنین پرســش این اســت که به نسبت 
افرادی که تعدیل می شوند این عدد چقدر 
است؟ آیا نســبت افرادی که شغل خود را از 
دســت می دهند )فارغ از معیشت، مسکن، 
پوشاک، بسته بهداشت و درمان و فرهنگی 
که جداگانه باید لحاظ شــود( با افرادی که 

شاغل می شوند محاسبه شده است؟
گلپور در پایان ســخنان خود گفت: کانون 
عالی انجمن های صنفــی کارگران ایران به 
دنبال اصلاح دستمزد کارگران است و باید 
حداقل دســتمزد با توجه به شرایط تورمی 

کشور تعیین شود.

فعالان بازار طلا معتقدنــد؛ متقاضی بازار طلا در طول 
امسال نسبت به سال گذشته حدودا نصف شده است.

بازار طلا و ســکه این روزها خالی از مشتری است؛ این 
گفته فعــالان بازار اســت که عنوان می کنند شــدت 
نوســانات قیمتی در بازار طلا و سکه و البته قیمت های 
بالا باعث شــده که از ابتدای ســال تعداد مشتریان به 

نیمی کاهش یابد.
با این حال، نوســان قیمتــی در بازار طلا و ســکه در 
هفته های اخیر به دلیل نوســان قیمــت جهانی طلا 

افزایش یافته است.
گزارش ها نشان می دهد که قیمت اونس طلا در حالی 
که تقریبا نیمــه مهرماه به که کانال یــک هزار و ۸۰۰ 
دلار رســیده و عدد یک هزار و ۸۱۲ دلار را تجربه کرده 
بود، حالا در کانال ۲ هزار دلار قرار گرفته اســت. به این 

شــکل که در ۱۱ آذرماه تا حــد ۲ هزار و ۷۲ 
دلار بالا رفته بود و حالا نیز در بازار جهانی در 

قیمت ۲ هزار و ۲۲ دلار قرار دارد.
در این شــرایط، تحلیلگران عقیده دارند اگر 
اقتصاد آمریکا در اوایــل ۲۰۲۴ بهبود پیدا 

نکند، طلا به یک رکورد جدید می رسد.
بر همین اســاس، بــازار طلا و ســکه ایران 

نیز تحت تاثیر تغییرات اونس جهانــی طلا، در رفت و 
برگشــت قیمتی قرار دارد.بررســی ها نشان می دهد 
که در طول یک هفته گذشــته قیمــت هر گرم طلای 
۱۸عیــار ۱۸ هــزار و ۷۰۰ تومان و در طــول یک ماه 

گذشته ۲۳ هزار تومان گران شده است.
قیمت سکه نیز در یک هفته گذشــته رشد ۴۴۹ هزار 
تومانی و در طــول یک ماه گذشــته ۶۹۰ هزار تومانی 

را تجربه کرده است.ابراهیم محمدولی، فال 
بازار طلا در همین رابطــه می گوید: به نظر 
می رسد نوســانات هنوز گریبان قیمت بازار 
طلا را رها نکند و این شرایط ادامه دار بازار را 
همچنان در رکود نگــه دارد. برای این هفته 
احتمال دارد در بخش قیمت ها شرایط فعلی 

ادامه داشته باشد.
محمدولی تغییرات روزانه قیمت طــلا را عامل اصلی 
رکود می داند و عنوان می کند: تجربه نشــان می دهد 
زمانی که نوسانات بازار روبه افزایشی است، خرید طلا 
نیز بیشتر می شــود چون متقاضی احساس می کند در 

این شرایط سرمایه اش مازدای خواهد داشت.
این فعال بازار طلا در پاسخ به این سوال که پس از پایان 
ایام فاطمیه تقاضــا در بازار افزایــش خواهد یافت نیز 

تصریح می کند: با وضعیت موجود در بازار طلا، انتظار 
معجزه نمی توان داشت همیشه اســفند ماه وضعیت 
بازار مناســب بوده اســت باید ببینم امســال نیز این 
شرایط تکرار می شــود یا خیر اما نوسان قیمت امسال 

تا به امروز نگذاشته تا بازار رشد کند.
به گفته وی، متقاضی بازار طلا در طول امســال نسبت 

به سال گذشته حدودا نصف شده است.
محمدولی نوســان اونس جهانی را نزدیکی پایان سال 
میلادی عنــوان می کنــد و می گوید: در پایان ســال 
میلادی دولت ها سعی می کنند کسری خود را جبران 
کنند و در بازار خرید و فــروش انجام دهند که در حال 
حاضر به نظر می رسد اثرات این شــرایط بر بازار حاکم 
است به همین دلیل ممکن است این تغییرات قیمت تا 

اسفند ادامه داشته باشد.

معاون صنایع وزارت صمت، خواســتار نگاه 

صنعت محور به حــوزه دارو شــد و گفت: 
سابقه دشمنی در صنعت دارو را دیده ایم.

 محمدمهدی بــرادران، روز دوشــنبه در 
تولیدکنندگان  ســندیکای  گردهمایــی 
مواد دارویی در محل پژوهشــکده گیاهان 
دارویی دانشــگاه شــهید بهشــتی، اظهار 
داشــت: دارو بایــد به عنوان یــک صنعت 
دیده شــود تا امکان رقابت با رقبای داخلی 
و خارجی فراهم شــود، بازاریابی داخلی و 

بین المللی محقق شــود و منجر به کاهش 
ارزبری شود.

وی با عنوان این مطلب کــه صنعت دارو در 
پنج حوزه از ســوی دولت حمایت می شود، 
افــزود: هدف از اجــرای طــرح دارویاری، 
کاهش وابستگی به ارز و واقعی شدن قیمت 
دارو بود که اجرای ناقص آن، باعث می شود 

به اهداف طرح نرسیم.
برادران با اشــاره به ارز ۲۸ هزار تومانی که 

برای دارو پرداخت می شــود، گفت: همین 
موضوع هــم محل بحث اســت و هنوز خبر 
داریــم در جاهایــی همچنــان ارز ۴۲۰۰ 

تومانی گیر کرده است.
وی بر تشــدید نظارت هــا در تخصیص ارز 
تاکید و تصریح کرد: اگر نظارت نباشــد، با 

ادبیات رقابتی و شفافیت فاصله می گیریم.
معاون وزیر صمت با عنــوان این مطلب که 
سابقه دشــمنی در صنعت دارو را دیده ایم، 

گفت: وقتی به سختی صادرات دارو را انجام 
می دهیم، نباید بــه راحتی ارز مــورد نیاز 
کشــور برای واردات مکمل های بدن سازی 

صرف شود.
وی افزود: نگاه هــای واردات محور در اتاق 
بازرگانی غلبه کرده و نبایــد اتاق بازرگانی 

واردات محور باشد.
برادران گفــت: نمی توانیم حرکات مافیایی 

را در حوزه دارو انکار کنیم و نبینیم.

طلا

خریداران بازار طلا غیب شدند

و را نمی توان ندید معاون صنایع وزارت صمت عنوان کرد؛ مافیای دار



و بدون بودجه متمم به پایان سال می رسد آیا دار

چرخش های اصلاحی آیین نامه جدید رتبه بندی معلمان

رتبه بندی معلمان همانند اساتید دانشگاه  می شود
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محققان کانادایی می گویند
فواید بی شمار ورزش برای حفظ سلامت مغز

تحقیقات جدید با استفاده از اسکن MRI نشان می دهد که به نظر می 
رســد ورزش منظم باعث افزایش و حتی رشد نواحی حیاتی مغز انسان 

می شود.
 به نقل از هلث دی نیوز، مدت هاســت که مشــخص شده است فعالیت 
بدنی یک روش تقویت کننده مغز اســت، اما این مطالعــه بین المللی 

راه هایی را نشان می دهد که می تواند این اتفاق بیفتد.
دکتر »راجپول عطاریوالا«، نویسنده ارشد این مطالعه و رادیولوژیست 
در مرکز تصویربرداری پزشــکی در ونکوور کانادا، گفت: »با اسکن های 
تصویربرداری جامع، مطالعه ما بر هم افزایی به هم پیوســته بین بدن و 

مغز تاکید می کند.«
محققان این مطالعه بیش از ۱۰۰۰۰ اســکن مغز انجام شده در مراکز 

مختلف را تجزیه و تحلیل کردند.
عطاریوالا گفت: »ما به الگویی پــی بردیم و اینکه افــرادی که به طور 
منظم در حال دویدن، پیاده روی یا ورزش بودند، حجم بیشتری از ماده 
خاکستری در مغز خود داشــتند.«محققان خاطرنشان کردند که ماده 

خاکستری به پردازش اطلاعات دریافتی کمک می کند.
این ورزشــکاران مشتاق همچنین تمایل به داشــتن حجم بیشتری از 
ماده سفید داشــتند. ماده ســفید به اتصال مناطق مختلف مغز کمک 

می کند و برای حافظه بسیار مهم است.
این تیم دریافتند که افراد الزاماً نبایــد دو ماراتن بدوند تا از فواید مغزی 
ورزش بهره مند شــوید.دکتر »دیوید مریل«، یکی از نویسندگان این 
مطالعه گفت: »ما دریافتیم که حتی ســطوح متوســط فعالیت بدنی، 
مانند پیــاده روی کمتر از ۴۰۰۰ قــدم در روز، می تواند تأثیر مثبتی بر 

سلامت مغز داشته باشد.«

معاون شهردار تهران خبر داد
وانه در پایتخت رشد ۲ برابری صدور پر

معاون شهرسازی و معماری شــهرداری تهران درباره آمار رشد صدور 
پروانه در پایتخت گفت: بــا توجه به اقدامات صــورت گرفته وضعیت 
ساخت مسکن از حالت رکود خارج شده و طبق آمار، رشد صدور پروانه 

۲ برابری را تجربه کرده ایم.
حمیدرضا صارمی، درباره عملکرد قرارگاه جهادی مســکن  شهرداری 
تهران اعلام کرد: قرارگاه جهادی مســکن به علت رکودی که در حوزه 
ســاخت مســکن رخ داده بود بوجود آمد. قیمت زمین در سال ۱۴۰۰ 
که این قرارگاه تشــکیل شــد حدود ۷۰ درصد قیمت تمام شده ملک 
محسوب می شــد که این امر نشــان دهنده کاهش شاخص دسترسی 

مسکن برای مردم بود.
وی با اشــاره به اینکه کاهش شاخص دسترسی مســکن برای مردم به 
معنی بیرون راندن نیازمندان از شــهر اســت، افزود: با توجه به اینکه 
شــهرداری نمی تواند به صورت مســتقیم مداخله کند، قرار شد تا به 

صورت تعریف شده و داخل چارچوب برای حل این مشکل اقدام شود. 
صارمی درباره تصمیم قرارگاه جهادی مســکن شهرداری تهران برای 
حل معضل رکود ساخت و ساز عنوان کرد: بنا شد تا با توجه به آمارهای 
پروانه ساختمانی که نشــان می داد سال ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ نسبت به سال 
۱۳۹۰ و ۱۳۹۱ آمار صدور پروانه ساختمانی به یک ششم رسیده یعنی 
حدود ۸۰ درصد کاهش پیدا کرده، مشوق های ساخت و ساز در تهران 

افزایش پیدا کند. 

معاون شهرسازی و معماری شهرداری تهران با اشاره به نتیجه عملکرد 
قرارگاه جهادی مسکن شهرداری تهران اظهار کرد: با توجه به اقدامات 
صورت گرفته وضعیت ساخت مسکن از حالت رکود خارج شده و طبق 
آمار، رشــد صدور پروانه  ۲ برابری را تجربه کردیم. آمار صدور پروانه در 

برخی مناطق از بافت فرسوده به حدود ۳۰۰ درصد نیز می رسد. 
وی با بیان اینکه هدف گذاری قرارگاه جهادی مسکن در راستای تأمین 
مسکن اســتطاعت پذیر در حال محقق شدن اســت، خاطرنشان کرد: 
این فرآیند همچنان ادامه خواهد داشت و تلاش می کنیم تا آمار صدور 
پروانه را به رقم ۲۰ هزار مورد برســانیم. هدف گذاری های آینده برای 

صدور پروانه درسال، ۳۰ هزار پروانه خواهد بود. 
صارمی دربــاره نقش دولت در روند رشــد آمار صــدور پروانه نیز بیان 
کرد: از دولت انتظــار کمک  زیــادی نداریم. با توجه به بار ســنگین و 
مســئولیت هایی که دولت در حوزه های مختلف دارد، همین که یاری 

می رساند از آنها ممنونیم.

وزیر بهداشت اعلام کرد
عرضه شیرخشک با کد ملی نوزاد و قیمت قبلی 

وخانه ها در دار
وزیر بهداشــت با بیان اینکه وضعیت موجودی شیرخشــک در کشور 
بســیار بهبود یافته، گفت: در حال حاضر شیرخشک با قیمت مصوب 
قبلی و با ارائه کد ملی نوزاد و ثبت UID در ســامانه تی تک، عرضه می 

شود.
 وزیر بهداشــت به صورت سرزده و در راســتای نظارت بر ارائه خدمات 
درمانی تخصصی و فوق تخصصی به کودکان و نوزادان، از دو بیمارستان 

کودکان حکیم و حضرت علی اصغر)ع( در پایتخت بازدید کرد.
بنابر اعلام وزارت بهداشــت، دکتر بهرام عین اللهی به صورت سرزده از 
بخش های اورژانس و بســتری کودکان بیمارستان کودکان حکیم که 
دو ماه پیش با حضور رییس جمهور افتتاح شــد، بازدید و نحوه خدمت 
رسانی به بیماران را با حضور دکتر صادق نیت، رییس این بیمارستان، 

بررسی کرد.  
وی همچنین در گفتگو با پرســنل این بیمارستان، در جریان مشکلات 
آنها قرار گرفت و برای پیگیری تقویت نیروی انسانی در بخش تخصصی 
و پرستاری، دستوراتی به معاونین وزارت بهداشــت و رییس دانشگاه 

علوم پزشکی تهران صادر کرد.  
عین اللهی همچنین از بخش های مختلف مرکز آموزشی درمانی فوق 
تخصصی کودکان حضــرت علی اصغر)ع( تهران بازدید و با پرســنل و 
همراهــان بیماران در این مرکــز، گفتگو کرد و پیگیــر جبران کمبود 

نیروی انسانی در بخش پرستاری در این بیمارستان شد.  
 وزیر بهداشت با بررســی مشــکلات یکی از والدین بیماران بستری 
در بیمارســتان حضرت علی اصغــر)ع( برای خرید شیرخشــک با 
قیمت بالاتر از نرخ مصــوب، گفت: خوشــبختانه وضعیت موجودی 
شیرخشک در کشور بسیار بهبود یافته و در حال حاضر شیرخشک با 
قیمت مصوب قبلی و با ارائه کد ملی و ثبت UID در ســامانه تی تک، 

عرضه می شود.
عین اللهی همچنین به صورت ســرزده از یک داروخانه شبانه روزی در 
منطقه یافت آباد تهران بازدید و وضعیت موجودی داروها، شیرخشک و 

اجرای طرح دارویار در این داروخانه را بررسی کرد.  

دیوار

خریدار  بنا بر اظهارات رئیس پژوهشگاه 
مطالعات آموزش و پــرورش، در آیین نامه 
جدید رتبه بندی معلمان پیشــنهاد شده، 
معلمان علاوه بــر ارزیابی هر چهار ســال 
یک بار برای ارتقای رتبه، همانند اســاتید 
دانشگاه و برای کسب »پایه علمی« هر سال 
ارزیابی شوند و بر اســاس عملکرد سالیانه 

خود »پایه علمی« کسب کنند.
علی محبی، دربــاره ۱۰ چرخش اصلاحی 
آیین نامه جدید رتبــه بندی معلمان اظهار 
کرد: در حــال حاضــر آیین نامــه جدید 
رتبه بندی معلمــان در فرآیند بررســی و 
تصویب قرار دارد و ممکن اســت تغییراتی 
کند از این رو نمی تــوان جزئیات آن را بیان 
کرد اما بــه طور کلی این آیین نامه نســبت 
به آیین نامه قبلی تغییرات اساســی تحت 

عنوان »چرخش های اصلاحی« دارد.

پیشنهاد ارزیابی هر ساله معلمان 
برای افزایش انگیزه ارتقای رتبه

رئیــس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پرورش در پاسخ به اینکه آیا طبق آیین نامه 
جدید رتبه بندی، معلمان هر سال ارزیابی 
می شوند؟، خاطر نشــان کرد: بله. در آیین 
نامه قبلی معلمان فقط بــرای ارتقای رتبه 
هر چهار ســال یک بار ارزیابی می شدند تا 
مرتبه برای معلمان اختصــاص یابد اما در 
آیین نامه جدید پیشــنهاد شده است که در 
بین این چهار ســال هم ارزیابی دیده شود و 
هر سال با ارزشیابی هایی، عملکرد معلمان 
ســنجیده شــود. این کار بــرای آن انجام 
می شــود تا معلمان برای ارتقای رتبه خود 
انگیزه بیشتری داشته باشند؛ البته این یکی 
از پیشنهاداتی است که در آیین نامه جدید 
مطرح شده اســت و برای نهایی شدن باید 

منتظر بود تا تصویب شود.

ارزیابی هر ساله معلمان برای اعطای 
»پایه« همانند اساتید دانشگاه

وی ادامه داد: درواقع در بین این ۴ ســال و 
در مســیر ارتقای مرتبه معلمان، بررســی 
و ارزیابــی برای اعطای »پایــه« به معلمان 
در نظر گرفته شــده اســت تا فرآیند رتبه 
بندی معلمان شبیه به اســاتید دانشگاه ها 

شود کما اینکه برای اســاتید دانشگاه بین 
هر مرتبــه، پایه های علمــی در نظر گرفته 
می شود و ما این پیشــنهاد را برای معلمان 
ارائه دادیم، اینگونــه مجموع عملکرد چهار 
ساله هر معلم می تواند ارتقاء مرتبه را شکل 
دهد و این ارزیابی هر ســاله بــرای دریافت 
»پایه علمــی«، باعث می شــود انگیزه ای 
برای ارزشیابی چهار ســاله ارتقای رتبه در 

معلمان ایجاد شود.
محبی توضیــح داد: در حــال حاضر برای 
مثال »اســتاد تمــام« بودن، یــک مرتبه 
علمی برای اساتید دانشگاه است اما همین 
اســاتید دارای پایه علمی  نیز هستند یعنی 
هر سال به اساتید دانشــگاه یک پایه علمی 
تعلق می گیــرد؛ البته پایه های تشــویقی 
مختلفی هم در حوزه هــای مختلف وجود 
دارد که به ایــن رتبه اضافه می شــود اما به 
طور  کلی اســاتید دانشــگاه هر چهار سال 
یکبار رتبه می گیرد اما هر ســال پایه علمی 
به آنها تعلق می گیرد. ما نیــز در آیین نامه 
جدید رتبه بندی معلمان این پیشــنهاد را 
ارائه داده ایم که ارزیابی بــرای ارتقای رتبه 
معلمان همانند قبل هر چهار ســال یک بار 
انجام شــود اما علاوه بر آن، معلمان همانند 

اساتید دانشگاه هر سال ارزیابی شوند و پایه 
علمی به آنها تعلق گیرد.

امکان اعطای پایه تشویقی به معلمان 
در صورت تصویب نهایی آیین نامه

رئیــس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پرورش با بیان اینکه اســاتید دانشــگاه نیز 
همانند معلمــان دارای پنــج رتبه علمی 
هســتند، عنوان کرد: رتبه بندی ما از یک 
شروع می شود و ســقف آن پنج است اما در 
پایه علمی هیچ محدودیتــی وجود ندارد و 
معلمان را می توان همانند اساتید دانشگاه 
هر ســال ارزیابی کرد و به آنهــا پایه علمی 
داد. حتی در صــورت نهایی شــدن آیین 
نامــه جدیــد و تصویب آن امــکان اعطای 
پایه تشــویقی به معلمان نیــز وجود دارد؛ 
در دانشــگاه ها نیز همی گونه است؛ آنها نیز 
هر سال اســاتید را برای اعطای پایه ارزیابی 
می کنند و بر اســاس عملکرد ســالیانه هر 
استاد، پایه ای به او تعلق می گیرد، نهایتا نیز 
هر چهار سال مجموع فعالیت های هر استاد 

دیده می شود و به او رتبه داده می شود.
محبی در عین حال تاکیــد کرد که ارزیابی 
هر ساله معلمان برای اعطای پایه علمی در 

حد یک پیشــنهاد در آیین نامه جدید رتبه 
بندی معلمان ارائه شده است و برای نهایی 
و اجرایی شــدن آن باید منتظر تصویب آن 
در هیات ممیــزه وزارت آموزش و پرورش و 

سپس هیات دولت ماند.

متحول شدن فرآیند ارزیابی معلمان
وی با بیان اینکــه در آیین نامــه جدید رتبه 
بندی معلمان، مراجع ارزیابی متنوع شــده 
اســت، توضیح داد: در آییــن نامه جدید ذی 
نفعان نظام تعلیــم و تربیــت همانند دانش 
آموزان و... به عنوان مراجــع ارزیابی در نظر 
گرفته شــده اند و فرآیند ارزیابــی مقداری 
نســبت به قبل متحول شده اســت.به گفته 
رئیس پژوهشگاه مطالعات آموزش و پرورش، 
در آییــن نامه جدیــد رتبه بنــدی معلمان 
ارزیابان انتخاب شــده برای ارزیابی معلمان 

متحول و ابزار ارزیابی نیز متنوع شده است.

کیفیت صلاحیت های حرفه ای 
معلمان؛ محور اساسی رتبه بندی

محبی درباره تحول در ارزیابی رتبه معلمان 
در آیین نامه جدید توضیح داد: قبلا ملاک 
کار بیشتر بر اساس مســتندات و مدارک و 

کارهای انجام شده توســط معلمان بود اما 
در آیین نامه جدید آزمون، مشاهده و خیلی 
از موارد دیگر در نظر گرفته شــده اســت تا 
کیفیت صلاحیت های حرفــه ای معلمان 
را محور اساســی خود برای رتبه بندی قرار 
دهیم. علاوه بر ایــن چرخش های تحولی 
دیگری در این آیین نامه جدید مد نظر قرار 
گرفته شده اســت که در صورت طی شدن 
مراحل بررسی و تصویب آن، به زودی نهایی 
و ابلاغ می شود.وی معتقد است که با در نظر 
گرفتــن کیفیت صلاحیت هــای حرفه ای 
معلمان برای رتبه بنــدی، می توان کیفیت 

نظام تعلیم و تربیت را ارتقاء داد.
رئیــس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پرورش، دربــاره در نظــر گرفتن »رضایت 
معلمان« در آیین نامه جدیــد رتبه بندی، 
تصریح کــرد: دو عامل اساســی در ســند 
تحول بنیادین وزارت آمــوزش و پرورش و 
قانون رتبه بندی مد نظر قرار گرفته اســت 
که یکی از آنها ارتقای رضایت معلمان است 
به دنبال این رضایت تعهد معلمان نیز ارتقا 
می یابد. عامل دیگر ارتقــای کیفیت نظام 
تعلیم و تربیت به واســطه ارزشیابی دقیق 
و ارتقای صلاحیت هــای حرفه ای معلمان 
است، سعی شده اســت تا هر دو این عوامل 
در آیین نامه جدید خیلی خوب، شــفاف و 
دقیق در نظــر گرفته شــود.محبی، با بیان 
اینکه این پژوهشــگاه برای نهایی شــدن 
آیین نامــه جدید رتبه بنــدی معلمان کار 
پژوهشی انجام داده است، تاکید کرد: برای 
نهایی شــدن این آیین نامه جدید، به روی 
صفر تا صد فرآیند اجــرای آیین نامه قلبی 
کار پژوهشــی انجام دادیم، با تمام سیاست 
گــذاران و برنامه ریزان مصاحبــه انجام و 
بررســی تطبیقی به روی نحوه ارزشیابی و 
ارتقای معلمان در دنیــا انجام دادیم؛ نهایتا 
پیش نویــس آیین نامه جدیــد رتبه بندی 
معلمان را آماده کردیم. این پیش نویس هم 
اکنون در مســیر بررسی و تصویب در هیات 
ممیزه وزارت آموزش و پــرورش قرار دارد، 
پس از بررسی در هیات ممیزه باید در هیات 
دولت نیز بررســی و به تصویب برسد که به 
زودی تصویــب و ابلاغ می شــود اما ممکن 

است تغییراتی داشته باشد.

خریدار  بودجــه دارو در ســال ۱۴۰۲، 
همان ۶۹ همت اســت که مجلس شورای 
اسلامی آن را تصویب کرده است، در حالی 
که فعالان بازار دارو، کمبود بودجه در ســه 

ماه پایانی سال را هشدار داده اند.
 پیشنهاد دولت در لایحه بودجه ۱۴۰۲، ۶۹ 
همت بودجه برای دارو، تجهیزات پزشکی و 
شیرخشک بوده است. در حالی که خیلی ها 
فکر می کنند این بودجه فقط مختص دارو 

است.
با ایــن اوصاف، فعــالان حوزه ســلامت و 
صنعت دارو، از همان ابتدای ســال ۱۴۰۲، 
نســبت به کمبود بودجه دارو هشدار داده 
بودند. به طــوری که حداقــل ۱۰۵ همت 
بودجه را برای دارو، تجهیزات و شیرخشک، 
لازم می دانســتند؛ اما در نهایت با همان ۶۹ 

همت، بودجه دارو بسته شد.
با گذشت چند ماه از ســال ۱۴۰۲ و قبل از 
پایان تابســتان بود که زمزمه های کمبود 
نقدینگی شــرکت های دارویی، علنی شد 
و اینگونــه بود که بحث کاهــش تولید دارو 

نمایان گردید.
در همان ایــام، ســندیکاها و اتحادیه های 

دارویی، بار دیگر گلایه های خود را از کمبود 
بودجه دارو را بازگو کردند و از بانک مرکزی 
و سایر بانک ها که در تأمین ارز و تسهیلات 

بانکی سنگ اندازی می کنند، شاکی شدند.
در آبان ۱۴۰۲، خبرنگار مهر با ســیدحیدر 
محمدی رئیس سازمان غذا و دارو، پیرامون 

کمبود بودجه دارو گفت وگو کرد.
رئیس ســازمان غذا و دارو، در آن گفت وگو، 
موضوع متمم بودجــه را مطرح کرد و گفت: 
درخواست ما تا ۸۵ هزار میلیارد تومان برای 
سال جاری اســت که باید از طریق سازمان 

برنامه و بودجه و بانک مرکزی دنبال کنیم.
وی افــزود: آن بخــش کــه مربــوط بــه 
ســازمان های بیمه گر اســت که باید خود 
ســازمان برنامه و بودجه تأمین کند، اما آن 
قســمت که مربوط به بانک مرکزی است، 

باید با رایزنی حل شود.
محمــدی با عنــوان این مطلب کــه حوزه 
ســلامت وابســته به نرخ ارز اســت، ادامه 
داد: یکی از مواردی که رابطــه تنگاتنگ با 
مســائل ارزی دارد؛ دارو، تجهیزات پزشکی 

و شیرخشک است.
در عیــن حــال، در روزهــای ابتدایی آذر 

۱۴۰۲ بود که رئیس ســازمان غــذا و دارو، 
عنوان داشت؛ ســازمان برنامه و بودجه قول 
پرداخت ۱,۲۰۰ میلیارد تومان را بابت دارو 
داده اســت که امیدواریم این پرداختی در 

اسرع وقت و بدون تأخیر انجام شود.
محمــدی گفــت: همچنیــن خواســتار 
اختصاص تســهیلات و اعتبارات مورد نیاز 
از سوی بانک های عامل هستیم تا در حوزه 

ارزی به مشکل نخوریم.
حالا در آخریــن روزهای فصــل پاییز و در 
حالی که وارد سه ماه پایانی سال می شویم، 
خبرنگار مهر در گفت وگو با رئیس سازمان 
غذا و دارو، موضــوع متمم بودجــه دارو را 
پیگیری کرد.محمدی در پاســخ به سوال 
خبرنگار مهر، گفت: به دفعات پیگیر متمم 

بودجه شدیم، اما خبری نشد.
وی در واکنــش به کمبود بودجــه دارو در 
سه ماه پایانی ســال، اظهار داشت: فعلًا که 
بودجه هست، به شــرطی که همان بودجه 

تخصیص یافته به موقع تأمین شود.
رئیس ســازمان غذا و دارو گفت: مشــکل 
اینجاســت که همین بودجه مصوب هم با 
تأخیر چند ماهه همراه اســت و در نتیجه، 

شرکت های دارویی دچار مشکل می شوند.
در همین حال، سلمان اسحاقی سخنگوی 
کمیسیون بهداشت و درمان مجلس، یکی 
از علــل اصلی کمبــود دارو را عــدم انجام 
تکالیف بــه موقع بیمه ها دانســت و گفت: 
به دلیــل بدهی بیمه هــا بــه داروخانه ها، 
این مراکــز انگیزه لازم را بــرای تأمین دارو 
نخواهند داشــت؛ زیرا وصول بدهی بیمه ها 

دردسرهایی زیادی داشــته و زمان زیادی 
می برد و این موضوع باعث بی انگیزگی آنها 

شده است.
حــالا باید دیــد در زمســتان ۱۴۰۲، بازار 
دارویی کشــور با همین شرایط حاکم پیش 
خواهد رفت و یا اینکه دچار دست اندازهایی 
خواهد شــد که در نتیجــه آن، کمبودهای 

دارویی افزایش یابد.

 وزیر اطلاعــات در پیامــی به ســردار فرماندهی کل 
انتظامی گفت: انتظار و مطالبــه فوری مردم، مجازات 
مســببین خون های به ناحق ریخته شده  شهدای این 
حادثه  تروریستی را دارند و جامعه  اطلاعاتی و سربازان 

گمنام امام زمان )عج( این را وظیفه خود می دانند.
 حجت الاســلام ســید اســماعیل خطیــب، در پی 
شــهادت مظلومانه  جان برکفان حافظ مرزهای ایران 
اســلامی در پیامی به ســردار فرماندهی کل انتظامی 
جمهوری اسلامی ایران سرتیپ پاســدار احمد رادان 

گفــت: شــهادت مظلومانه  جان بــر کفان 
مرزهــای ایران اســلامی در ابام ســال روز 
شــهادت حضرت صدیقه طاهــره )س( را 
خدمت فرماندهــی معظّم کل قــوا، جناب 
عالی، خانواده های معزز شــهدا، فرماندهان، 
کارکنــان و ســربازان غیور فراجــا و مردم 
انقلابــی و ســرافراز ایران تســلیت عرض 

می کنم.وزیر اطلاعات در این پیام افزود: ملت شریف، 
نجیب و شهیدپرور ایران ضمن قدردانی از مجاهدت ها 

و جانفشــانی های مدافعین مرزهای مقدس 
میهن اســلامی ایران، انتظار و مطالبه فوری 
مجازات مسببین خون های به ناحق ریخته 
شده  شهدای این حادثه  تروریستی را دارند و 
جامعه  اطلاعاتی و سربازان گمنام امام زمان 

)عج( این را وظیفه خود می دانند.
وی در این پیام خاطرنشــان کرد: از خداوند 
متعال برای شــهدای ایــن حادثه در اعلــی علیین، 
همنشــینی ائمه  معصومین)ع( و بــرای مجروحین 

نیز شــفای عاجــل، تندرســتی و ســربلندی و برای 
خانواده های آنان اجر عظیم، شــکیبایی و شــفاعت 

حضرت زهرا)س( را خواستاریم.
نیمه شــب پنجشــنبه - ۲۳ آذرمــاه - در پی حمله 
گروهک تروریســتی جیــش الظلم به مقــر انتظامی 
راسک در استان سیســتان و بلوچســتان، ۱۱ نفر از 
نیروهای پلیس شــهید شــدند و در مقابل تعدادی از 
تروریســت ها نیز به هلاکت رســیدند؛ یک نفر از این 

تروریست ها نیز دستگیر شده است.

دادستان تهران گفت: با ســارقان حرفه ای و سابقه دار 
که با اعمال خود باعث ســلب آرامش جامعه می شوند 

بدون هیچ گونه اغماضی برخورد می شود.
سومین جلسه کمیته اســتانی نحوه اعمال ریاست و 
نظارت مقامات قضایی بر ضابطان دادگستری تهران با 
حضور علی صالحی دادستان تهران، سردار محمدیان 
فرمانــده انتظامی تهــران بزرگ، حجت الاســلام و 
المســلمین کرمی دادســتان نظامی تهران، معاونین 

ســتادی دادســتان و تعدادی از سرپرســتان نواحی 
دادسرای تهران و جمعی از مسئولان نظامی، انتظامی 
و امنیتی در سالن جلسات دادستانی تهران برگزار شد.

در این جلسه دادســتان تهران با اشــاره به تأکیدات 
ریاســت قوه قضاییه مبنی بر برخورد با مخلان نظم و 
امنیت جامعه، اظهار داشــت: امنیــت و آرامش مردم 
خط قرمز دستگاه قضا اســت و در این راستا در فرایند 
رســیدگی به پرونده های قضایی، با سارقان حرفه ای و 

ســابقه دار که با اعمال خود باعث سلب آرامش جامعه 
می شــوند؛ بدون هیچ گونه اغماضی برخورد می شود 
و جهت جلوگیــری از تکرار جرم، هیــچ گونه ارفاقات 

قانونی به آن ها اعطا نخواهد شد.  
وی افزود: یکی از مســائل جدی مرتبــط با ضابطین 
خاص، موضوع دســتگیری محکومین متواری است 
که پرونده آن ها در شعب تحقیق یا اجرای احکام باقی 
مانده و لازم اســت ظرف ۲۰ روز نســبت به جلب آنان 

جهت اجرای احکام، اقدام شــود تا ایــن پرونده ها در 
اسرع وقت به نتیجه برسند.

محمدیان اظهار داشــت: یکــی از موضوعات مهم در 
سطح جامعه، ســارقان راکب و موتورســوار است که 
مقرر شده اســت فراجا با تخصیص ۵۰ موتور سنگین 
و تشــکیل تیم های شکار در سطح شــهر تهران، برای 
دستگیری سارقان موتورسوار اقدام کرده و اجرای این 

طرح در آینده نزدیک آغاز خواهد شد.

وزیر

دادستان

وریستی راسک را وظیفه خود می داند خطیب: وزارت اطلاعات پیگیری مجازات فوری مسببین حادثه تر

دادستان تهران:با سارقان حرفه ای و سابقه دار بدون هیچ اغماضی برخورد می شود
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حق بنا را در آقای خاص ادا نکردم!

فرهنگ
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وی طوفان در سینما برآورده شد؟ آرز
قبــل از بازیگــری اولین کار مــورد علاقــه اش چتربازی بــود. تمام 
امتحان هایش را هم شرکت کرد و قبول شد ولی بخاطر صاف بودن کف 
پایش نتوانســت آن را ادامه دهد. با این حال سینما آرزوی او را با همان 

لباس چتربازی بارها برآورده کرد.
در چند سال گذشــته یکی از ســینماگران قدیمی که از او یاد می شد 
رضا صفایی پور بود؛ یکی از آخرین بازماندگان ســینمای اکشن که در 
دهه های ۶۰ و ۷۰ رونق داشت و روز گذشــته پس از چند سال بیماری 

از دنیا رفت.
این بازیگر ســینما در دوران پرکار خود »بدَمن« معروف سینما بود که 
به »رضا طوفان« شهرت پیدا کرده بود. او که بازیگری را پیش از انقلاب 
شروع کرده بود، از سال ۵۹ تا ۸۶ در تعداد زیادی فیلم سینمایی و چند 
سریال بازی کرد که تقریبا در بیشــتر آن ها نقشی منفی داشت و برای 

خیلی ها دیدن تصویر او جز در نقشی منفی قابل باور نبود.
ایــن روزها فیلــم »گیجــگاه« با حضــور ایــن هنرمنــد روی پرده 
سینماهاســت ولی او در دو دهه گذشــته دیگر پرکار نبود و اگرچه هر 
از گاهی پیشنهادهایی برای بازیگری داشــت اما بر سر اصول خودش 

باقی مانده بود.
صفایی پور در یکــی از مصاحبه های خود در چند ســال قبل گفته بود: 
»من برای تمام سال هایی که در ســینما بوده ام و برای همه نقش هایی 
که بازی کردم ارزش زیادی قائلم. دوست ندارم آنچه را ساخته ام راحت 
خراب کنم، ممکن است ســخت بگذرد ولی تحمل می کنم تا ببینم چه 

پیش می آید.«
یکی از فیلم های آخر ایــن بازیگر »پرچم های قلعه کاوه« ســینما بود 
که صفایی پــور درباره آن می گفت: »پرچم های قلعه کاوه« را دوســت 
داشــتم. یک فیلم اســاطیری بود. جایزه هم گرفت. بعــد از آن باز هم 
پیشنهاد بازی داشــتم ولی آن نقش ها برای من نبود. بالاخره آنچه من 
کار می کردم خودش یک ژانر بــود، ژانر خطرناکی هــم بود. مونوپول 
خودم بود پس خیلی مناســبت ندارد که نقش کمدی به من پیشنهاد 
می شــود. البته نقش های کمدی هم زیاد نبوده ولــی رغبتی به آن ها 
نداشــتم. من برای کاری که در ســینما کرده بودم ارزش زیادی قائلم، 
همین طور برای مخاطبی که ســال ها مرا با آن نقش ها  شناخته اند، به 
همین دلیل سختی ها را تحمل می کنم تا ببینم چه پیش می آید. فیلم 
»گیج گاه« هم که پیشنهاد شد به نوعی ادای دین به بازیگران دهه ۶۰ 

بود و من در حد دو سه دقیقه بازی کردم.
این بدمن  ســینمای ایران که بعد از ســال ها کســی بــا آن ویژگی ها 
جایگزینش نشده در این خصوص گفته بود:  »من بدمن بودم ولی دیگر 
به آن شکل در ســینما بدمن نداریم. الان هر کسی از هر صنفی می آید 
و بازیگر می شود. در حالی که ســینما یک تخصص است و باید آن را بلد 
باشی. بعضی ها فقط دوست دارند بازی کنند و ورود بی رویه، این کار را 
خیلی خراب کرده، چون برایش ارزش قائل نمی شوند. اساتیدی سال ها 
در سینما کار می کردند که بازی کردن مقابلشان خیلی زحمت داشت. 
همان قدر که زحمت داشت، ارزش خاصی هم داشــت. اصلا رویه کار 
با الان فرق می کــرد. فیلمنامه ها متفاوت بودنــد، الان دیالوگ ها همه 
ســطحی، پر از حرف رکیک و... نمی دانم ســینما به کجا می رود. همه 
چیز با زمانی که ما کار می کردیم فرق کرده. ما عاشقانه کار می کردیم و 

دغدغه مان مخاطب بود نه اینکه فقط دنبال فروش فیلم باشیم.«  

بازیگر »کانی مانگا« و »شــکار خاموش« که در فیلم های دفاع مقدسی 
متعددی هم بازی داشــته، درباره اینکه چقدر این تفاوت ها را به تغییر 
نســل کارگردان ها مرتبط می داند، می گفت: آن زمان کارگردان های 
زیادی داشتیم مثل آقای کیمیایی که هنوز هم هستند، یا آقای ملاقلی 
پور که در دفاع مقدس فیلم های ماندگاری ساخت،  ولی بعدها کسانی 
آمدند که بیشتر تله فیلم ســاختند. این تله فیلم ها با بودجه های اندک 
اتفاق خوبی برای سینما نبود. درست است که این ها هم باید وارد شوند 
ولی تخصص داشــتن هم خیلی مهم اســت. به من هم پیشنهادهایی 
از این دســت کارها شــده ولی ترجیح می دهم ریاضت بکشم و تن به 
هر کاری ندهم.    البته با ایــن طرز فکر قطعا خانواده ام در این شــرایط 
اقتصادی لطمه می خورند اما با همه این احوال تلاش می کنم با همین 
نگاه پیش بروم.   من در این ســال ها مشکلاتی داشتم ولی به هر حال در 

طول چهار دهه، بازیگر حرفه ای سینما بودم و چاره  دیگری نیست.  
او همچنین دربــاره حس و حالش بــه ســینما و تصمیم هایی که در 
ســال های کاری خود گرفته، گفته بود:  »احســاس می کنــم اگر کار 
دیگری را ادامه می دادم شــرایطم مناســب تر بود. من قبل از بازیگری 
اولین کاری که دوســت داشــتم، چتربازی بود. خیلی علاقه مند بودم. 
تمــام امتحان هایش را هم قبول شــدم ولی فقط بخاطــر صاف بودن 
کف پایم قبول نشــدم. لباس مخصوص این کار را هم در سینما خیلی 
پوشیدم. از زمانی که وارد سینما شدم تا به الان، سعی کرده ام کار خوب 
انجام دهم و کارهایم فقط الهی به امید تو نباشد، یعنی برای همه آن ها 
زحمت کشیده ام؛ مثلا سکانســی از فیلم  »خط آتش« یادم می آید که 
در ســرمای زمســتان درِ هلی کوپتر در حال پرواز باز بود و ما باید با آن 
شرایط فیلمبرداری را انجام می دادیم. تحمل همه آن سختی ها بخاطر 

علاقه بود نه پول.  
من هنوز هم نقش هایی را که بازی کردم دوست دارم مثل فیلم »سینه 
سرخ« ولی آن نوع ســینما دیگر ادامه پیدا نکرد. در این چند سال هم 
چند کار کمدی پیشــنهاد شــد که خواهش کردم مرا معاف کنند. به 
دوستان گفتم، نگاه مردم به من جور دیگری است.  با اینکه سال هاست 
بازی نکرده ام ولی هنــوز که مردم مــرا در خیابــان می بینند احترام 
می گذارنــد و می گویند با فیلم هــای دهه ۶۰ و ۷۰ من و آقای هاشــم 
پور جور دیگری خاطــره دارند. آن موقع من با نــام »رضا طوفان«  کار 
می کردم و بعد شدم رضا صفایی پور، او هم »جمشید آریا« بود و بعد شد 
جمشید هاشم پور. این ها اسم های مستعار ما بود و رسم بود که اسامی 
کوتاه در سینما می گذاشتند. این اســم ها با شخصیت های پر تحرکی 

که بازی می کردیم خیلی جاذبه داشت.  
رضا طوفان که در سال های گذشته به پارکینسون مبتلا شده بود، آرزو 
داشت کارهایی که در این سال ها انجام داده دیده شود چون می گفت: 
»من هم اندازه خــودم برای این ســینما زحمت کشــیدم و بعد آن را 

تحویل دوستان و جوانانی دیگر دادم.«
دختر این هنرمند، هنگامه صفایی پور که کارگردانی ســینما خوانده از 
چند سال قبل  مشغول ساخت مستندی به نام »رد پای طوفان« بود که 
به دلایل تنزل سینمای اکشن می پردازد و به ستاره های دهه ۶۰ و ۷۰ 
این ژانر مثل جمشید هاشم پور، پدرش و نیز فرامرز قریبیان اشاره دارد.  
رضا صفایی پور متولد ســال ۱۳۲۸ در تهران و فــارغ التحصیل دیپلم 
رشته ادبی بود که فعالیت خود را با کشــتی کج شروع کرد و بعد از چند 

مقام قهرمانی در ورزش، وارد سینما شد و با نام طوفان به شهرت رسید.
او فعالیت خود را به صورت جدی در سال ۱۳۴۲ وقتی که سال ۱۴ سن 
داشت آغاز کرد و به عنوان ورزشــکار بدلکار در فیلم »ترس و تاریکی« 

محمد متوسلانی حضور یافت. 

قاب

فیلم »وانکا« با بازی تیموتی شالامه در افتتاحیه خود 
در آمریــکا ۳۹ میلیون دلار فروخــت و در مجموع در 
سطح جهان کارش را با فروش ۱۵۱.۴ میلیون دلاری 

شروع کرد.
 به نقل از هالیــوود ریپورتر، »وانکا« بــا بازی تیموتی 
شالامه در نقش اصلی گیشــه های سینماهای آمریکا 
را پیش از کریســمس با فــروش ۳۹ میلیون دلاری از 

آن خود کرد تا بهتر از آنچه انتظار می رفت، ظاهر شود.
در خارج از کشــور این فیلــم ۵۳.۶ میلیــون دلار از 
نمایــش در ۷۷ بازار کســب کرد تا از آثار کلاســیک 
خانوادگی مانند »پدینگتــون« یا موزیکال هایی مانند 
»بزرگ ترین شــومن« و »مری پاپینــز بازمی گردد« 
جلوتر بــرود. فروش جهانــی آخر هفته ایــن فیلم در 
مجموع ۹۲.۶ میلیون دلار شد و با محاسبه آنچه پیشتر 
در برخی کشــورها فروخته، مجموع فروش اولیه فیلم 

در سرتاســر جهان بــه ۱۵۱.۴ میلیون دلار 
می رسد که شــامل مجموع فروش خارجی 
۱۱۲.۴ میلیون دلاری می شــود. این فیلم 
در انگلســتان و اســترالیا، همراه با برخی از 

بازارهای دیگر زودتر افتتاح شده بود.
این فروش شــروعی دلگرم کننده برای یک 
موزیکال محسوب می شــود که ژانری است 

که در ســال های اخیر اقبال خود را از دست داده بود. 
»وانکا« فیلمی از دیوید هیمن تهیــه کننده فرانچایز 
»هری پاتر« است و داســتانی عجیب درباره آب نبات 
جادویی ویلی وانکا را باز تعریــف می کند. پیش از این 
جین وایلدر در فیلم کلاســیک »ویلی وانکا و کارخانه 

شکلات سازی« نقش آفرینی کرده بود.
تماشــاگران به »وانکا« امتیــاز A داده انــد و این در 
حالی بود کــه ۶۰ درصد از خریــداران بلیت ۱۸ تا ۳۴ 

ساله بودند.این فیلم به کارگردانی پل کینگ 
سازنده »پدینگتون« و بازی شالامه در نقش 
ویلی وانکا جوان ســاخته شــده و بازیگران 
صاحــب نامی چون هیــو گرانــت و اولیویا 
کولمن را همــراه کیگان-مایکل کی، کالاه 
لین، پترســون جوزف، مت لــوکاس، متیو 
بینتون، ســالی هاوکینز، روآن اتکینسون، 
ناتاشــا راثول، ریچ فولچر، راخی تاکــرار، تام دیویس 
و کوبنــا هولدبروک اســمیت با خود دارد تا داســتان 
پیدایش ویلی وانکا شخصیت رمان »چارلی و کارخانه 
شکلات ســازی« رولد دال را تعریف کند.شالامه برای 
بازی اش در این فیلم نامزد جایزه گلدن گلوب بهترین 

بازیگر مرد در فیلم موزیکال یا کمدی شده است.
»وانکا« یکی از اولین فیلم های هالیوودی است که پس 
از پایان اعتصاب بازیگران اکران شد و کمپانی برادران 

وارنرز و ســازندگان فیلم از اینکه توانستند از شالامه 
برای تبلیغ فیلم استفاده کنند، نفس راحتی کشیدند.

در حالــی که انیمیشــن ژاپنــی »پســر و مرغ ماهی 
خوار« در رتبه ســوم فروش ســینماهای آمریکا جای 
دارد، »ناپلئون« ســونی که در رتبه هشــتم قرار دارد، 
خوشــحال اســت که گرچه از ســوی گلــدن گلوب 
نادیده گرفته شد اما در حال نزدیک شدن به مرز ۲۰۰ 
میلیون دلاری در ســطح جهانی است. فروش داخلی 

این فیلم تاکنون ۱۳۱.۴ میلیون دلار بوده است.
با اقتباس از کتاب »چارلی و کارخانه شکلات ســازی« 
رولــد دال، فیلم هــای »ویلــی وانــکا و کارخانــه 
شکلات ســازی« محصول ۱۹۷۱ بــه کارگردانی مل 
اســتوارت و »چارلــی و کارخانــه شکلات ســازی« 
محصول ۲۰۰۵ به کارگردانی تیم برتون با بازی جانی 

دپ در نقش ویلی وانکا ساخته شده است.

وانکا

زهرا منصوری  ســجاد ترابــی کارگردان 
مستند »آقای خاص« عنوان کرد که این اثر 
روایتی از هجمه هایی است که علیه محمد 

بنا مربی کشتی شکل گرفت.
ســجاد ترابی کارگــردان مســتند »آقای 
خــاص« از آثــار راه یافته بــه هفدهمین 
جشنواره بین المللی »سینما حقیقت« در 
توضیح این مســتند گفت: مستند »آقای 
خــاص« را نمی تــوان یک مســتند پرتره 
دانست. اساساً وقتی ســراغ یک شخصیت 
برای مستندسازی می روم، نگاه بیوگرافیک 
به آن ندارم و معمولاً ســراغ یک مقطع یا دو 
مقطع حساس و خاص زندگی شان می روم 

و قصه را در همان بستر روایت می کنم.
وی افــزود: از ایــن منظر مســتند »آقای 
خاص« را هــم می توان بخشــی از زندگی 
حرفه ای محمــد بنا دانســت. چهره ای که 
معتقدم انقلابی را در کشــتی فرنگی ایران 
به وجود آورد. تا پیش از محمد بنا ما صاحب 
هیچ عنوان و افتخاری در این عرصه نبودیم 
اما به یک باره بــا روی کار آمدن او شــاهد 
اتفاقاتی عجیب و بزرگ در ســطح جهانی 
بودیم. سعی کردیم دو سه مقطع درخشان 
حضور محمد بنا در این عرصه را در مستند 

»آقای خاص« روایت کنیم.
ترابی عنوان کــرد: تمرکز خودمــان را در 
این روایت هم روی حملاتی گذاشــتیم که 
بعد از مســابقات جهانی ۲۰۲۲ صربستان 
علیه آقای بنا بــه راه افتــاد. در آن دوره از 
مســابقات نتایج ضعیفــی گرفتیم و برخی 
فراموش کردند که اساساً محمد بنا تا پیش 
از آن برای نسل ســازی در کشــتی فرنگی 
ما چه کرده بود. روایت فیلــم هم از همین 
حمله های رســانه ای بــه محمد بنــا آغاز 
می شود. در ادامه سراغ شفاف سازی درباره 

عملکرد او در کشتی فرنگی ایران می رویم.
این مستندســاز درباره نگاه اسطوره ای به 
شــخصیت اصلی روایت خود در مســتند 
هم توضیــح داد: نکتــه این اســت که آیا 

محمد بنا شــخصیت بزرگی است یا من در 
مســتندم او را بزرگ کــرده ام؟ طبیعتاً اگر 
نظر خودم را بپرســید می گویــم به دنبال 
بزرگ نمایی نبوده ام. اعتقادم من این است 
کــه آدم خودش بــزرگ اســت. اتفاقاً این 
اولین مستندی اســت که بعد از ساختش 
احساس می کنم حق شــخصیت اصلی آن 
را ادا نکــرده ام. معتقدم حــق محمد بنا در 
مستند »آقای خاص« ادا نشده است. بعد از 
ساخت این مستند بود که بیشتر به بزرگی 
شــخصیت محمد بنا پی بردم و از این منظر 
شــاید این مســتند نقطه آغاز باشد برای 
مســتند بهتری که بعدها درباره او بسازم. 
درباره محمد بنا مطالعه کرده ام و واقعاً او را 

یک اسطوره می دانم.
وی درباره تأثیر شــدت علاقه مندی اش به 
شخصیت اصلی مستند بر روایت فیلم گفت: 
وقتی صحبت از آمار و ارقام اســت که دیگر 
جایی برای صحبت از علاقه مندی نیســت. 

من در پاســخ بــه آن هایی کــه می گفتند 
محمد بنا به درد نمی خورد، آمــار و ارقام را 
ارائه کــرده و گفته ام که این ســرمربی این 
کارها را برای کشــتی فرنگی ما کرده است. 
با این آمار و ارقام که دیگر نمی شود جنگید! 
قطعاً علاقه منــدی ام به محمد بنا بســیار 
زیاد اســت و اتفاقاً بعد از ساخت این مستند 
بیشتر هم شده اســت ولی آنچه در مستند 
ارائه کرده ام آمار و ارقــام مربوط به کارنامه 

او است.
ترابی ادامه داد: برخی به این سرمربی حمله 
می کنند با این بهانه که تو باعث رفتن امثال 
علی ارسلان به خارج از کشور شده ای! ولی 
فرامــوش می کنند که او خودش از کشــور 
نرفته و با وجــود پیشــنهادهای عجیب و 
غریبی که داشــته، ترجیح داده اســت در 
کشــور خودش بمانــد. به نظــرم آنچه در 
مستند روایت شده، همه اش اتفاقات واقعی 
اســت و هیچ چیز را از زاویه نگاه شخصی ام 

به آن اضافه نکــرده ام.وی درباره انگیزه اش 
از ورود به این حوزه از مستندســازی یادآور 
شــد: اساســاً خیلی علاقه منــدم درباره 
شخصیت های جریان ساز بیشــتر بدانم. از 
همین زاویه مطالعه دربــاره مربیان بزرگ 
ورزشــی دنیا را به شدت دوســت دارم. اگر 
می توانســتم حتماً دربــاره مربیان بزرگ 
دنیا مستند می ساختم اما فعلًا دارم درباره 
مربیان بزرگ ایرانی فیلم می ســازم. مدل 
مدیریــت هر یــک از این مربیــان و خیلی 
جزئیات دیگر درباره رفتار هــر کدام، واقعاً 
جذاب اســت. از این زاویه به مربیان بزرگ 
ایرانی علاقه مند شدم و مستندسازی درباره 
آن ها را با پرویز دهــداری آغاز کردم و حالا 
به محمد بنا رســیده ام. درباره ورزشکاران 
دیگری هم مستند ســاخته ام اما در ذهنم 
این برنامه را دارم که حداقــل درباره ۷ یا ۸ 

مربی بزرگ ایرانی مستند بسازم.
کارگردان مســتند »آقای خــاص« درباره 

زاویه نگاه خود به ویژگی های شــخصیتی 
محمد بنا مطرح کرد: من تا پیش از ساخت 
این مســتند محمد بنا را ندیــده بودم. در 
عین حال علاقه داشتم بدانم مربیان بزرگ 
با بازیکنان و زیردســتان خود چگونه رفتار 
می کنند. در روند تحقیقی که داشتم مدل 
برخورد محمد بنــا با بچه های تیــم واقعاً 
برایم جذاب تر شــد و دیدم چه می کند که 
بچه های تیم حتــی جان شــان را برای او 
می دهند و او چنین نفوذ کلامی میان آن ها 

پیدا کرده است.
وی درباره تیترهای انتقادی رسانه ها علیه 
محمد بنا که در مستند هم به آن اشاره شده 
اســت، ادامه داد: من معتقدم اگر یک مربی 
دو بار نتیجه مطلوب مــا را نگرفت، نباید به 
او حمله کنیــم و قصد نابودی او را داشــته 
باشیم. مربی ای که یک ســال پیش تر یک 
تیم را با چهار مدال طلا به کشور بازگردانده 
و نسل جدیدی از کشتی گیران را به المپیک 
معرفی کرده اســت آیا نباید بــه اندازه دو 
ســال مهلت و امان داشــته باشــد؟ جالب 
اینکه همین ناکامــی که درباره اش صحبت 
می کنیم، نســبت به توقعی است که اساساً 
خود محمد بنا برای ما به وجــود آورده بود. 
حتی اگر این هم نبــود و او در ۲۰۲۲ نتیجه 
درخور نگرفت، آیــا نباید در ۲۰۲۳ هم به او 
مهلت می دادیم؟ این درست که او خودش 
نخواســت ادامه دهد اما کاش بــه او حمله 

نمی کردیم.
ترابی تاکید کرد: اگر محمــد بنا در ۲۰۲۳ 
هم نتیجه نگرفــت می توانســتیم از پایان 
دوران حرفــه ای او بگوییــم و حکم بدهیم 
کــه او به کار نســل جدید کشــتی فرنگی 
نمی آید. او چهره ای اســت که برای کشتی 
فرنگی ما تاریخ سازی کرده اســت. او با دو 
نســل از کشــتی گیران افتخارآفرینی کرد 
و لااقل به اســتناد همین افتخارآفرینی ها 
می توانستیم بگوییم، هنوز تاریخ انقضای او 

فرانرسیده است.

دلگرمی برای ژانر موزیکال ؛وانکا مخاطبان خود را پیدا کرد

ح سینما هم باید سالانه چند کار تئاتری داشته باشند بازیگران مطر
خریدار   بازیگر نمایــش »جامپ کات« 
درباره بازگشت ســلبریتی ها به صحنه های 
تئاتر گفت: شــاید بازگشــت، واژه درستی 
نباشــد اما هر بازیگری لازم اســت برای به 
روزماندن ســالی یک دو کار تئاتری هم در 

کارنامه کاری خود داشته باشد.
مهران نعیمی اقدام اظهار داشــت: درست 
است که فضای تصویر با تئاتر متفاوت است، 
اما برای بالانــس کردن ایــن دو و پرورش 
درست بازیگری، حفظ خمیرمایه و ورزیده 
شــدن، نیاز اســت هر دو ســمت را داشته 
باشــیم. اگر صرفا دنبال تصویر باشیم قالب 
می گیریم و در تئاتر دســت کم در روزهای 

نخست به مشکل برمی خوریم و برعکس.

خیلی از کارگردان های تئاتر به 
ساخت کارهای رئال روی آورده اند

بازیگر پانتومیســت نمایش جامپ کات که 
اخیرا به کارگردانی حامــد نصرآبادیان در 
نوفل لوشاتو روی صحنه بود، با بیان این که 
مدیوم تئاتر و تصویر به هــم خیلی نزدیک 
شــده و خیلی از کارگردان هــای تئاتر به 
ساخت کارهای رئال روی آورده اند افزود: در 
پانتومیم بزرگترین چیزی که به من کمک 
می کند این است که کلام ندارد و با شناخت 
ســاختار آناتومی، اجزا و نقاط ضعف و قوت 
بدنم، می دانــم که کدام عضلــه و مفصل را 
در کجا به خدمت بگیرم. خلــق کاراکتر از 

شناخت درست ناشی می شود.
بازیگر فیلــم ســینمایی تورقوزآباد درباره 
حضور کارگردان های تصویر در سالن های 
تئاتر برای کشف اســتعدادهای بازیگری از 
میان تئاتری ها گفت: مسیر درست هم این 
است. کسی که خاک صحنه تئاتر را خورده 
و به طور اساسی یاد گرفته که چه کاری باید 
انجام دهــد می داند که نخســتین اصل در 

بازیگری، ورود و برخورد در صحنه اســت و 
با آموختن این آداب، انتقال بازیگر از صحنه 
به مقابل دوربین خیلی زمان بر نخواهد بود؛ 
نهایتــا بازیگر تئاتر در مقابــل دوربین یک 
چارچوب و لنز و فضا را یاد می گیرد و خیلی 

سریعتر با فضای تصویر آمیخته می شود.
وی افزود: فضای آموزشگاهی هم یک طرف 
قضیه است اما کسی که زندگی روی صحنه 
را تجربه و نقشــی را ایفا می کند، در قامت 
نقش لباسی می پوشــاند و نفس به نفس با 

مخاطب هر شب به یک شکل اجرا می کند.
بازیگر مجموعه زیرخاکی ۲ اظهار داشــت: 
بر روی صحنه، تمرین تئاتر و آماده ســازی 
بازیگر و رســیدن به نقــش را داریم، وقتی 
همه اینها را انجــام می دهد و ماحصل آن را 
مقابل تماشــاگر به اجرا می گذارد طبیعتا 
اصول اولیه را آموخته و وقتی مقابل دوربین 
می رود و فیلمنامه را می خواند، یک تحلیل، 
نگاه و اتفاق درســت را دارد.بازیگر سریال 
آتش و باد ادامه داد: شــاید کارگردان های 
حوزه تصویر با بازیگر تئاتر به مشکل بخورند 
اما چون خلاقیت ایفا و ارائــه نقش را دارد، 
این مشــکل برطرف می شود و در لحظه اگر 
چیزی کم و کاســت و ناقص باشــد، بازیگر 
تئاتر با آگاهــی از راه های مختلف بازیگری، 
ســریعا می تواند تغییر جهــت داده و خلق 
نقــش کند.بازیگر فیلم ســینمایی کارتن 
خواب گفت: ایــن بهتریــن حالت ممکن 
اســت که کارگردان ها و دســتیاران آنها به 
سالن های تئاتر بیایند و براساس ایدئولوژی 
و کاراکترهایــی کــه در فیلمنامه اســت 

بازیگران مورد نیاز خود را انتخاب کنند.
وی ایــن را هم گفت که هــر بازیگر تئاتری 
الزاما در تصویــر موفق نمی شــود. برخی 
تصویر فوق العاده دارند امــا در تئاتر خوب 

نیستند و برعکس.

بازیگر تئاتر نباید درگیر تبلیغات شود
بازیگــر تنگــه ابوقریب همچنیــن درباره 
مشــکلات عمده حوزه تئاتر اظهار داشت: 
مخاطبان امروز تئاتر آگاه و فهیم هســتند 
و به تئاتر دیدن عــادت کرده اند. فیلمی که 
ساخته می شــود برای عموم اســت و تئاتر 
هم این گونه اســت. یک بازیگر تئاتر نباید 
درگیر تبلیغات شــود اگر صرفا بیزینسی به 
تئاتر نگاه شــود باید آورده داشته باشد که 
گروه ها با خیال راحت اجــرا کنند. خیلی از 
خلاقیت هایی که شــکل می گیرد به دلیل 
نداشــتن بودجه مالی و نبــود تهیه کننده 

است. بازیگر تئاتر درآمد بسیار کمی دارد.
نعیمی اقدم ادامه داد: بازیگر تئاتر همیشــه 
باید آموزش ببیند و ســلیقه مخاطب را در 
هر زمانی بشناســد و به روز باشد. بازیگران 
در ســینمای حرفه ای تحقیــق، پژوهش و 
کنکاش دارند که هزینه بر و زمان بر اســت 

که ما در کشور چنین چیزی را نداریم.

سالن های تئاتر خالی است
وی گفت: خیلی از ســالن های تئاتر امروز 
خالی اســت و تنها برخی کارها به واســطه 
روابط عمومی خوب و یا اسپانســر گیشــه 
دارند. مهم تبلیغات اســت که هزینه دارد 
و این که مخاطبان چقــدر دنبال کار خوب 
هستند؟ همگی اینها در گرو هم هستند. اگر 
کاری خوب باشد مردم می آیند و می بینند 
اما این که چگونــه از اجراهای خوب باخبر 

شوند نقطه ضعف تئاترهاست.
بازیگر ســریال جلال ۲ در عین حال با بیان 
این که نظرات مردمی بســیار اهمیت دارد 
و نگاه هــای تخصصی در بیــن این نظرات 
هست که به تقویت نمایش ها کمک می کند 
اظهار داشت: نظرات تنها نان قرض دادن به 
همدیگر نباشد. برخی نظرات گاهی حتی از 

سمت مخاطبان عام داده می شود که دریچه 
جدیدی برای گروه، کارگــردان و بازیگر باز 
می کند. این نظرات منجر به تعامل می شود 
و این گونه اســت که جامعــه زیباتر و آگاه 
تری می توانیم داشــته باشــیم. مخاطبان 
اگر درست ببینند، درســت بشوند و درک 
درستی از تئاتر داشته باشند این هنر رونق 

پیدا می کند.
بازیگر ســینمایی غلامرضا تختــی افزود: 
مردم اجرای خوب را می بینند اما لازم است 
پیش از دیــدن نمایش، پیشــینه ای از آن 
داشته باشد؛ از این حیث نظرات مخاطبانی 
که کار را دیده اند تاثیرگذار اســت. اگر این 
کلونی بزرگ تر شود آگاهی و سمت و سوی 
جامعه به آن سمت پیش می رود و جامعه با 

تمام گونه های اجرایی یک دست می شود.
بازیگــر نهنگ آبی درباره اجــرای پانتومیم 
خود در نمایش جامپ کات هم که نخستین 
تجربــه او پس از حــدود دودهــه کار تئاتر 
و تصویر اســت، اظهار داشــت: از سال ۸۷ 
آموزش های لازم را در عرصه بازیگری دیدم 
و جســته و گریخته کار تئاتر انجام می دادم 

و از ســال ۹۶ تا به امروز بیشــتر مشــغول 
پروژه های تصویری بودم. در طرح اولیه قرار 
بود خود کارگردان این نقش را بازی کند، بنا 
به تغییراتی که اتفــاق افتاد و طرحی که بود 
کارگردان این نقش را به مــن محول کرد و 
ایده هم این بود که چالــش جدید را پس از 

سال ها کار تصویری تجربه کنم.

ایده ام این است که صدِ خودم را به 
نمایش بگذارم

این بازیگر مترجم افزود: این اتفاق از حدود 
۲ ماه پیش شــکل گرفت و این اجرا حاصل 
۱۰ جلســه تمرین بــود. به عنــوان بازیگر 
افتخار داشــتم که با دقت گــوش کنم، یاد 

بگیرم و اجرا کنم.
ایــن بازیگر ســینما، تئاتــر و تلویزیون در 
این باره که چــه نمره ای به بــازی خود در 
این نمایش می دهید؟ گفــت: نمره را باید 
مخاطب بدهد. وقتــی بازیگر از کار خودش 
لذت ببرد ایــن انرژی را قطعــا به مخاطب 
انتقال می دهد. همیشه ایده و تفکرم در کار 

این بود که صدِ خودم را برای نقش بگذارم.
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میدان

بازیکن پیشــین تیم ملی فوتبال ایران که برای هر دو 
تیم استقلال و پرســپولیس بازی کرده است، عملکرد 
آنها در دربی صــد و دوم را ناامیدکننده توصیف کرد و 
گفت: نیمکت دو تیم بیشتر سرگرم حاشیه بود تا بازی.

تساوی یک - یک دیدارهای پرســپولیس و استقلال 
در صد و دومین دربی پایتخــت در حالی رقم خورد که 
حاشیه های آن به مراتب بیشــتر از بار فنی این دیدار 
بود. حاشــیه هایی که روی نیمکت ها بیشتر از داخل 

مستطیل سبز بود.
محمدرضا مهــدوی  ضمن تأیید ایــن موضوع درباره 
جزئیات اتفاق رخ داده در این بازی صحبت کرد و گفت: 
توجه به دربی همیشــگی بوده است اما اینکه هر تیمی 
بخواهد بیش از اندازه روی بــازی غیر فنی تمرکز کند 
حوصله سر بر است. هوادار هم تا حدی حاشیه دوست 
دارد نه اینکه همه چیز را با شور بخواهیم جلوه دهیم در 

صورتیکه مغز پوچ و خالی دارد.
بازیکن پیشــین تیم ملی فوتبــال ایران که 
سابقه پوشیدن پیراهن دو تیم را در کارنامه 
دارد تصریح کرد: توقع فنی از دربی همیشه 
کم است. این بازی هم خارج از قاعده نبود. هر 
دو تیم می خواستند گل نخورند چون اینقدر 
حاشیه دارند که ســرگرم همان ها هستند. 

هیچ تیمی خوب بــازی نکرد. بازدهــی بازیکنان هم 
حداقل بود. اشتباهات فردی به قدری زیاد بود که هیچ 
کدام از تیم ها نتوانستند استفاده کنند. بار فنی دو تیم 

هیچ مطلق بود.
او درباره جنجال های به وجود آمده با حضور سیســتم 
داور ویدئویی یادآور شد: قطعا حضور VAR به آرامش 
در فوتبال ایران کمک می کند اما مهم تر این اســت که 
فرهنگ استفاده و همچنین نحوه کمک گیری از آن را 

روشن و شفاف بیان کرد. VAR ساختار مهم 
این روزهاســت اما برای اینکه برای اولین بار 
در تاریخ فوتبال کشور در روز دربی استفاده 
شود جالب نبود. همین عدم آموزش به داور 
وســط و حتی نیمکت هــا و بازیکنان باعث 

التهاب بیشتر در جریان مسابقه شد.
مهدوی با انتقــاد از نادیده گرفتن مســائل 
تاکتیکی در بازی های اخیر اســتقلال و پرســپولیس 
تاکید کــرد: متأســفانه ضعف های فنــی در خطوط 
مختلف زمین در هر دو تیم شاهد هستیم. این موضوع 
در دربی بیشــتر هم بود. باید روی نقاط ضعف کار شود 

تا ایرادهای خود را برطرف کنند.
مدافــع ســابق تیم ملــی فوتبال ایــران ادامــه داد: 
پرســپولیس در گلزنی خوب نیســت و استقلال هم 
شرایط نسبتا مشابهی دارد. پاس های سالم رو به جلو و 

مفید در هر دو تیم کمتر شده است. بازی سازی باید در 
استقلال و پرســپولیس بهتر شود و خلق موقعیت های 
بیشتری در خط حمله باشــد تا مهاجم بتواند استفاده 

کند.
بازیکن پیشــین تیم ملــی فوتبال ایــران پیش بینی 
زودهنگامــی از قهرمــان بیســت و ســومین دوره 
رقابت های لیگ برتر داشت. او درباره عملکرد مدعیان 
قهرمانی گفت: سپاهان پارسال به خاطر عدم شناخت 
مورایــس از وضعیت فوتبــال و فوتبالیســت ایرانی 

نتوانست تیمش را قهرمان کند. 
شــک نکنید او می تواند امســال تیمش را با اختلاف 
فاحش با وجود چهار امتیازی که کســر شــده اســت 
قهرمان کنــد. آنها تیمی منســجم هماهنگ و تمام و 
کمال هســتند که ایده های فنــی کادر فنی خود را در 

زمین پیاده می کنند.

 رئیس فدراسیون تکواندو با بیان اینکه کسب سهمیه 
از ســوی مهران برخورداری ثمره کار تیمی بود، گفت: 
چالش بسیار سخت و البته شــیرینی برای انتخاب ۲ 
بازیکن اعزامی به مســابقات انتخابی المپیک قاره ای 
خواهیم داشــت.هادی ســاعی در خصوص کســب 
ســهمیه المپیک پاریس توســط مهران برخورداری 
تکواندوکار وزن منهای ۸۰ کیلوگرم کشورمان، اظهار 
داشت: خدا را شکر که برخورداری به سهمیه المپیک 
رسید و کار تیمی که در گرنداســلم داشتیم به نتیجه 
ختم شــد. واقعا ثمره یک کار تیمی را در این مسابقات 
دیدیم. بازیکنانی که در مرحله مقدماتی بودند و سپس 

به ایران بازگشتند نیز در اوزان مختلف کمک 
زیادی کردند و سپس در مرحله نهایی، دیگر 
بازیکنان ما در جدول کمک زیادی به مهران 
برخورداری کردند که باید از آنان تشکر کنم.

رئیس فدراســیون تکوانــدو، بیــان کرد: 
خوشبختانه تاکنون به ۲ ســهمیه المپیک 
توســط ناهید کیانی و مهــران برخورداری 

دســت یافتیم و امکان رسیدن به ۲ ســهمیه دیگر در 
مســابقات قاره ای داریم.وی در پاسخ به این سئوال که 
به نظر می رسد اکنون فدراســیون تکواندو یک چالش 
سخت و البته شیرین برای معرفی تنها دو بازیکن )یک 

خانم و یــک آقا( برای حضــور در پیکارهای 
انتخابی قاره ای دارد، گفت: واقعا همین طور 
است که شــما گفتید. باید اعضای کادر فنی 
تیم ملی در جلسه کمیته فنی حاضر شوند و 
به طور کامل شرایط اوزان مختلف المپیکی 
که در آن سهمیه نگرفته ایم را بررسی کنیم.

ساعی گفت: علاوه بر بازیکنان خودمان، باید 
شــرایط حریفان را هم رصد کرده و ببینیم در کداون 
وزن شــانس بیشــتری برای کسب ســهمیه و حتی 
رســیدن به مدال در المپیــک را داریم تــا دو بازیکن 
خودمان را مشــخص کنیم.وی تصریح کرد: ابتدا قرار 

بود مسابقات قاره ای، بهار سال آتی در اردن برگزار شود 
که اکنون مقرر شد در اســفندماه سال جاری در چین 
برگزار شود و نفرات فینالیســت اوزان مختلف، مسافر 
المپیک خواهند شــد و کار در پیکارهــای قاره ای نیز 
بسیار سخت است.ســاعی در خصوص عملکرد آرین 
سلیمی که نتوانست انتظارات را برآورده کند نیز، اظهار 
کرد: آرین بیشترین شانس را در بین نفرات ما داشت اما 
نتوانست انتظارات را برآورده کند. او همیشه با آمادگی 
کامل وارد مسابقات می شــود و سطح فنی بالایی دارد 
اما با وجود همه تلاش ها، فکر می کنم اســترس کسب 

سهمیه اجازه نداد تا همان بازیکن همیشگی باشد.

دربی

تکواندو

خریدار  یکی از ســایت هــای پرتغالی به 
تمجید از مهــدی طارمی بازیکــن ایرانی 
تیــم فوتبال پورتــو پرداخته و بــه زوایای 
دیگری از زندگی غیرورزشــی او نگاه کرده 
poste.« که در نوع خود جالب است.سایت

pt« پرتغال در گزارشــی به عملکرد مهدی 
طارمی مهاجــم ایرانی تیم فوتبــال پورتو 
پرداخته و از او به عنــوان بازیکنی که تمام 

رقبای خود را کنار زده، یاد کرده است.
در گزارش این ســایت آمده اســت: مهدی 
طارمی مهاجم ایرانی پورتو از زمان ورودش 
به باشگاه پورتو بســیار برجسته بوده است. 
طارمی با مجمــوع ۸۵ گل و ۴۴ پاس گل به 
سرعت اهمیت سرمایه گذاری ۴.۵ میلیون 
یورویــی پورتــو را ثابت کرد. بــا این حال، 
چیزی که خیلی ها نمی دانند این اســت که 
طارمی پیشنهادات سودمندتر باشگاه های 
دیگر از جمله یکی از رقبای مســتقیم خود 
را رد کرد تا بــه رؤیای خود بــرای بازی در 

باشگاه پورتو جامه عمل بپوشاند.
در ژانویه سال ۲۰۲۰، اســپورتینگ برای 
جذب طارمی تــلاش کرد، امــا در نهایت 
تلاش لازم برای تکمیل این انتقال را انجام 
نداد. ریو آوه، باشــگاهی کــه طارمی در آن 
می درخشید، برای این بازیکن ۳.۵ میلیون 
یورو طلب کرد، مبلغی که اســپورتینگ آن 

را بسیار بالا می دانست.
در حالــی که اســپورتینگ منتظــر نقل و 

انتقالات تابستانی در آن سال بود تا سرمایه 
گذاری زیادی بــر روی خرید طارمی انجام 
دهد، تیــم پورتو به ســرعت عمــل کرد و 
طارمی را بــه خدمت گرفــت. اژدها )لقب 
تیم پورتو( بــا پرداخــت ۴.۵ میلیون یورو 
این بازیکن را از آن خود کــرد. با این حال، 
چشمگیرترین چیز این اســت که طارمی 
پیشنهادهای سودآورتر از سایر باشگاه ها را 

رد کرد، از جمله پیشــنهاد بنفیکا که شامل 
دو برابر دستمزد پیشــنهادی باشگاه پورتو 
بود.رئیس بنفیکا، لوئیس فیلیپه ویرا، حتی 
با رئیس ریو آوه و یک تاجر عرب دیدار کرد 
تا طارمی را متقاعد کند که نظرش را تغییر 
دهد. با این حال، پاســخ این بازیکن واضح 
بود: او قول خود را به پورتو داده بود و مصمم 

به حفظ آن بود.

ایــن اولین بار نبــود که طارمــی وفاداری 
خود را نشــان می داد. زمانی که او تصمیم 
گرفت الغرافه را تــرک و در اروپا بازی کند، 
این مهاجم پیشــنهادات مالی بیشتری را 
از تیم های کشــورهای خاورمیانه رد کرد تا 
به رؤیای خود بــرای حضور در ریو آوه جامه 
عمل بپوشاند و حتی زمانی که اسپورتینگ 
براگا به جذب او علاقه نشان داد، طارمی به 

توافق وفادار ماند و در ریوآوه باقی ماند.
طارمی علاوه بر اســتعدادش در زمین، به 
سخاوت و مشــارکت در اقدامات اجتماعی 
نیز شــهرت دارد. این مهاجــم معمولاً به 
نیازمندترین افراد شهر خود کمک می کند 
و برای آنها غذا و پوشــاک تهیه می کند و در 
زمان همه گیری ویروس کرونــا نیز هزینه 
خرید واکســن برای مردم استان بوشهر در 

ایران را تأمین کرد.
مهدی طارمی با شخصیتی قابل تحسین و 
اســتعدادی غیرقابل انکار یکی از مهره های 
اصلــی فوتبال پرتغــال و ســتاره بی چون 
و چرا پورتو اســت. امتناع او از اغوا شــدن 
توســط رقبای خود نشــان دهنــده تعهد 
او بــه باشــگاه و تمایل او برای رســیدن به 
موفقیت با پوشــیدن پیراهن اژدها اســت. 
طارمــی همچنان یک بازیکن اساســی در 
تیم ســرخیو کونسیسائو به شــمار می رود 
که مصمم به مبارزه بــرای رهبری در لیگ 

پرتغال است.
طارمــی در دیــدار مجــدد بــا یکــی از 
باشــگاه هایی کــه رد کرد، اســپورتینگ، 
کیفیت خود را نشان داده و در ۹ بازی مقابل 
شیرها دو گل به ثمر رســانده و ۳ پاس گل 
داده اســت. طارمی با رکورد چشمگیر پنج 
برد و چهار تســاوی ثابت کرد که انتخابش 
درســت بوده و تعهدش به باشــگاه پورتو 

تزلزل ناپذیر است.

بار فنی دربی هیچ بود

ساعی: با کار تیمی به سهمیه المپیک رسیدیم

اعزام پشتوانه ها به قهرمانی بزرگسالان آسیا

نصیرشلال: شرایط خوبی در ۱۰۲ کیلوگرم نداریم
خریدار  ســرمربی تیم ملی وزنه برداری 
ایــران گفت: نگاه مــا برای قطعــی کردن 
سهمیه های المپیک در جام جهانی تایلند 
است و در قهرمانی آسیا پشتوانه ها را محک 

می زنیم.
 نواب نصیرشلال درباره ی اینکه با عملکرد 
وزنه بردار بلغارســتان و شکســتن رکورد 
جهان در دســته ۸۹ کیلوگرم مشــخص 
شــد رقابت ســختی در المپیک در انتظار 
مصطفی جوادی اســت و فکر می کند وزنه 
بردار ایران تا المپیک بتواند افزایش رکورد 
چشم گیری داشــته باشــد؟ تصریح کرد: 
جوادی طبق یــک برنامــه از پیش تعیین 
شــده مســیر را دنبال می کند. ما می دانیم 
چه چیزی نیاز داریم و بایــد به چه اهدافی 
برسیم. عملکرد وزنه بردار بلغارستان دور از 
ذهن نبود. ما هــم بتوانیم طبق برنامه پیش 

برویم، یکی از مدعیان اصلی خواهیم بود.
او ادامه داد: جوادی وزنه بــردار درجه یکی 
است و حتما در این مســیر با تعامل و حرف 
شــنوی که از تیم دارد، می تواند به اهداف 

بزرگی برسد.

ایران از سهمیه المپیک 102 کیلوگرم 
جا می ماند؟

نصیرشــلال در مــورد وضعیت ایــران در 
دســته ۱۰۲ کیلوگرم برای گرفتن سهمیه 
و مــدال المپیــک تصریح کرد: در دســته 
۱۰۲ کیلوگرم شــرایط خوبــی نداریم. در 
حال حاضر چند نفر در حال تلاش هستند 
و مشخص نیست چه کســی بتواند سهمیه 
را کســب کند. تا اینجای کار شانس زیادی 
را برای ســهمیه نداشــتیم و  ممکن است 
تغییراتی در رنکینگ به وجود بیاید و ما جا 
بمانیم. با این حال در حال تلاش هســتیم 
تا در جام جهانی تایلند ســهمیه و رنکینگ 
خودمان را به ثبات برسانیم. قهرمانی آسیا 
فرصت خوبی برای کســب ســهمیه ۱۰۲ 
کیلوگرم نیســت و جام جهانــی تایلند که 
آخرین مسابقه کسب ســهمیه است، برای 

ما تعیین کننده است.

دو ماه سرنوشت ساز برای
 رسول معتمدی

سرمربی تیم ملی در پاســخ به این پرسش 

که رســول معتمدی هنوز به شرایط ایده ال 
قبل برنگشــته و فکر می کند تــا قهرمانی 
آسیا بتواند افزایش رکورد چشم گیر داشته 
باشــد؟ تاکید کرد: معتمــدی دقایق آخر 
وارد مسیر کسب ســهمیه المپیک شد. اگر 
شرایط روحی جســمی او خوب پیش برود، 
۱۰۰ درصد می توانــد ســهمیه را بگیرد. 
او وزنه بردار بــا تجربه و توانمندی اســت. 
تمرینات خوبی را هم انجــام می دهد و نیاز 
است که به لحاظ روحی قوی تر شود. دو ماه 

آینده همه چیز واضح و روشن می شود.

حضور پشتوانه ها در قهرمانی آسیا 
او در مــورد برنامه تیم ملی بــرای قهرمانی 
آسیا ۲۰۲۴ ازبکستان تصریح کرد: قهرمانی 
آسیا برای ما بیشــتر محک نفراتی است که 
قرار است در ســال های آینده پشتوانه تیم 
ایران باشند. در کنار آنها کمی از باتجربه ها 
نیز اســتفاده می شــود. نگاه اصلی ما برای 
قطعی کردن سهمیه المپیک، جام جهانی 

تایلند است.
نصیرشلال در پاســخ به این پرسش که فکر 

می کند تاکنون شــیوه تمرینــی اش برای 
افزایش رکــورد وزنه بــرداران جوابگو بوده 
اســت؟ گفت: شــیوه و برنامه ما تا اینجای 
کار مثبت بوده اســت. در دو وزن المپیکی 
۸۹ و ۱۰۹+ کیلوگــرم، مصطفی جوادی و 
علی داوودی در قهرمانی جهان عربســتان 
افزایش رکورد داشــتند، پس حتما این راه 

درست طی شده است. برای افزایش رکورد 
یکی از عوامــل مهم و تاثیرگذار پتانســیل 
شخصی ورزشکار اســت. همچنین شرایط 
ســنی که خیلی از عوامــل را در بر دارد هم 
بسیار تاثیرگذار است چون انگیزه و تمرین 
پذیــری در وزنه بــرداران زیر ۲۵ ســال به 

مراتب بالاتر است.

زمان افتتاح مقر کنفدراسیون کبدی آسیا 
در تهران مشخص شد.

 هشتم اســفند ماه ۱۴۰۱ مجمع انتخاباتی 
کنفدراسیون آسیا برای نخستین مرتبه به 

میزبانی ایــران در ارومیه و بــا حضور مونی 
سامی رئیس فدراســیون جهانی و محمد 
ســرور دبیرکل فدراســیون جهانی برگزار 
شد. در این انتخابات عباس اورسجی رئیس 

فدراســیون کبدی ایران با مجموع ۲۵ رای 
به عنوان رئیس کنفدراســیون کبدی آسیا 
انتخاب شــد.با توجه به انتخاب اورسجی به 
عنوان ریاست کنفدراســیون کبدی آسیا 

قرار بر این شــد که مقر این فدراسیون هم 
در ایران باشد. بر همین اســاس قرار است 
همزمان با برگزاری کلاس های بین المللی 
داوری کبــدی در آکادمی ملــی المپیک 

تهران که از ۲۳ تــا ۲۷ بهمن ماه خواهد بود 
مقر کنفدراسیون کبدی آســیا نیز افتتاح 
شود.عباس اورســجی رئیس کنفدراسیون 

کبدی آسیا این خبر را تایید کرد.

تکذیب دوپینگ طلایی ایران در بازی های 
و آسیایی هانگژ

نصیری نژاد دبیــرکل فدراســیون جهانی کــوراش و صدیقی رئیس 
فدراسیون ووشوی ایران دوپینگ ورزشــکار ایران در بازیهای آسیایی 

را تائید نکردند.
 در روزهای اخیر شــایعه ای مبنی بــر مثبت شــدن دوپینگ یکی از 
طلایی های کاروان ورزشــی ایران در بازی های آسیایی  ۲۰۲۲ هانگژو 

منتشر شده که حواشی را به همراه داشت.
فدراسیون ووشــوی ایران در بازی های آســیایی ۲۰۲۲ هانگژو موفق 
شــد ۳ مدال طلا )۲ مــدال طلا در بخش ســاندا و یک مــدال طلا در 
کوراش مردان( کســب کند و از جمله فدراســیون های موفق ایران در 
این مســابقات بود. طبق این شایعه، شنیده می شــد که این ورزشکار، 
میان یکی از طلایی های فدراسیون ووشو قراردارد که البته این موضوع 

توسط رئیس این فدراسیون تکذیب شد.
امیر صدیقی رئیس فدراســیون ووشــوی ایران، درباره این شایعه به 
ایسنا گفت: چنین چیزی تاکنون مطرح نشده و این موضوع را تکذیب 
می کنم.همچنین محمدرضا نصیری نژاد دبیر کل فدراســیون جهانی 
کوراش نیز در این مورد اظهار کرد: از دو ورزشــکار کوراش ایران )یک 
خانم و یک آقا( در دهکده مســابقات تســت دوپینگ خارج از مسابقه 
گرفتند که اگر مثبت بــود همان زمان و در هانگژو اعلام می شــد؛ چرا 
که یک کوراش کار سنگین وزن ترکمنســتانی تست دوپینگ خارج از 
مسابقه اش مثبت شــد که همانجا آن موضوع اعلام شد و او را از دهکده 

بازی های آسیایی اخراج کردند.
او همچنین ادامه داد: درباره ورزشــکاران ایران چنین اتفاقی نیفتاد و 
در مورد دوپینــگ کوراش کار ایرانی نیز تاکنون چیزی به فدراســیون 

جهانی کوراش اعلام نشده است.

ستاره نوجوان در تور پرسپولیس
 اندرز، شاگرد گل محمدی می شود؟

 باشگاه پرسپولیس به دنبال جذب ســتاره تیم فوتبال نوجوانان ایران 
است.یحیی گل محمدی ســرمربی سرخ پوشــان پایتخت با توجه به 
ضعف پرسپولیس در چند پســت قصد دارد تا در پنجره نقل و انتقالاتی 
زمستانی چند بازیکن را به خدمت بگیرد تا این تیم را برای ادامه حضور 
در رقابت های لیگ برتر تقویت کند.یکــی از بازیکنانی که مورد توجه 
کادرفنی پرســپولیس و گل محمدی قرار گرفته، نیما اندرز ستاره تیم 
فوتبال نوجوانان ایران اســت. اندرز در جام جهانی زیر ۱۷ ســاله های 
جهان یکی از شاگردان حسین عبدی بود و در پست دفاع راست یکی از 

مهره های کلیدی یوزها در اندونزی به شمار می رفت.

این بازیکن که ســابقه حضور در آکادمی کیا را در کارنامه خود دارد، با 
باشگاه پرسپولیس مذاکرات مثبتی را داشــته و اگر مشکلی رخ ندهد 
این بازیکن در نیم فصل دوم رقابت های لیگ برتر شــاگرد گل محمدی 

خواهد شد.

 رکوردشکنی ملی پوشان جوان شنای ایران 
وسیه در ر

محمد قاسمی شــناگر جوان و آینده دار ایران در جریان مسابقات شنا 
جام ولادیمیر ســالینکوف روســیه موفق به جابجایــی رکورد ۱۵۰۰ 
مسافت کوتاه شد.چهار ملی پوش جوان شنای ایران روز ۲۳ آذر ۱۴۰۲ 
برای حضور در هفدهمین دوره مسابقات شنا جام ولادیمیر سالنیکوف 

روسیه عازم شهر سن پترزبورگ شدند.
این رقابت ها از روز شــنبه )۲۵ آذر ماه( آغاز و ملی پوشان ایران در روز 
نخست این مسابقات ملی پوشــان ایران در ماده های ۵۰ متر آزاد، ۵۰ 

متر قورباغه و ۴۰۰ متر مختلط با حریفان خود به رقابت پرداختند.
اما در دومین روز از این مســابقات نمایندگان شنای ایران در ماده های 
۱۰۰ متر آزاد، قورباغه، پروانه و مختلــط و همچنین ۱۵۰۰ متر آزاد به 
آب زدند.در جریان روز دوم این مســابقات محمد قاسمی شناگر جوان 
و آینده دار ایران با یک عملکرد خوب و دیدنی موفق شــد رکورد ماده 

۱۵۰۰ متر مسافت کوتاه را جابجا کند.
قاســمی ۱۵۰۰ متر را در مدت زمان ۱۵:۲۴.۲۱ شــنا کــرد و رکورد 
پیشــین این ماده را که توســط علی جعفری در آبان ماه سال جاری با 

مدت زمان ۱۵:۴۵.۹۱ به ثبت رسیده بود را بهبود بخشید.
رکورد ۱۵۰۰ متر آزاد مسافت کوتاه:

رکورد جدید:محمد قاسمی: ۱۵:۲۴.۲۱ /مسابقات شنا جام ولادیمیر 
سالنیکوف روسیه

رکــورد پیشــین:علی جعفــری : ۱۵:۴۵.۹۱ / مســابقات شــنا ملی 
مجارستان آبان ۱۴۰۲

اعلام زمان افتتاح مقر کنفدراسیون کبدی آسیا در ایران

مفقودی
پراید صبا مدل 1382رنگ  برگ سبز وسند وکارت سواری 
550572وشاسی  موتور  شماره  به  روغنی  شیری 
S141228104۹۶8وشهربانی ایران 54_1۹8ص41به نام ارزو 

دهقان چناری مفقود واز درجه اعتبار ساقط میباشد.
 یزد

مفقودی
برگ سبز و سندکمپانی سواری پراید حی تی ایکس آی به رنگ 
شماره  و  موتور 2785222  شماره  به  مدل 1388  روغنی  سفید 
شاسی S1412288۹32458 و شماره پلاک ایران۶4_813ب35 به 
مالکیت محمدرضا کبیری پور مفقود گردیده و فاقد اعتبار می باشد.
 یزد



استان

قزویــن- مریــم نقــدی   تعمیــرات اساســی تجهیــزات  
واحــد شــماره 3  بخــار  نیــروگاه شــهید رجایــی از ســوی 

متخصصان این نیروگاه در حال انجام است.
 حبیــب شــریفی مدیر نیــروگاه بخــار در خصــوص انجام 
تعمیــرات اساســی واحــد شــماره ســه بخارگفــت : پس از 
کنون  گذشــت 65 روز  از شــروع  تعمیرات این واحد هم ا
بخــش عمــده ای از فعالیــت هــای تعمیراتی ایــن واحد 
در ســه حــوزه مکانیــک، الکتریــک و ابــزار دقیق توســط 
متخصصان این شرکت انجام شده ویا در مراحل پایانی  
و مونتاژ مــی باشــد همچنین بر اســاس پیشــرفت کارها 
پیش بینــی می شــود مطابــق برنامــه ریزی انجام شــده 
کمتر از یک مــاه دیگر با اتمــام کلیه فعالیت هــای برنامه 
تعمیرات اساسی، این واحد دوباره آماده بهره برداری و 

تولید برق پایدار شود .
شــریفی تصریح کــرد: از تجهیــزات مهــم و حائــز اهمیت 
برای تولیــد بــرق در نیــروگاه هــا، توربیــن واحدها اســت 
کــه عملکــرد صحیــح بــا راندمــان مناســب مجموعــه 
ایــن  در  بــرق  تامیــن  پایــداری  موجــب  توربوژنراتــور 
واحدهــای بخــاری خواهد بــود کــه در فرآینــد تعمیرات 
اساســی واحد شــماره ســه 250 مگاواتی این نیــروگاه که 
طبــق جــدول زمانبنــدی از مــدار تولیــد خــارج شــده، 
توربین ایــن واحد، همراه بــا دیگر تجهیزات آن از ســوی 
متخصصــان ایــن  شــرکت، مــورد تعمیــرات اساســی قرار 

گرفته است.
شــریفی بیان کرد : پــس از انجام عملیــات دمونتاژ کامل 
مجموعــه توربیــن هــای HIP و LP شــامل بازکــردن پیچ 
های حرارتی پوســته و برداشــتن پوســته هــای داخلی، 
دمونتاژ بلیدرینگ هــا و یاتاقان ها و برداشــتن  روتورها، 

، نصب  و ســایز نمودن  عملیات تخلیه ســیل هــای بخار
ســیل های جدیــد و نیــز مراحــل تمیــزکاری، بازدیدها و 
انجام تســت های غیر مخــرب بر قطعــات توربیــن ها به 
اتمام رســیده اســت و خوشــبختانه قطعات اصلی فاقد 
هرگونه عیوب اساســی بــوده و پــس از رفع عیــوب جزئی 
آمــاده مونتــاژ مــی باشــد.   غالب فعالیــت هــای کارگاهی 
ذکر شــده بــر روی اجــزاء و قطعــات توربیــن هــای  HIP و 
LP ، در محــل واحــد انجام گردیــد و تعــدادی از  قطعات 
نیز جهت انجــام کارهــای کارگاهــی به شــرکت تعمیرات 
نیروگاهــی ارســال و پــس از انجــام عملیات جوشــکاری، 
ماشــینکاری و تعویض ســیل هــای آببندی، مجــددا به 
کنون عملیات مونتاژ و  این شرکت عودت گردیده وهم ا

نصب تجهیزات آغاز شده است.
مدیــر نیــروگاه بخــار در ادامــه بیــان داشــت: تعمیــرات 
« هــم بــه صورت  کســایتر اساســی تجهیــزات »ژنراتــور و ا
، تمیــزکاری قطعــات،  همزمــان آغــاز و مراحــل دمونتــاژ
انجام بازدیدها به اتمام رســیده اســت و مونتــاژ و نصب 
، کولرها  ، یاتاقان ها، پره های ثابــت و متحرک بلوئر روتور
کــت هــای دوســمت ژنراتــور انجــام شــده و فعالیت  و برا
کســایتر و بســتن کوپلینــگ هــاو اتصالات  هــای نصــب ا
و انجــام تســت هــای پــس از مونتــاژ جــزء فعالیــت های 

باقیمانده در این حوزه می باشد.
شــریفی گفت:  در این دوره از فعالیت هــای تعمیراتی در 
بخش بویلر  داربســت بندی، ســند بلاســت و تمیزکاری 

لوله های دیــواره های کــوره ، لوله های ســوپرهیتر و ری 
هیتــر انجــام گرفتــه و پــس از انجــام عملیــات ضخامــت 
ســنجی، تعویض لوله هــای معیــوب جــزء فعالیت های 
پیش بینی شده می باشــد، همچنین علاوه برآن سفتی 
والوهای بویلر تحت تعمیر اساسی بوده و در کانال های 
، پــس از ســند بلاســت و تمیزکاری  دود خروجــی از بویلر
کسپنشــن جوینت ها،  ســطوح داخلی، کلیــه دمپرهــا، ا
، بازســازی  دیواره ها و عایق های معیوب در حال تعمیر

و ترمیم می باشند.
وی بیان کرد: ســایر فعالیت های در حال انجام توســط 
متخصصیــن تعمیرات مکانیــک نیروگاه تعمیر اساســی 
تجهیــزات هیدرولیــک توربیــن، ســرووموتورها، محرک 
های هیدرو لیکــی و پنوماتیکــی، پمپ ها، فن هــا،  انواع 
والوهــا و نیــز کار بــر روی دلتاهــا و تجهیــزات بــرج هــای 

خنک کاری و سایر قطعات و تجهیزات است.
شــریفی بــا اشــاره بــه گســتردگی فعالیــت هــای برنامــه 
بســیار  بخــش  افــزود:  واحــد  ایــن  اساســی  تعمیــرات 
مهــم و گســترده ای از فعالیــت هــای تعمیــرات اساســی 
بالــغ بــر4500 فعالیــت، مربــوط بــه تجهیــزات الکتریکــی 
و ابزاردقیقــی واحــد مــی باشــد و مهــم تریــن تجهیــزات 
کــه فعالیــت هــای تعمیــرات اساســی آنهــا  الکتریکــی 
توســط متخصصیــن تعمیــرات الکتریــک نیــروگاه  اعم از 
الکترو موتورهــای 400 ولــت و 6600ولت،  بریکرهــا، رله ها 
و اســتارترهای 400 ولــت، بریکرهــا و رله هــای 6600 ولت، 
، ترانس هــا، شــارژرها، باطریها و ســایر  کســایتر ، ا ژنراتــور
تجهیــزات الکتریکــی واحــد نیــز از ســوی متخصصــان 
تعمیــرات نیــروگاه بخــار انجام شــده و یــا در حــال انجام 

است.
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معاون فروش و بازاریابی شرکت:

نگران محدودیت گاز فولاد مبارکه هستیم
اصفهان-مریــم مومنــی   رضــا حیــدری، معــاون فــروش و بازاریابــی 

شرکت فولاد مبارکه گفت:
با توجه به انتظار سیاســت گذاران صنعت و تجارت کشــور از این شرکت 
کثری محصولات و تحقق برنامه های صادراتی، فولاد  جهت عرضه حدا
مبارکه انتظاراتی در موضوع تأمین گاز برای تحقــق برنامه های تولیدی 

خود دارد.
وی افزود : مهم ترین دســتاورد فولادمبارکه در بخش فروش و بازاریابی، 
شفافیت در فروش محصولات اســت و سایر دســتاوردها را در سایه این 

مهم قرار می گیرد.
وی تصریح کــرد :  عدم کاهــش عرضه محصــولات فولاد مبارکــه علی رغم 
محدودیت هــای بــرق و گاز و همچنیــن تحقــق برنامــه صادراتــی ایــن 
کید همیشــگی متولیان حــوزه صنعــت و تجارت بوده اســت،  شــرکت، تأ
محدودیت تامین  گاز فولادمبارکه در روزهای اخیر مغایر این انتظارات 

است.
وی در پایــان گفت : پیشــنهاد می شــود با توجــه به عوارض تعیین شــده 
بــرای صــادرات محصــولات فــولادی پیــش از تصویــب چنیــن عوارضــی 
نظــرات صــادر کننــدگان و یــا انجمــن هــای تخصصــی اخــذ شــود و از 
دستگاه هایی که نسبت به کارشناسی این تصمیم مهم اقدام کرده اند، 
جهت شــفاف ســازی هرچه بیشــتر منطق درصدهای وضع شــده برای 

عوارض مصوب را اطلاع رسانی کنند.

 دیدار مدیرعامل شرکت برق منطقه ای غرب 
با امام جمعه کرمانشاه

کرمانشاه - حسنا فخارزاده   مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای غرب 
با نماینده ولی فقیه در اســتان و امام جمعه کرمانشــاه دیــدار و گفت وگو 

کرد.
به گــزارش روابط عمومی شــرکت بــرق منطقه ای غــرب، جعفــر الفتی نیا 
مدیرعامــل این شــرکت بــا حضــور در دفتر حجت الاســلام و المســلمین 
غفــوری نماینده ولــی فقیــه در اســتان و امــام جمعه کرمانشــاه دیــدار و 

گفت وگو کرد.
الفتی نیا در این دیدار به تشریح وضعیت شبکه برق غرب کشور و حیطه 
فعالیــت این شــرکت پرداخــت و ابــراز امیــدواری کرد کــه از ظرفیــت نماز 
جمعه برای دعوت از مردم شریف اســتان در امر صرفه جویی در مصرف 

برق برای عبور از اوج بار مصرف تابستان سال آینده استفاده شود.
حجت الاســلام و المســلمین غفوری نماینده ولی فقیه در استان و امام 
جمعــه کرمانشــاه گفــت: کار مجموعــه وزارت نیــرو در ارائــه خدمــت بــه 

جامعه علیرغم وجود تحریم، کار جهادی و شاهکار است.
امــام جمعــه کرمانشــاه در پایــان بــرای الفتی نیا و همــکاران شــرکت برق 
منطقــه ای غرب کــه مســئولیت تأمین بــرق مطمئــن و پایــدار را برعهده 
دارند، آرزوی موفقیت و بر لزوم اســتفاده از ظرفیت مهــم و تأثیرگذار نماز 
جمعه برای اطلاع رســانی و دعوت از مردم بــرای صرفه جویی در مصرف 

کید کرد. برق تأ

همکاری دانشگاه علوم پزشکی مازندران و زیمباوه
ســاری-امری فــر   تفاهم نامه همکاری مشــترک میان دانشــگاه علوم 
پزشــکی مازنــدران و جمهــوری زیمبــاوه در ایــران کــه بــا حضــور جمعی 
از اعضــای هیئــت رئیســه، مدیــران، مشــاورین دانشــگاه علوم پزشــکی 
مازنــدران و مســئولین و کارکنــان مرکــز آموزشــی درمانــی رازی قائمشــهر 
برگزار شــد، با امضــای دکتر فرهــاد غلامی رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی 

مازندران و برایت سفیر این کشور در ایران منعقد شد.
ایــن تفاهم نامــه دایــره وســیع همــکاری دو کشــور ایــران و زیمبــاوه در 
حوزه ســلامت در امور آمــوزش، پژوهش، تربیــت نیروی انســانی به ویژه 
دانشــجویان و ارائه خدمــات درمانی در آفریقا بــه ویژه زیمباوه را شــامل 

می شود.
دکتر غلامــی رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی مازنــدران در مراســم انعقاد 
قرارداد مشترک همکاری با کشــور زیمباوه گفت: دانشگاه علوم پزشکی 
مازنــدران وارد عرصــه ای شــده کــه امــروز حضــور در فضــای بین الملــل 
یک هدف و قله برای آن اســت و این مســئله نشانه رشــد دانشگاه علوم 
پزشــکی مازندران و اســتان اســت و خرســندیم که این فضای ارزشــمند 

ایجاد شده است و این بستر را باید قدر بدانیم.

سخنگوی شرکت گازاستان گلستان؛

  مشترکین رعایت اعتدال در مصرف گاز را 
به عمل آورند

گرگان-مهنازمحمدزمانی   سید جلال ابوالقاسمی سخنگوی شرکت 
گازاســتان گلســتان  ضمــن درخواســت از مشــترکین در زمینــه مدیریت 
مصــرف گاز ،در این خصوص  گفت:بــا عنایت به  ورود جبهه   هوای ســرد 
بــه اســتان  و کاهــش محســوس دمــا ، از تمامــی مشــترکین بخــش های 
مختلف مصرف تقاضا داریم نهایت همکاری را در زمینه صرفه جوئی  در 
مصــرف گاز بعمل آورده تــا دراســتمرار و تامین جریان گاز مشــکلی پیش 

نیاید  .
، از مردم عزیز خواســت تــا درمصرف  کیــد برمدیریت مصــرف گاز   وی با تا
گاز نهایــت صرفه جویــی را اعمــال نمــوده وحتی الامــکان از یــک بخاری 
در منزلشان استفاده کنند تا انشــاء ا ... شــاهد پایداری این نعمت الهی  

باشیم .
کننــدگان عزیزگازدقــت داشــته  ابوالقاســمی اذاعــان داشــت:مصرف 
باشــند تنها بــا کاهش حداقل یــک درجه دمــای منزل ، حــدود 6 درصد 
درمصرف گازصرفه جویی خواهد شــد که این موضوع کمک بزرگی برای 

نیل به اهداف شرکت در ایام سرد سال خواهد بود.
وی ازهمــه  دســتگاه هــای اجرایــی ، نظامــی و انتظامــی ، ســازمانها ،  
مؤسســات و شــرکت های دولتی وخصوصی، نهادهای انقلاب اســلامی 
اســتان گلســتان نیــز درخواســت داشــت رعایــت  اعتــدال را در مصــرف 

گازوپیشگیری از افت فشار  بعمل آورند 
 ابوالقاســمی درادامه تصریح کرد:مشترکین گرامی عنایت داشته باشند 
مصرف گاز خود را به نحو مطلوبی مدیریت نمــوده و با انجام  چند اقدام 

بسیار ساده و کم خرج مصرف گاز خود را کاهش دهند.
 وی ضمــن توصیه بــه صرفــه جوئی و درســت مصــرف کــردن گاز طبیعی 
گفت: ازجمله اقداماتی که می تواند دراین راســتا کمک شــایانی بنماید 
مــی تــوان بــه پوشــیدن لباســهای ضخیــم زمســتانه ،اســتفاده از یــک 
بخــاری در منــزل ، کــم کــردن یک درجــه از گرمــای محیــط ، نصــب پرده 
های ضخیم،مســدود کردن روزنه های ورود هوای سرد با درنظر گرفتن 
هوای مورد نیاز برای سوخت وسایل گاز سوز ، تنظیم دمای اتاق درحد 
اســتاندارد بین 18 تا 21 ســانتیگراد که دمای رفاه می باشــد ، بستن شیر 

شوفاژ اطاق هایی که مورد استفاده قرار نمی گیرند اشاره کرد
 وی ازجملــه اقدامــات مهــم را دیگری کــه در ایــن رابطه مــورد توجه می 
باشــد می توان به عایق بندی لوله های موتورخانه و استفاده از وسایل 
گرمایشــی اســتاندارد  با برچســب انرژی بــالا ، اســتفاده از بخــاری بجای 
شــومینه و کم کردن درجه موتورخانــه ها و آبگرمکن های مخزنی اشــاره 
کرد که بســیار ضروریســت و این کار می توانــد حجم بالایــی از مصرف گاز 

را کاهش دهد. 

- مدیرشــعب بانک قــرض الحســنه مهر  بوشــهر  -رضا حیــدری   بوشــهر
ایران اســتان بوشــهر درجمع خبرنگاران از پیوســتن دو میلیون و هفتصد 
هــزار مشــتری بــه خانــواده بانــک در یک ســال گذشــته درکشــور خبــرداد 
و افزود: مایه مســرت و خوشــحالی اســت که با اقبــال عمومی مــردم تعداد 
مشتریان بانک در طول یک سال گذشته از13/5میلیون به 16/2 میلیون 

رسیده است.
رضــا صابــری بــه مناســبت ورود بــه هفدهمیــن ســال فعالیــت ایــن بانک 
اظهارداشــت : در همیــن راســتا، تعداد مشــتریان بانــک در اســتان در یک 
ســال گذشــته با رشــد 21 درصدی از 248 هزار نفر به بیشــتر از 300 هــزار نفر 

رسیده است.
وی اظهارداشــت : امــروز و بــا افزایــش روز افــزون تعــداد مشــتریان، دیگــر 
ماننــد گذشــته امــکان ارئــه خدمــات حضــوری نــه بــرای بانــک و نــه برای 
مشــتریان میســر نخواهد بود و لذا بانک در ســنوات اخیر به ســمت ایجاد 
و توســعه بســتر هایی برای ارئــه غیرحضوری خدمــات بانکــی حرکت کرده 
که در این مقال و به مناســبت شانزدهمین ســالروز تاسیس بانک مناسب 
می دانــم مخاطبیــن عزیــز را قــدری بیشــتر بــا آن آشــنا کنــم. مدیرشــعب 
بانک قرض الحســنه مهر ایران اســتان بوشــهر 4گام موفقیت ایــن بانک را 

حذف کاغذ ، حــدف باجه فیزیکی ، حــذف ضامن ، حذف وثیقــه ذکر کردو 
افزود:همان گونه که می دانید بانک قرض الحســنه مهــر ایران طی اقدامی 
در ســال 1398 بــا تولیــد ســامانه ای بــرای بایگانی دیجیتــال اســناد به نام 
»میعاد« و دیجیتالی نمودن درخوســت ها و قرارداد های بانکی نخستین 
گام در عبــور از بانکــداری کاغــذی را برداشــت. رضــا صابــری درخصــوص 
حــذف باجــه فیزیکــی اظهارداشــت : در ادامــه ایــن فراینــد و در راســتای 
رفــع گرفتاری هــای مرتبط بــا حضــور فیزیکــی متقاضیــان افتتاح حســاب 

و درخواســت تســهیلات، بانک بــرای مشــتریان این امــکان را ایجــاد کرد تا 
بدون نیاز به مراجعه به شــعب بانک، در زمــان فراغت و اســتراحت خود از 
طریق مراجعه به پیشــخوان مجازی وبســایت بانک و یا مراجعــه به همراه 
بانــک درخواســت های مرتبــط بــا افتتــاح حســاب و تســهیلات خــود را به 
همراه مستندات لازم به بانک ارسال کند. در این حالت حضور وام گیرنده 
و ضامنیــن در بانــک تمامــا حــذف شــده اســت. مدیرشــعب بانــک قــرض 
الحســنه مهرایران استان بوشهر حذف ضامن را گام ســوم این بانک اعلام 
کردو افزود: بانک مهرایران با اســتقرار سیســتم اعتبارســنجی این امکان را 
برای مشــتریان حائز شــرایط فراهم کرد تا بتوانند تســهیلات خــود را تنها با 
چک فیزیکــی یا چــک الکترونیک یا گواهی کســر اقســاط خود و یا با ســفته 

الکترونیک و بدون نیاز به ضامن دریافت کنند.
وی یاداورشــد: بانــک مهــر ایــران در ادامــه بــر مبنــای نمــره اعتبــاری، از 
طــرح پرداخــت اتوماتیک تســهیلات بــدون ضامن به مشــتریان تا ســقف 
50 میلیــون تومان بــدون نیاز بــه وثیقه و بــه صــورت »پرداخت فــوراً پس از 
درخواســت« رونمایــی کــرد. صابری یاداورشــد: بانــک قرض الحســنه مهر 
ایــران در دهمین همایــش بانکداری الکترونیــک و نظام هــای پرداخت با 

طرح »وام فوری آنلاین« برنده جایزه دکتر نوربخش شد.

شهر بو

بانک قرض الحسنه مهر ایران  16 سال پیشگام در فن اوری و نوآوری

کردستان اصفهان
باحکم شهردار فولادشهر؛

تش نشانی فولادشهر برگزار شد  تکریم و معارفه رییس اداره ارتباطات و مدیرعامل آ

اصفهان-مریــم مومنــی    آییــن تکریــم و معارفــه 
رییــس اداره ارتباطات و امــور بین الملل شــهرداری 
و  آتش نشــانی  ســازمان  مدیرعامــل  و  فولادشــهر 
خدمــات ایمنــی شــهرداری فولادشــهر بــا حضــور 
رییــس و اعضــای شــورای اســلامی فولادشــهر برگزار 

گردید.
در ایــن آییــن بــا حکمــی از ســوی حســین ایــزدی 
بــه  محمدی منــش  ســعید   ، فولادشــهر شــهردار 
عنوان سرپرســت اداره ارتباطــات و امــور بین الملل 
شــهرداری منصوب و از خدمات رضا اســماعیلی در 
اداره ارتباطــات و امور بین الملل شــهرداری تقدیر و 
وی را به عنــوان رییــس اداره بازرســی و رســیدگی به 

شکایات شهرداری منصوب کرد.
همچنیــن شــهردار فولادشــهر بــا صــدور حکمــی 
ایوب علــی عقدکی را به عنــوان مدیرعامل ســازمان 
آتش نشــانی و خدمــات ایمنــی شــهرداری منصوب 
کرد و از زحمات و خدمات  نــادر رضایی منش تقدیر 

بعمل آورد.
کید بر ضرورت  شهردار فولادشهر در این مراسم با تأ
اســتفاده از همه ظرفیت هــای نیروهای شــهرداری 
، گفــت: تغییــر و تحــول یــک لازمــه بــرای  فولادشــهر
بکارگیــری همــه ظرفیــت نیــروی انســانی و مدیران 
خــدوم مدیریــت شــهری اســت و باعــث پویایــی و 
تعالــی در بخش هــای مختلــف شــهرداری خواهــد 

شد.
وی با بیان اینکه فولادشــهر در مســیر رشد و توسعه 
و مدیریت شــهری در عرصه های مختلف قرار دارد، 
تصریح کــرد: تمام توان خــود را بــه کار گرفته ایــم تا با 
استفاده از مدیران تازه نفس و خلاق در بخش های 
مختلــف و اســتفاده از همــه ظرفیت هــای مدیــران 
شــهرداری، رشد و شکوفایی و توســعه پایدار شهری 
را در فولادشــهر رقم بزنیــم، تغییر مدیــران به منظور 
اســتفاده از ظرفیت های آنهــا در بخش های جدید 

و مختلف نیز در همین راستا صورت گرفته است.

وبی در سنندج ۲۰ ایستگاه برفر ایجاد 
ســنندج-فاطمه ملایی   معاون خدمات شهری 
شــهرداری ســنندج از ایجــاد 20 ایســتگاه برفروبــی و 

آمادگی 300 نفر نیرو در سنندج خبر داد.
عرفــان فتحــی معــاون خدمــات شــهری شــهرداری 
ســنندج اظهــار کــرد:  در راســتای خدمات رســانی 
خــودرو  دســتگاه   150 شــهروندان  بــه  بیشــتر 
ســتاد برفروبــی و 8 تیــم آتش نشــانی نیــز در ســطح 
شــهر فعــال می شــوند. وی بــا اشــاره بــه فعالیــت 20 
ایســتگاه برفروربــی در کل شــهر گفــت: 10 هــزار تــن 
نمــک و ماســه تــا ایــن لحظــه تامیــن شــده و ایجــاد 
40 مخــزن نمــک در هــر منطقــه پیش بینــی شــده 
اســت. فتحی خطرنشــان کــرد: اولویت اصلی ســتاد 
امــدادی،  کــن  اما ســنندج  شــهرداری  برفروبــی 
خدماتــی، خیابان هــای اصلــی و شــریانی اســت و 
بعد از مســیر های اصلــی به مســیر های فرعــی ورود 

می کنیم.
بــا  ســنندج  شــهرداری  شــهری  خدمــات  معــاون 
بیــان اینکــه در هــر منطقــه بــه صــورت میانگیــن 5 
ایســتگاه برفروبــی فعــال شــده و در مجمــوع 300 نفر 
نیــرو در ســتاد برفروبی فعالیــت خواهند کــرد گفت: 
با توجه بــه اینکــه روزانه 400 تن زباله در ســطح شــهر 
جمع آوری می شــود تیم های برداشــت زباله در کنار 

نیرو های خدمات شهری ساماندهی شده اند.
وی یادآور شــد: برای ارتقای ســطح توان و بهره وری 
محــل  جملــه  از  رفاهــی  امکانــات  نیرو هــا  بهتــر 
اســتراحت، لباس مناســب و تجهیزات برای پرسنل 

تامین شده است.
فتحــی اضافــه کــرد: بــا توجــه بــه گســتردگی ســطح 
شــهر و بــا هــدف خدمــات رســانی هرچــه بیشــتر به 
شهروندان نسبت به ســال گذشته ماشین آلات را 4 

برابر افزایش داده ایم.
معــاون خدمات شــهری شــهرداری ســنندج گفت: 
امســال از دو تانکــر کلریــد ســدیم کــه کار جدیــدی 

است استفاده خواهیم کرد.

ایلام

ایلام  -حســن بیگــی   مدیرعامل شــرکت پالایــش گاز ایلام گفت: بــا تکمیل 
فاز دوم این پالایشگاه 50 درصد به ظرفیت محصولات تولیدی پنجگانه این 

شرکت افزوده می شود.
به گــزارش روابط عمومــی؛ روح الــه نوریــان در بازدید معــاون امــور اقتصادی 
اســتاندار ایــلام از فــاز دوم پالایشــگاه گاز ایــلام بــه اســتقبال ســرمایه گــذاران 
صنایع پایین دســتی برای حضــور در اســتان و تولید محصولات پتروشــیمی 
اشــاره کرد و افزود: تکمیل فــاز دوم پالایشــگاه گاز ایلام، گام بزرگی در راســتای 

توسعه صنعت پتروشیمی در استان خواهد بود.
وی بــه تولیــد پنج محصــول در ایــن پالایشــگاه و تحویل بــه پتروشــیمی ایلام 
اشــاره کرد و اظهار داشــت: روزانــه 380 تن اتــان، 650 تــن گاز مایع خام و ســه 
هزار و 300 بشــکه میعانات گازی در ایــن مجموعه تولید و به پتروشــیمی ایلام 

تحویل داده می شود.

مدیرعامل شــرکت پالایش گاز ایلام با بیان اینکه روزانــه 5 میلیون مترمکعب 
گاز طبیعی بــرای مصارف خانگــی و صنعتی در روز به شــبکه تزریق می شــود، 
تصریح کــرد: تولیــد 250 تــن گوگــرد در روز از دیگــر ظرفیت های پالایشــگاه گاز 
کید کرد: گوگرد تولید شــده در این پالایشــگاه با خلوص  ایلام اســت. نوریان تأ

99.99 درصد بوده که با حفظ کیفیت شاهد رشد کمیت نیز بوده است.
وی ادامه داد: شــرکت پالایــش گاز ایلام به منظــور تأمیــن گاز طبیعی مصرفی 
اســتان ایلام، تقویت فشــار گاز خط  لوله سراســری در غرب کشــور و همچنین 
ک پتروشــیمی ایلام با پالایــش گاز ترش میــدان گازی تنگ بیجار  تأمین خورا

احداث شده است.
همچنین معــاون هماهنگی امــور اقتصادی اســتاندار ایلام با بیــان اینکه فاز 
کنــون از ۷0 درصد پیشــرفت فیزیکــی برخوردار  دوم پالایشــگاه گاز ایــلام هــم ا
، 50 درصــد به ظرفیــت تولیــد محصولات  اســت، گفت: بــا راه انــدازی این فــاز

پنجگانه تولیدی پالایشگاه افزوده می شود.
شــهریار عباســی با بیان اینکه فاز دوم ایــن پالایشــگاه طراحــی و برنامه ریزی 
شــده اســت، افزود: توســعه صنعت پتروشــیمی در اســتان ایــلام بــه نوعی به 

تکمیل فاز دوم پالایشگاه گاز ایلام وابسته شده است.
ک مورد نیاز پتروشــیمی ایلام تامین  وی با بیان اینکه با تکمیل این فــاز خورا
و افزوده مــی شــود، اظهار داشــت: بــا تکمیــل فــاز دوم پالایشــگاه گاز ایلام به 
توســعه زنجیره کامل پتروشــیمی مــواد اولیه و محصــولات پتروشــیمی منجر 

می شود.
عباســی با اشــاره به اینکه فــاز 2 پالایشــگاه بــرای 500 نفــر در مرحلــه عملیات 
، برای تعــدادی از  اجرایی ایجاد شــغل کرده اســت، گفــت: با تکمیــل این فــاز
غ التحصیلان رشــته هــای مرتبط با حــوزه نفــت و گاز و کارگران فنی شــغل  فار

ایجاد می شود.

تکمیل فاز دوم پالایشگاه گاز ایلام باعث افزایش ۵۰ درصدی تولیدات می شود

با تکیه بر توانمندی داخلی درحال انجام است ؛

وگاه شهید رجایی 3 بخارنیر  تعمیرات اساسی تجهیزات واحد شماره 
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نایب رئیس کمیسیون عمران پاسخ داد
وندی را طی می کند؟ ساخت مسکن چه ر

نایب رئیس کمیســیون عمران مجلس شــورای اســلامی گفت: تنها 
وزارت راه و شهرســازی برای ساخت مســکن میدان داری می کند و 
همکاری بین بخشی خوبی به ویژه از ســوی بانک ها در این حوزه دیده 

نمی شود.

صدیف بدری  با اشاره به روند ساخت مسکن در سطح کشور، بیان کرد: 
از نظر بنده بخش های دیگر دولت در حوزه زیرســاختی برای ساخت 
مســکن همکاری لازم را ندارند، از جمله این بخش ها، بانک ها هستند 

که در پرداخت تسهیلات برای ساخت مسکن همکاری ندارند.
این عضو کمیســیون عمران مجلس در ادامه اظهار کــرد: باید منابع 
پرداخت تسهیلات کم بهره در صندوق ملی مســکن پیش بینی شود 
و تمام درآمدهای حوزه مســکن به این صندوق واریز شــود اما این کار 
اتفاق نمی افتد. فلذا تســهیلات با همان بهــره ۲۳ درصد پرداخت می 
شود که با این شــرایط  نمی توان انتظار داشــت که ساخت مسکن به 

شرایط مطلوب برسد.
نماینده مردم اردبیل در مجلس شورای اســلامی، تصریح کرد: اکنون 
تنها وزارت راه و شهرســازی اســت که به میدان آمده و برای ســاخت 
مســکن میدان داری می کند. تامیــن زمین  مورد نیاز برای ســاخت 
مسکن روند قابل قبولی دارد اما بحث ساخت مسکن از نظر هزینه تمام 

شده جای بحث زیادی دارد.
بدری در پایان گفت: اگر دولت مشــکل ساخت مســکن را حل کند و 
همکاری بین بخشی صورت بگیرد ما به ثبات مناسبی در حوزه ساخت 
مســکن خواهیم رســید. اکنون شــاهد رکود تورمی در حوزه مسکن 
هستیم که خوب نیست و با همکاری بین بخشــی می توان این روند را 

بهبود بخشید.

مکان یابی ۲۴ شهرک مسکونی جدید
مدیرعامل سازمان ملی زمین و مســکن از تصویب مصوبه ساخت ۲۰ 
شهرک مسکونی در شورای عالی شهرسازی و معماری خبر داد و گفت: 

همچنین مکان یابی ۴۴ شهرک مسکونی در کشور قطعی شده است.
 ارسلان مالکی مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن با اشاره به اینکه 
از انجام پروژه های آماده سازی در ۲۵ هزار هکتار زمین خبر داد و گفت: 
این حجم از آماده سازی زمین ها برای ســاخت مسکن در این سازمان 
بی سابقه بوده اســت، گفت: پس از این مرحله باید روسازی پروژه های 

طرح نهضت ملی مسکن را به انجام برسانیم.

معاون وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اینکه تاکنون مصوبه ساخت ۲۰ 
شهرک مسکونی در شورای عالی شهرســازی و معماری تصویب شده، 
افزود: عملیات اجرایی دو شــهرک مسکونی در قم و یک شهرک در یزد 
آغاز شده و این شــهرک ها در مرحله صدور پروانه ساختمانی هستند. 

همچنین مکان یابی ۴۴ شهرک مسکونی در کشور قطعی شده است.
گفتنی است ساخت شهرک های مســکونی در حریم شهرها از جمله 
سیاست های دولت سیزدهم برای تسریع در پیشبرد طرح نهضت ملی 

مسکن است.

و بی اعتبار می شود؟ یور
رئیس بانک مرکزی روســیه، الویرا نابیولینا هشــدار داد، اگر بروکسل 
تهدید به اســتفاده از دارایی های مسدود شده روســیه برای کمک به 
اوکراین کند، یورو می تواند جایگاه خــود را به  عنوان ارز ذخیره جهانی 

از دست بدهد.

به نقــل از بیزنس، رئیس بانک مرکزی روســیه اظهار کــرد که به نظر 
ما، برداشــت درآمد حاصل از ســرمایه گذاری وجوه مسدود شده و هم 
مســدود کردن وجوه، چشــم انداز توســعه یورو به عنوان ارز ذخیره و 

استفاده از آن در تسویه حساب های بین المللی را بدتر می کند.
نابیولینا خاطرنشان کرد که در حال حاضر، تنظیم کننده راه هایی برای 
بازگرداندن دارایی های مسدود شده، احتمالا از طریق دادگاه را ارزیابی 

می کند، اگر چه این روند می تواند چالش  برانگیز باشد.
اتحادیه اروپا، ایالات متحده و متحدان آنها از ســال گذشته میلیاردها 
دارایی و اموال روســیه متعلق بــه افراد و نهادهای روســی را به عنوان 
بخشی از کمپین تحریمی علیه مسکو بر سر درگیری اوکراین مسدود 
کرده اند.با وجود هشــدارهای مکرر روسیه و بســیاری از کارشناسان 
غربی مبنی بر اینکه این مورد می تواند اعتماد جهانی به سیســتم مالی 
غرب و ارزهای آن را به خطر بیندازد، کشــورهای غربی به طور فعال در 
حال بررســی راه هایی برای اســتفاده از این بودجه برای کمک به کی 
یف هستند.بر اساس گزارش این هفته فایننشــال تایمز، به نقل از یک 
مقام ناشــناس گروه هفت، این گروه اخیرا بحث هــا را در مورد تصرف 
دارایی های مســتقل روســیه »به عنوان اقدام متقابل بــرای ترغیب 
روسیه به پایان دادن تجاوزاتش« افزایش داده و راهی منطبق با قوانین 

بین المللی برای انجام آن تعیین کرده است.
 این گروه در نظر دارد تا در دومین ســالگرد درگیری اوکراین در فوریه 

سال آینده، پیشنهاد مفصلی را در نشست رهبران خود ارائه دهد.
روسیه مســدود کردن دارایی های خود را غیرقانونی می داند و توقیف 

احتمالی وجوه را دزدی آشکار تلقی می کند.

 تکرار اختلال در سامانه سوخت از نفوذپذیری است یا اهمال کاری؟
ورت پاسخگویی شفاف وزارت نفت ضر

وزارت نفت باید پاســخ دهد که چرا در مورد ســامانه ملی هوشــمند 
سوخت نتوانســته اســت بازدارندگی لازم را فراهم کند، به گونه ای که 
ســامانه ای که طی دو دهه اخیــر هیچ گاه با چنین مشــکلاتی مواجه 
نبوده، در ۳ ســال اخیر برای دومین بار با مشــکل اختلال سراســری 

مواجه شده است.
 ساعت ۹:۴۰ صبح دیروز در بیش از ۶۰درصد جایگاه های عرضه بنزین 
و گازوئیل کشور، سامانه هوشمند سوخت قطع شد و این مسئله موجب 

توقف عرضه سوخت در بسیاری از جایگاه های عرضه شد.
ســاعتی بعد از وقوع این رخداد، یک گروه هکری وابسته به رژیم 
صهیونیستی مدعی هک سامانه ملی ســوخت ایران شد، اگرچه 
در اطلاعیه ســازمان پدافند غیرعامل، بحث هک و نفوذ خارجی 
به ســامانه هوشمند ســوخت تأیید نشــده اما این اطلاعیه، این 
احتمــال را رد هم نکرده اســت، در این اطلاعیه آمده اســت: در 
خصوص دلایل بروز اختلال، سازمان پدافند غیرعامل کشور تمام 
گزینه های محتمل از جمله نفوذ و هک را در نظر و تحت بررســی 
دارد اما در شــرایط فعلی نمی توان ادعاهای مطرح شده دشمن را 

تأیید کرد.
بحث هک سامانه هوشمند سوخت، در گذشته ای نه چندان دور )آبان 
۱۴۰۰( نیز رخ داده بود و قرار بود پس از آن اتفاق، ســامانه هوشــمند 
سوخت به گونه ای مجهز و بازسازی شود که امکان هک دوباره آن وجود 

نداشته باشد.
شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران نیز در اطلاعیه ای علت 
بروز حادثه را توطئه معاندان دانســت و اعلام کرد: بــه اطلاع عموم 
هموطنان شریف ایران می رســاند نظر به بروز اختلال فنی در بعضی 
از جایگاه های عرضه سوخت کشــور ناشــی از توطئه معاندان برای 
تحت الشــعاع قرار دادن رفاه و آســایش مردم، تا اطلاع ثانوی عرضه 
فرآورده های نفتی در جایگاه های عرضه ســوخت، به صورت آف لاین 

انجام خواهد شد.
در اینکه هر نوع نفوذ و هک سامانه ملی هوشمند سوخت، از کارشکنی 
معاندان و طرح ریزی دشمنان ایران است، شکی نیست؛ اما باید به این 
نکته توجه کرد که سامانه هوشمند سوخت کشور، سامانه ای حاکمیتی 
و ملی محسوب می شود که دارای لایه های امنیتی بسیار بالایی است، 
در این شــرایط چطور برای دومین بار طی سه ســال اخیر، این سامانه 

دچار اختلال گسترده شده است؟
مالک شــریعتی، یکی از اعضای کمیســیون انرژی مجلس شــورای 
اســلامی در فضای مجازی نســبت به این رخداد واکنش نشان داد و 
نوشت: خباثت دشمن که قطعی است و ان شاءالله به زودی با کار جهادی 
فرزندان ایران، مشــکل پمپ بنزین ها حل می شــود اما دو ســال قبل 
که شبیه این دشمنی اتفاق افتاد، کمیســیون انرژی با حضور مدیران 
ذی ربط جلسه گذاشت و اقداماتی را برای ممانعت از تکرار، جمع بندی 

کرد، بررسی و برخورد با خاطیان دنبال خواهد شد.

به نظر می رســد وزارت نفت باید پاســخ دهد که چرا شرکتهای تحت 
مدیریــت این وزارتخانه، در مورد ســامانه ملی هوشــمند ســوخت، 
نتوانسته اند بازدارندگی لازم را فراهم کنند به گونه ای که سامانه ای که 
طی دو دهه اخیر هیچ گاه با چنین مشکلاتی مواجه نبوده، طی سه سال 

اخیر برای دومین بار با مشکل اختلال سراسری مواجه شده است؟

سخنگوی صنف جایگاه داران سوخت :
 افزایش قیمتی در دستور کار نیست

 سخنگوی صنف جایگاه داران ســوخت با تاکید بر اینکه تغییر قیمتی 
در بنزین و گازوییل نداریــم، گفت اختلالی در جایگاه های ســوخت 
ایجاد شد که اکنون مشکل نرم افزاری در جایگاه های سوخت در دست 

بررسی است و مشکلی در عرضه سوخت به صورت آزاد وجود ندارد.
رضا نواز اظهار داشــت: از صبح دیروز گزارش هایی داشــته ایم که در 
برخی از جایگاه های سوخت از سراسر کشور سامانه هوشمند سوخت با 

مشکل نرم افزاری مواجه شده است.
وی افزود: زمانی که مشــکل نرم افزاری در جایگاه ها ایجاد شود، امکان 
عرضه سوخت با کارت سوخت وجود ندارد از این رو نیازمند این هستیم 
که یک سری اقداماتی به صورت آفلاین برای عرضه بنزین آزاد صورت 
بگیرد تا عرضه ســوخت در جایگاه هــا به مدار بازگردد و مشــکل نرم 

افزاری حل شود.
سخنگوی صنف جایگاه داران ســوخت با بیان اینکه مشکل نرم افزاری 
در حال رفع اســت گفت: تا ســاعت آینده جایگاه های عرضه سوخت 
بنزین و گازوییل به مدار بــاز می گردد اکنون برای رفــع نیاز مردم به 

صورت مقطعی، عرضه سوخت به صورت آزاد صورت می گیرد.
وی تاکید کرد: رفع این مشکل نیازمند بررسی دقیق، علت یابی و ریشه 
یابی است ضمن اینکه در گذشــته نیز قبلا این اختلال نرم افزاری رخ 

داده بود.
نواز با تاکید بــر اینکه تغییــر قیمتی در دســتور کار نیســت گفت: 
جایگاه های سوخت در سراسر کشور به لحاظ موجودی مخازن در مورد 
بنزین و گازوییل مشــکلی ندارد همچنین برای ســهمیه هایی که در 

کارت های سوخت وجود دارد، مشکلی پیش نمی آید.
ســخنگوی صنف جایگاه داران ســوخت از مردم درخواست کرد: اگر 
نیاز ضروری به ســوخت ندارند به جایگاه ها مراجعه نکنند و بعد از رفع 

مشکل در ساعات آینده به جایگاه ها مراجعه کنند.

سخنگوی صنعت آب:
 وضعیت آب های زیرزمینی، خوب نیست

 سخنگوی صنعت آب با بیان اینکه دومین گفت وگوی آبی با محوریت 
چالش آب های زیرزمینی برگزار می شود، اعلام کرد: وضعیت آب های 

زیرزمینی کشور هم چندان مناسب نیست
 عیســی بــزرگ زاده در جمــع خبرنــگاران افــزود: نخســتین دور 
گفت وگوهای آبی با محوریت انتقال آب دریا برگزار شد و تجربه موفقی 

به همراه داشت.
وی ادامه داد: اکنون دور دوم این گفت وگو به بررســی چالش های آب 

های زیرزمینی خواهد پرداخت.
ســخنگوی صنعت آب خاطرنشــان کرد: وضعیت آب های زیرزمینی 
کشور چندان مناسب نیست، بر همین اســاس در دومین گفت و گوی 
آبی اساتید دانشگاه، بخش های مردم نهاد و علاقمندان به بررسی این 

وضعیت می پردازند تا به نتیجه درست دست یابیم.
بزرگ زاده گفت: دوشــنبه آینده شــرکت مدیریت منابــع آب ایران 
پذیرای صاحب نظران و علاقمندان به بررسی چالش های آب های زیر 

زمینی خواهد بود.
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 جرایم مسکنی بانک ها بازنگری می شود؟

وزارت اقتصاد عقب نشینی کرد

خریــدار  وزارت اقتصاد بــا تأکیــد براینکه 
دسترسی به ســامانه اعطای تســهیلات نهضت 
ملی مسکن در ســال اول اجرای قانون برای اکثر 
بانک های عامــل امکان پذیر نبوده اســت، اعلام 
کرد: وزارت اقتصاد پیشــنهاد داده است که این 
موضوع، توســط ســازمان امور مالیاتــی مورد 

بررسی مجدد قرار گیرد.
وزارت امــور اقتصــادی و دارایــی دربــاره اخذ 
جرایم مالیاتی عدم پرداخت تســهیلات مسکن 
از بانک های اســتنکاف کننده از اجــرای قانون 
جهش تولید مســکن طی توضیحاتی اعلام کرد: 
پس از ابلاغ قانون جهش تولید مســکن مصوب 
۳ شهریور ۱۴۰۰، سقف فردی و سهمیه هر بانک 
برای سال اول اجرای قانون به مبلغ کلی ۳ هزار و 
۶۰۰ هزار میلیارد ریال و سهمیه سال دوم اجرای 
قانون به میزان ۴ هــزار و ۵۸۰ هزار میلیارد ریال 
و سهمیه سال سوم اجرای قانون به میزان ۶ هزار 
و ۵۹ هزار میلیارد ریال توســط بانک مرکزی به 

بانک های عامل ابلاغ شده است.
بر اساس دستورالعمل اجرایی اعطای تسهیلات 
احداث و نوسازی مســکن و موضوع قانون جهش 
تولید و مســکن، مقرر شــده هرگونه تقاضا برای 
دریافت تسهیلات موضوع این قانون به هر روش 
منــدرج در دســتورالعمل مزبور بایــد از طریق 
ثبت نام در ســامانه مربوطه توســط وزارت راه و 
شهرســازی انجام شــده و صرفاً با مراجعه افراد و 
متقاضیان به ســامانه و انتخاب یک بانک توسط 
افراد، فرایند اعطای تسهیلات شروع شود و بانک 
عامل نیز موظف شده در صورت معرفی متقاضی 
از طریق ســامانه، نســبت به اعطای تسهیلات با 
رعایت منابــع و مصارف بانک اقــدام کند.در این 
راســتا، ســامانه مذکور در تاریخ ۲۸ مهر ۱۴۰۰ 
از سوی وزارت راه و شهرســازی راه اندازی شده، 
اما دسترسی بانک ها به ســامانه یادشده از خرداد 

۱۴۰۱ محقق شد.
بر این اســاس، بخش قابل ملاحظه ای از کندی 
اجرای قانون مزبور در ســال اول اجرای قانون به 
دلیل تاخیر در راه اندازی ســامانه توسط وزارت 
راه و شهرسازی و در دسترس قرارگرفتن سامانه 
برای کاربران سیســتم بانکی و عموم مردم بوده 
اســت.از آنجایی که قانون جهش تولید مســکن 
تقاضامحور اســت، تحقق اجرای ایــن قانون در 
وهله نخســت مســتلزم وجود تقاضای موثر در 
چارچوب ثبت نام متقاضیان و ســپس استطاعت 
مالی متقاضیان طــرح مذکــور در تامین آورده 
نقدی مورد نیاز جهت اجرای طــرح و همچنین 
توان بازپرداخت اقســاط تســهیلات اعطایی در 
دوران فروش اقســاطی اســت، بنابراین هرگونه 
اتخاذ تصمیم در خصوص تعهدات انجام نشــده 

بانک های عامل منوط بــه معرفی طرح متقاضی 
واجد شــرایط و واریز ســهم الشــرکه مربوط به 
متقاضی است و سنجش بانک ها بر اساس اعتبار 

ابلاغی صحیح به نظر نمی رسد.
بر اســاس گزارش بانــک مرکزی که از ســامانه 
مربوطه در وزارت راه و شهرســازی اســتخراج 
شده، از ابتدای شروع قانون جهش تولید مسکن 
تا تاریخ ۳۰ مهر ۱۴۰۲، تعداد یک میلیون و ۸۵۲ 
هزار و ۲۲۰ واحد به بانک ها معرفی شــده اند، اما 
تعداد یک میلیون و ۲۱ هــزار و ۱۹۴ متقاضی به 
بانک های عامل مراجعه کرده انــد که از مجموع 
مراجعه کننــدگان تعداد ۱۳۹ هــزار و ۹۴ واحد 
بنابر دلایلی ازجمله عدم وجود اســناد مالکیت، 
عدم آورده متقاضــی و عدم تامیــن وثایق، فاقد 
شرایط لازم جهت دریافت تســهیلات شناخته 
شــده اند و تعداد ۸۸۲ هزار و ۱۰۰ واحد پذیرش 
شــده که تعداد ۲۶۱ هــزار و ۵۱۷ نفــر به علت 
مشــکلاتی مانند عدم مراجعــه در ۴۵ روز، عدم 
ارائه صورت های مالی و ســوابق بدهی غیرجاری 

تشکیل پرونده نداده اند.
بر این اساس، تعداد ۶۲۰ هزار و ۸۵۳ نفر تشکیل 
پرونده داده انــد و پرونده ۷۰ هــزار و ۷۰۲ نفر به 
دلایلی ازجمله انصراف متقاضــی، عدم تکمیل 
مدارک در دفترخانه و ... تأیید نشــده و درنهایت 
تعداد ۵۴۹ هــزار و ۸۸۱ واحد در دفترخانه تأیید 
شــده و از این تعداد و ۵۰۸ هــزار و ۳۲۷ واحد به 
مرحله انعقاد قرارداد رســیده اند و به تعداد ۴۲۸ 
هزار و ۸۶۱ واحد جمعاً بالغ بر ۷۶۰ هزار میلیارد 
ریال تســهیلات پرداخت شــده است.همچنین 
معاونت امور بانکی، بیمه و شــرکت های دولتی 
وزارت اقتصاد تاکید کرده است که با توجه به آمار 
اعلامی، عملکرد بانک های تحــت مدیریت این 

وزارتخانه، مطلوب ارزیابی می شود.
با توجه بــه مــوارد مطرح شــده و از آنجایی که 
دسترسی به ســامانه مربوطه در سال اول اجرای 
قانون برای اکثــر بانک های عامل به اســتثنای 
بانک مسکن امکان پذیر نبوده اســت و از سویی 
ملاک عمل قــراردادن قراردادهــای منعقده با 
سهمیه های ابلاغی به بانک ها جهت اخذ مالیات 
منجر به افزایش ناترازی بانک ها به ویژه بانک های 
دولتی می شود، معاونت امور بانکی وزارت اقتصاد 
پیشــنهاد داده اســت که این موضوع، توســط 
ســازمان امور مالیاتی مورد بررســی مجدد قرار 

گیرد.

  ماجرای جریمه 2۶هزارمیلیاردی
 بانک ها چیست؟

به گزارش تسنیم، بر اســاس قانون جهش تولید 
مســکن بانکها و مؤسســات اعتباری غیربانکی 

مکلفند حداقل ۲۰ درصد از تسهیلات پرداختی 
نظــام بانکی در هر ســال را با نرخ ســود مصوب 
شــورای پول و اعتبار به بخش مسکن اختصاص 
دهند.ســازمان امور مالیاتی کشور موظف است 
در صورت عدم رعایت این مــاده قانونی، در قالب 
بودجه ســنواتی، مالیاتی برابــر ۲۰ درصد تعهد 
انجام نشــده را از بانکهــا و مؤسســات اعتباری 
مســتنکف، اخذ و به خزانه داری کل کشور واریز 
کند و بر اســاس این قانون این مبلغ به حســاب 
صندوق ملی مســکن واریز می شــود،بر همین 
اساس نیز طبق اظهارات اخیر وزیر امور اقتصادی 
و دارایــی، جریمــه ۲۶ هــزار میلیــارد تومانی 
بانک های متخلــف در حوزه اعطای تســهیلات 

مسکن لحاظ گردیده است.
خاندوزی با اشاره به دستور رئیس جمهور در این 
زمینه در جلسه هفته گذشته شورای عالی مسکن 
به وزارت اقتصاد درباره ارائه گزارش در این زمینه 
گفته است: بر اساس گزارش تهیه شده از عملکرد 
۲۵ بانک تا ۱۵ آبان ماه سال جاری بر مبنای رأی 
تجدیدنظر دادرسی انجام شــده، ۲۶ هزار و ۲۶۳ 
میلیارد تومان جریمه بــرای بانک های متخلف 

نهایی شده است.
وی گفت: مبلغ مطالبه شده از بانک های متخلف 
در پرداخت تســهیلات مســکن بر مبنای قانون 
جهش تولید مســکن ۶۱ هــزار و ۶۰۰ میلیارد 
تومان اســت که در مرحله بدوی ۵۹ هزار و ۱۵۲ 
میلیارد تومان برای آنها رأی صادر شــده است و 
با نهایی شــدن برخی دیگر از این آرا، جریمه ۲۶ 
هزار میلیارد تومانی گفته شــده، بیشــتر خواهد 

شد.
وزیر اقتصاد با بیان اینکه پروسه های این چنین در 
ادوار گذشته سالهای متمادی به طول می انجامید 
خاطرنشان کرد: سازمان امور مالیاتی در کمترین 
زمــان ممکن اقدام به رســیدگی بــه این تخلف 
قانونی کرد و پرونــده تمامی بانکهــا دراین باره 

به زودی و به طور کامل نهایی خواهد شد.
خانــدوزی اظهار کــرد: تاکنون برای مؤسســه 
اعتباری نور، بانک دی، بانک صادرات، مؤسســه 
اعتباری ملــل، بانک ایران زمین، بانک ســامان، 
بانک کارآفرین، بانک پاسارگاد، بانک سینا، بانک 
شهر، بانک گردشــگری، بانک پارســیان، بانک 
کشاورزی، بانک سپه، بانک سرمایه و پست بانک 

رأی تجدیدنظر صادر شده است.
وی ادامه داد: درباره بانک مســکن، بانک توسعه 
تعاون، بانک ملی، بانــک خاورمیانه، بانک آینده، 
بانک اقتصاد نوین، بانک ملــت، بانک رفاه و بانک 
تجارت هنوز رأی نهایی صادر نشده است که این 
موضوع به ســرعت انجام می شــود و عدد جریمه 

نهایی تمامی بانکها به زودی اعلام خواهد شد.

بازار

یک کارشــناس بازار ســرمایه 
همچــون  موانعــی  گفــت: 
تغییرات و نوســان ناگهانی نرخ 
ارز و قیمت هــای مــواد اولیــه 
و تصمیمــات خلــق الســاعه و 
ســلیقه ای و قیمــت گــذاری 
دستوری باید رفع شــوند تا بازار 

جذاب شود.
سپیده منصوری کارشناس بازار 
سرمایه با بیان اینکه بازار بورس 
اوراق بهادار آذر ماه نسبتاً خوبی 
داشــت، گفت: هفته های اول ماه 
با انتشار اخبار داغ تجدید ارزیابی 
شرکت ها محرکی برای پر رونقی 
معاملات بازار سرمایه شد و هفته 
آخر با فروکش کــردن این اخبار 
بازار به سمت و سوی تعادل و بی 
رمقی اما همچنان امیدوار رسید.

در حــال حاضــر چــه چیزی 
می تواند موجب رونق مجدد بازار 

سرمایه شود؟

منصوری افزود: در ابتدا 
شــرط اصلی افزایش 
اعتمــاد و اطمینــان 
در بین ســهامداران و 
بازار  ســرمایه گذاران 
بینی  ســرمایه، پیش 
پذیــر کــردن اقتصاد 

و داشــتن برنامه های منســجم 
و شــفاف بــرای چالش هــای 

اقتصادی باشد. 
موانعــی همچــون تغییــرات 
و نوســان ناگهانــی نــرخ ارز 
و قیمت هــای مــواد اولیــه و 
تصمیمــات خلــق الســاعه و 
ســلیقه ای و قیمــت گــذاری 
دســتوری بایــد رفع شــوند تا 
سرمایه گذار بتواند بر مبنای یک 
شــرایط قابل پیش بینی در بازار 

مشارکت و سرمایه گذاری کند.
این کارشــناس بازار ســرمایه 
افزود: معضلات جدی در امنیت 

سرمایه گذاری و محیط 
کســب و کار همچون 
قوانین  مکرر  تغییرات 
و مقــررات و بی ثباتی 
در نرخ ارز و قیمت مواد 
آسیب  بیشترین  اولیه 
را به شــرکت ها می زند 
در کنار این موارد، قیمت گذاری 
دســتوری هم آســیب جدی به 
صنایع مختلف زده است. صنایع 
بیــش از اینکه نیاز بــه حمایت 
جدی و خاصی داشــته باشــند، 
نیازمند رفع موانع تولید و کسب 
و کار هستند؛ که باید برای پیش 
بینی پذیر کــردن اقتصاد تلاش 

کرد.
وی اضافــه کــرد: پیــش بینی 
بودجه انقباضــی ۱۴۰۳ و اثرات 
رکودی بــر اقتصــاد و در نتیجه 
بازار سرمایه و همینطور افزایش 
سهم انتشار اوراق دولتی می تواند 

مجال را برای بازار ســرمایه تنگ 
کند. اخیــراً لایحه بودجه ۱۴۰۳ 
توسط مجلس رد شده است امید 
می رود که این موضوع در جهت 
حمایت از بازار ســرمایه اصلاح 
شــود. و همینطور در چند هفته 
اخیر نرخ بهره بیــن بانکی روند 
کاهشــی به خود گرفته اســت 
و ادامــه دار بودن ایــن موضوع 
می تواند به نفع بازار سرمایه تمام 

شود.
منصــوری افــزود: در عین حال 
اتفاقات مثبتــی همچون تثبیت 
نــرخ خــوراک و تعرفــه انرژی 
صنایع، رشد کمتر از تورم حقوق 
دولتی معادن و بهره مالکانه رقم 
خورد. انتظار می رفت در بودجه 
۱۴۰۳ نقش صندوق تثبیت بازار 
سرمایه و منابع آن تقویت می شد 
کــه در این زمینه هنــوز اقدامی 

صورت نگرفته است.

ونق مجدد بازار سرمایه شود؟ چه چیزی می تواند موجب ر

مسکن

ارز
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